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KONUŞULMAMASI GEREKENLER-DİKKAT EDİLMESİ GEREKEN KONULAR  

*Kutlama mesajlarının dışında dini konulara girilmemeli. Röportaj ve Televizyon programlarında konu ile ilgili 
gelen ısrarlı sorulara, laik vurgusu ile dini konuların siyasilerin değil konu ile ilgili çalışan İlahiyat kökenli 
akademisyenler ile din alimlerinin vermesi gerektiğine vurgu yapılmalı. Siyasilerin din konuşmasının dini 
siyasete alet etmek olduğu vurgusu yapılabilir. Camiye, kışlaya ve okullara siyaset sokulmamalı.  

*Ak Parti’nin kendi içerisinde yaşadığı tartışmalara girilmemeli, konu ile ilgili sorular cevaplanmamalıdır. Bu 
konudaki en önemli yaklaşım “Biz de izlemekteyiz, demokrasimiz açısından gözlemekteyiz.” yanıtıdır. 

*Türk Ordusu ve Genel Kurmay Başkanlığı ile ilgili eleştirel söylemlerde bulunulmamalı. AKP’nin 
millet(Milliyetçilik) ve ümmet(Din) siyaseti üzerinden rant elde etmeye çalıştığı, bu ideal doğrultusunda 
duyguları sömürerek oyunu arttırma çabasında olduğu doğruda olsa söylenecek tek bir cümle dahi rakibin eline 
çok önemli bir fırsat verebilir.  

*Türkiye’nin etnik ve mezhepsel, cinsiyet ve sınıfsal yapılanmalarına yönelik daima birleştirici bir söylemde 
bulunulmalı. Söylemlerimiz Türkiye Cumhuriyeti Vatandaşlığı ortak paydasından hareket etmeli. Kurtuluş 
savaşındaki birliktelik ruhundan dem vurulmalı hak arayışlarımızı ve adalet söylemlerimizi belirli zümreler ve 
olaylar için değil kavramlar ve olgular için kullanmaya dikkat edilmeli.  

*Parti’nin iç organlarında konuşulması gereken hususlar medya önünde konuşulmamalı. Ülkenin menfaati için 
ilkemiz daima ‘Kol kırılır yen içinde kalır’ olmalıdır. Parti için sorunların çözüm noktası medya ve kamuoyu değil 
parti içi organlardır. Parti sorunlarını kamuoyunda konuşmak ‘Bunlar daha kendi sorunlarını çözemezken ülkeyi 
nasıl yönetecekler’ algısı oluşturup, CHP’ye ve ülkenin geleceğine zarar vermektedir.  

*Söylem oluştururken unutulmaması gereken yegane husus; doğru, güncel ve ilkelerini kapsar olmasıdır. 
Söylemleriniz tamamen doğru olabilir fakat onun yeri, zamanı ve kime söylendiği son derece önemlidir. Püf 
noktası, kimin, ne zaman ve nerede söylediğidir. 

*Sosyal medya hesaplarından yapılacak paylaşımlarda bireysel görüşler yerine parti politikasına uygun 
söylemler tercih edilmeli. Zamanlamanın önemini unutmamalıyız.  

*Diğer önemli bir husus, bir şeyi sizin kaç kere söylediğiniz değil karşıdakinin duyup duymadığıdır. Doğruları 
defalarca söylemekten çekinmeyin. Sizin tekrar dediğiniz karşınızdakinin ilk kez duyduğu olabilir. Tekrarın 
gücüne inanın. 

*Eleştirel söylemlerimizi, projelerimizle desteklemeliyiz. Yanlışı gösterip, doğruyu anlatmalı, bunun adresinin de 
CHP iktidarı olduğu vurgusunu yapmalıyız.  

*Her açıklamaya, herkese ve her soruya cevap verilmemeli. Düşük seviyeli söylemlerle ilgili sorulara muhatap 
almayarak cevap verilmeli. Muhatap almamak çoğu zaman en güzel cevaptır. Muhatap almadığımız ya da o 
seviyeye inmeyeceğimiz dile getirilmeli. Zira o tarz söylemlerde bulunan insanların amaçları bizleri o polemiğe 
sokmaktır, amaçlarına ulaştırmamak için verilecek tek cevap ‘muhatap almıyoruz’ olmalıdır. 

07-13 HAZİRAN 2021 HAFTASI ÖZEL GÜNLER  

*8 Haziran Dünya Okyanus Günü 

 YÖNETİLEMEYEN EKONOMİNİN RESMİ VERİLERLE ÇÖKÜŞÜ 

-Kapasite Kullanımı  

• Aylık: Mayıs ayında imalat sanayi sektörünün genelinde kapasite kullanım oranı bir önceki aya göre yüzde 0,6 
puan azalarak,75,9’dan 75,3’e gerilerken, mevsimsel etkilerden arındırılmış kapasite kullanım oranı ise yine bir 
önceki aya göre 1 puan azalarak 76,2’den 75,2’ye indi.  

• Kapasite kullanımı mayısta bir önceki aya göre tüketim malı üretiminde 0,2 puan artarak yüzde 72,3’e, 
dayanıksız tüketim malı üretiminde 0,3 puan artarak yüzde 71,9’a, ara mallarında 0,3 puan artarak yüzde 79,1 
çıktı. Dayanıklı tüketim malı üretiminde 0,3 puan azalarak yüzde 74,2’ye inen kapasite kullanımı, yatırım malları 
üretiminde ise 4,9 düşerek 69’a indi.  

• Ocak-Mayıs Dönemi: Ocak-mayıs döneminde ise kapasite kullanımı geçen yılın aynı dönemine göre 5 puan 
artarak yüzde 75,2 oldu.  
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• Bu dönemde dayanıksız tüketim mallarında yüzde 74,5, dayanıksız tüketim mallarında yüzde 71,1, ara 
mallarında yüzde 78,4 ve yatırım mallarında da yüzde 73,6 oranında kapasite kullanım oranıyla üretim yapıldı.  

-Dış Ticaret  

• Nisanda ihracat geçen yılın aynı ayına göre yüzde 109,2 oranında artarak 18,8 milyar dolara, ithalat ise yüzde 
62,1 oranında artarak 21,8 milyar dolara çıktı, dış ticaret açığı ise yüzde 33,2 oranında azalarak 3,1 milyar dolara 
geriledi.  

• Geçen yıl nisanda COVID-19 salgınına karşı alınan önlemler nedeniyle hem ihracat hem de ithalat büyük 
ölçüde azalmış, ihracat 8,9 milyar dolara, ithalat ise 13,6 milyar dolara kadar inmişti. Bu yılki yüksek oranlı 
artışlar da bu düşük bazdan kaynaklandı.  

• Ocak-nisan döneminde ise ihracat yüzde 33,1 oranında artarak 68,7 milyar dolara ithalat yüzde 19,7 artarak 
82,9 milyar dolara yükselirken, 14,1 milyar dolarlık da dış ticaret açığı verildi. Açık geçen yıla göre yüzde 19,7 
azaldı.  

• Nisan ayı dış ticaret verileri, cari işlemler açığında yaşanan azalma eğiliminin nisan ayında da devam ettiğini 
gösteriyor.  

-Merkez Bankasının Rezervi  

• Brüt Rezerv (Varlık): Merkez Bankasının, brüt rezervi (altın + döviz); geçen hafta (14-21 Mayıs haftasında) 473 
milyon dolar artarak 21 Mayıs itibariyle 92 milyar 447 milyon dolara yükseldi.  

• Geçen hafta brüt döviz rezervi 393 milyon dolar azalarak 49 milyar 198 milyon dolara gerilerken, altın 
varlıkları 866 milyon dolar artarak 43 milyar 249 milyon dolara yükseldi.  

• Borçlar (Yükümlülük): Merkez Bankasının bilanço içi döviz ve altın borçları geçen hafta 299 milyon dolar 
azalarak 92 milyar 79 milyon dolara inerken, bilançosunda gözükmeyen (bilanço dışı) döviz ve altın swap 
borçları ise 264 milyon dolar artarak 60 milyar 170 milyon dolara yükseldi.  

• Swap dahil toplam döviz ve altın borçları 35 milyon dolar azalarak 152 milyar 249 milyon dolara geriledi.  

• Net Rezerv: Böylece Merkez Bankasının (Kamunun Merkez Bankasındaki mevduatı da borç kabul edildiğinde) 
swap borçları dahil net rezervi eksi -57,8 milyar dolar oldu.  

• IMF ile 2002 yılında imzalanan Stand-by anlaşması ile tanımlanan analitik bilançoya göre ise (kamunun döviz 
mevduatı Merkez Bankası borcu sayılmadığında) net rezerv (eksi) – 46,6 milyar dolar oldu.  

-Sıcak Para  

• Yabancıların Türkiye’deki hisse senedi, iç borçlanma kâğıdı, banka mevduatı ve swaplardan oluşan sıcak para 
stoku 14 -21 Mayıs haftasında 165 milyon dolar azalarak 76 milyar dolara geriledi.  

• Yabancı yatırımcıların Türkiye’deki portföylerinin 22,4 milyar dolarlık kısmı hisse senedi, 8 milyar dolarlık kısmı 
kamu ve özel sektör iç borçlanma kağıdı, 30,8 milyar dolarlık kısmı döviz ve TL mevduatlarından, 14,8 milyar 
doları da swap alacaklarından oluşuyor.  

• Yabancı yatırımcılar kur ve fiyat değişimlerinden arındırıldığında bu yıl 1 Ocak – 14 Mayıs günleri arasında 
hisse senedi ve iç borçlanma kağıtlarında net olarak 854 milyar dolarlık satış yaptılar. Swap alacaklarını da 5,8 
milyar dolar azalttılar. Dolayısıyla yıl başından bu yana net sıcak para çıkışı (kur farklarından arındırılmış) 6,7 
milyar dolar oldu.  

• Merkez Bankası başkanının bir gece yarısı kararnamesiyle görevden alındığı 19 Mart 2021’den bu yana 
yabancı hareketleri kur ve fiyat hareketlerinden arındırıldığında yabancılar hisse senedi ve iç borçlanma kağıtları 
1,8 milyar dolar, swap alacaklarını 9,2 milyar dolar azalttılar. Dolayısıyla Türkiye’den bu dönemde 11 miyar 
dolarlık yabancı yatırımcı çıkışı oldu.  

-Kredi ve Mevduat Gelişmeleri  

Mevduat  

• Bankalardaki toplam mevduat, 45,5 milyar lira artarak 3 trilyon 786 milyar liraya yükseldi.  

• TL cinsinden mevduatlar 10 milyar lira artarak ve 1 trilyon 679 milyar liraya yükseldi.  

• 1,4 milyar dolar artarak 241,2 milyar dolara yükselen döviz ve altın cinsinden mevduatların TL karşılığı ise kur 
artışının etkisiyle 35,7 milyar lira artarak 2 trilyon 107 milyar lira oldu.  
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• Dolarizasyon: Martta bir miktar çözülme yaşanan döviz mevduatlarının toplam mevduattaki payı ( 
dolarizasyon oranı) da yüzde 55,7’e çıktı.  

• Bankalardaki yurt içi ve yurt dışı kaynaklı toplam mevduatın yarasından çoğunu yine yabancı para cinsinden 
açılmış mevduatlar oluşturmaya devam etti.  

• Dolarizasyon; gerçek kişilere ait (vatandaşın tasarruf mevduatı) mevduatlarda ise yüzde 57,5’e yükseldi. 
Gerçek kişilere ait döviz mevduatları 17 -25 Mayıs günleri arasında 884 milyon dolar daha artarak 161,5 milyar 
dolara çıktı.  

Krediler  

• Bankaların verdiği krediler (bankaların bankalara verdiği krediler hariç) 17 - Mayıs günleri arasında, 36,8 
milyar liralık genişlemeyle 3 trilyon 819 milyar liraya yükseldi.  

• Bu günler arasında TL krediler 8,4 milyar lira artarken, döviz kredilerindin TL karşılığında 28,4 milyar liralık 
artış yaşandı. Döviz kredileri dolar cinsinden ise 1,6 milyar dolar artarak ve 168,6 milyar dolara yükseldi.  

• Yıl başından buyana döviz kredilerinde dolar cinsinden yüzde 1,8, TL kredilerde TL cinsinden yüzde 2,17 
oranında artış yaşandı.  

• Kredi kullanımındaki bu yavaşlama, ekonominin yeni bir soğuma dönemine girdiğine işaret ediyor. Ancak 
kredilerdeki daralmaya rağmen enflasyon, özellikle TL’nin değer kaybına ve gıda fiyatlarının yükselmesine 
paralel olarak artışını sürdürüyor.  

-Vatandaşın Toplam Borcu 928 Milyar  

• Bankalara Ve Finansman Şirketlerine: Vatandaşların bankalara ve finansman şirketlerine olan borcu 
(takipteki borçları da dahil) 14 – 21 Mayıs günleri arasında 3,9 milyar lira artarak 872 liraya yükseldi. Bu borcun 
18,1 milyar lirası takipte bulunuyor.  

• Bu borcun 718,6 milyar lirası tüketici (konut, otomobil dahil) kredilerinden, 153,5 milyar lirası da kredi 
kartlarından kaynaklanıyor. Son hafta tüketici kredilerinde 2,8 milyar liralık, kredi kartı borçlarında ise 1,2 milyar 
liralık artış yaşandı.  

• Takipteki Borç: Vatandaşların vadesinde ödeyemediği için bankalar tarafından icraya verilen takipteki borçları 
ise 12,8 milyar lirası tüketici kredilerinden, 5,3 milyar lirası da kredi kartlarından olmak üzere toplam 118,1 
milyar lira düzeyinde.  

• Varlık Yönetim Şirketlerine Borç: Bu arada bankaların vatandaştan zamanında tahsil edemedikleri için takibe 
aldıkları ancak daha sonra da varlık yönetim şirketlerine sattıkları alacaklarından kaynaklanan vatandaşın borcu 
da Mart 2021 sonu itibariyle 30,3 milyar lira olarak açıklandı.  

• TOKİ’ye Olan Borç: Vatandaşların taksitli konut alımları nedeniyle Toplu Konut İdaresine (TOKİ) olan borçları 
ise 26,4 milyar lira düzeyinde bulunuyor.  

• Toplam Borç: Böylece vatandaşların, bankalara, finansman şirketlerine, varlık yönetim şirketlerine ve TOKİ’ye 
olan (tahsili gecikmiş borçlar da dahil) toplam borcu 928 milyar lirayı buluyor.  

-Faiz Oranları  

Kredi ve Mevduat Faiz Oranları  

• 21 Mayıs itibariyle bankaların bir yıl vadeli TL cinsinden mevduata uyguladığı yıllık faiz oranı bir önceki haftaya 
göre 1,32 puan artarak yüzde 18,56’ya çıkarken, ticari kredi faizleri ise 0,5 puan artarak yüzde 21,11 oldu.  

Merkez Bankası Fonlama Faizi  

• Merkez Bankasının çeşitli yollardan bankalara verdiği paranın ağırlıklı ortalama faizi de 28 Mayıs itibariyle yine 
yüzde 19 oldu.  

İç Borçlanma Kağıtlarının Faizi  

• İki yıl vadeli devlet tahvili 28 Mayıs günü yüzde 18,78 faiz oranıyla (gösterge faiz) işlem gördü.  

• Beş yıl vadelinin faizi yüzde 19,10’a, 10 yıl vadeli tahvilin faizi ise yüzde 18,66’ya çıktı.  

• Faiz oranları bir önceki haftaya göre iki yıl vadelide 0,49 puan, 5 yıl vadelide yüzde 0,31 puan, on yıl vadelide 
ise 0,42 puan arttı.  
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Risk Primi (CDS)  

• Türkiye’nin dış borçlarını geri ödeme (temerrüt) riskini gösteren CDS (Kredi temerrüt sigortası) ise geçen hafta 
yüzde 2,5 oranında artarak 398,82’den 408,65’e yükseldi.  

• Türkiye, Arjantin’den sonra en yüksek riske sahip ülke konumunu sürdürüyor.  

• Türkiye’ye en yakın ülke olan Brezilya’nın risk primi 171,95 düzeyinde bulunuyor. Risk primi en düşük ülke 
ise 7,78 ile Danımarka.. Risk priminin yüksek seyretmesi Türkiye’nin dış borçlanma maliyetlerinin yüksekliğini 
gösteriyor.  

• Risk primi son 5 yılda en düşük noktaya 152,28’le 5 Ocak 2018 tarihinde inmiş, en yüksek noktaya da 643,15 
değeriyle 10 Mayıs 2020 tarihinde çıkmıştı.  

-Türk Lirasının Bu Yılki Değer Kaybı Hızla Artıyor!  

• Kur Artışı: Türk lirasında mart ayında başlayan yeni değer kaybı süreci tüm hızıyla geçen hafta da devam etti. 
Geçen hafta dolar kuru yüzde 2,3, Euro koru ise yüzde 2 oranında arttı. Dolar kuru 8,60’ı, yaklaştı Euro kuru ise 
10,40’ı aştı…. 

• Yıl başından bu yana ise dolar kurunda yüzde 15,5, Euro kurunda da yüzde 15,6 oranında artış yaşandı.  

• TL’nin Değer Kaybı: Yıl başından bu yana yani ilk beş aylık dönemde Türk lirası dolara karşı yüzde 14,14 
oranında Euroya karşı ise yüzde 13,5 oranında değer kaybetti.  

• Bu ölçüdeki yüksek bir değer kaybıyla enflasyonu kontrol etmenin mümkün olmadığı gözleniyor. 128 milyar 
doların eritilmiş olmasının da etkisiyle TL’nin değerini koruyamayan Merkez Bankasının önünde faiz artışı 
dışında seçenek kalmıyor.  

• 128 milyar doları eritmenin faturası halka enflasyon, yüksek faiz ve yüksek faize rağmen yüksek kur olarak 
çıkıyor.  

-Karşılıksız Çekler ve Protesto Edilen Senetler Azalıyor  

• Bu yıl ocak nisan döneminde 40 bin 865 çek bankalara ibrazında karşılıksız çıktı. Karşılıksız çıkan çeklerin 
parasal tutarı ise 3,4 milyar lira oldu. Geçen yılın aynı dönemine göre karşılıksız çek sayısında yüzde 51,8, 
bunların parasal tutarında ise yüzde 31,6 oranında azalma yaşandı.  

• Aynı dönemde protesto edilen senet sayısı da geçen yıla göre yüzde 43,8 oranında azalarak 134 bin 913’e 
geriledi. Protesto edilen senetlerin parasal tutarı ise yüzde 9 azalarak 4,3 milyar lira oldu.  

-İcra Dairelerindeki Dosya Sayısı  

• Ulusal Yargı Ağı (UYAP) üzerinden alınan verilere göre bu yıl 1 Ocak- 28 Mayıs günleri arasında icra ve iflas 
dairelerine toplam 2 milyon 974 bin yeni dosya geldi. Yeni gelen dosya sayısı geçen yılın aynı dönemine göre 
918 bin 113 adet arttı.  

• Aynı dönemde 3 milyon 190 bin 949 dosya da sonuçlandırıldı.  

• Geçen yıl nisan ayından itibaren üç ay süreyle icra dairelerine başvurular ertelenmişti. Bu yılki yüksek artışın 
önemli bir nedenini de bu ertelemenin etkisi oluşturuyor.  

• İcra dairelerinde derdest bulunan dosya sayısı ise bir yıl öncesine göre (28 Mayıs 2020 tarihine göre) 1 milyon 
492 bin 139 adet artarak 21 milyon 994 bin 857’ye çıktı.  

-Açlık- Yoksulluk Sınırı  

• Birleşik Kamu-İş Konfederasyonunun hesapladığı dört kişilik ailenin açlık sınırı mayısta bir önceki aya göre 58 
lira artarak 3 bin 472 liraya yükseldi. Türk-İş’in hesapladığı açlık sınırı da 63 lira artarak 2 bin 830 lira oldu.  

• Aynı büyüklükteki ailenin yoksulluk sınırını ise Birleşik Kamu-İş Konfederasyonunun 11 bin 863 lira, Türk-İş ise 
9 bin 212 lira olarak hesapladı.  

-Ekonomiye Güvensizlik Derinleşiyor  

• Tüketicilerin ve bazı sektörlerin güveni ölçülerek hesaplanan ekonomik güven endeksi, mayısta bir önceki aya 
göre yüzde 1,4 oranında azalarak 92,6’ya kadar geriledi. 100’ün üzerindeyken güveni, altındayken de 
güvensizliği gösteren endeks geçen yılın sonun ayına göre ise yüzde 2,2 azaldı. Güven endeksi geçen yılın 
sonunda 94,7 ile yine güven sınırının altındaydı.  
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• Mayısta bir önceki aya göre tüketici güven endeksi yüzde 3,6, reel kesim güveni yüzde 0,3, hizmet sektörü 
güveni yüzde 1,1, perakende sektörünün güveni yüzde 2,1 azalırken, inşaat sektörü güven endeksinde ise yüzde 
3 artış oldu.  

-Tarım Üretimi Azalacak  

• Türkiye’nin tarım üretiminin, 2021 yılında geçen yıla göre tahıl ve diğer bitkisel ürünlerde yüzde 4,8, sebze 
üretiminde yüzde 0,3 oranında azalacağı, meyve üretiminin ise yüzde 7,1 oranında artacağı tahmin ediliyor.  

• Yapılan birinci tahmine göre bu yıl buğday üretimi yüzde 7,32 azalarak 19 milyon tona, arpa üretimi yüzde 6 
azalarak 7,8 milyon tona, mısır üretimi yüzde 1,5 azalarak 6,4 milyon tona gerileyecek. Çeltik üretimi yüzde 2 
artarak 1 milyon tona çıkacak.  

• Bu yıl ayçiçeği, pamuk, tütün üretiminde artış, şeker pancarı, patates, nohut üretiminde azalış bekleniyor.  

-Beyaz Eşyada Üretim Artıyor  

• Bu yıl ocak-nisan döneminde Türkiye’nin beyaz eşya üretimi geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 55,7 
artarak 11 milyon 856 bine kadar yükseldi.  

• Aynı dönemde yurt içi beyaz eşya satışları yüzde 43,1 artarak 3 milyon 192 bine, ihracat ise yüzde 47,9 artarak 
8 milyon 513 bine yükseldi. Türkiye’nin beyaz eşya ithalatı ise yüzde 51,7 artarak 253 bine çıktı. 

YABANCI SERMAYE TÜRKİYE’DEN KAÇIYOR!  

ABD’li CEO’lara hukuk, insan hakları, demokrasi vaadiyle Türkiye’ye yatırım çağrısı yapan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan’a kimsenin inanmadığı ve güvenmediği aynı gün ABD’nin 2 dev fonunun Türkiye’den çıkma kararı 
alması almasıyla açığa çıktı. Yabancı yatırımcılara yönelik bu çağrıların hemen öncesinde mecliste muhalefet 
liderlerini tehdit eden, yargıya cezasızlık talimatı veren bir iktidarın yatırımcıya hukuk ve yargı güvencesi 
vermesi ciddiyetten uzak bulunduğu için yabancı sermaye Türkiye’den kaçıyor!  

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 26 Mayıs’taki Grup toplantısında muhalefet liderlerine yapılan saldırıları övüp, 
cesaretlendirerek, tehdit söylemlerini dile getirirken, bu konuşmadan birkaç saat sonra ABD’nin önde gelen 20 
şirketinin CEO’larıyla video konferans yoluyla görüşerek Türkiye’ye yatırım yapmaları çağrısında bulundu.  

ABD Ticaret Odaları ve TOBB ile Cumhurbaşkanlığı Yatırım Ofisi tarafından organize edilen toplantıda ABD’li 
şirketlere Türkiye’de yatırım yapmaları, mevcut yatırımlarını büyütmeleri, bu konuda önlerine çıkabilecek her 
türlü engelin kaldırılacağı vaat edildi.  

Cumhurbaşkanı ABD’li CEO’lara, Türkiye-ABD ilişkilerinde yeni bir dönemi başlatmak istediklerini, 100 milyar 
dolarlık ticaret hacmi hedefini gerçekleştirme konusunda kararlı olduklarını ifade ederken, Biden yönetimine de 
ilişkilerde yeni bir sayfa açma, daha ileriye taşıma yaklaşımını sergiledi.  

Cumhurbaşkanı Erdoğan ABD Başkanı Joe Biden’in 24 Nisan’da yaptığı 1915 Ermeni soykırımının resmikabulüne 
ilişkin açıklamasını anımsatarak, “Yaptığı açıklama ilişkilerimize ilave yük getirse de, Sayın Biden’la NATO 
Zirvesi’nde gerçekleştireceğimiz görüşmenin yeni dönemin habercisi olacağına inanıyorum” dedi. Bu ifadeler 
bile iktidarın içinde bulunduğu çaresizliği, yabancı yatırım ve sermaye çekebilmek için her türlü tavizi vermeye 
hazır olduğunu göstermektedir.  

ABD’deki yeni yönetim, demokrasi, insan hakları, hukuk devleti, yargı bağımsızlığı konularını diğer ülkelerle 
ilişkilerinde ‘öncelikli’ gördüğünü peşinen ilan ettiği için iktidar da ABD’li CEO’lara yargı ve hukuk reformu 
süreçlerinden söz ederek, demokrasi insan hakları reformları yapacağını vaat ediyor. Erdoğan, küresel şirketleri 
yöneten CEO’ların Türkiye’deki antidemokratik uygulamalardan, yargının siyasallaştığından, temel hak ve 
özgürlüklerin baskı altına alınarak kısıtlandığından haberlerinin olmadığını sanıyor.  

Nitekim Cumhurbaşkanının ABD’li şirketleri Türkiye’de yeni yatırıma ya da mevcut yatırımlarını büyüterek 
istihdama katkıda bulunmaya davet ettiği açıklamalarının ertesi günü, ABD’nin Kaliforniya eyaletinin en büyük 
iki kamu fonu Türkiye’den çekildi. 650 milyar doları aşan büyüklükteki bir kaynağı yöneten Kaliforniya Kamu 
Çalışanları Emeklilik Sistemi (CalPERS) ve Kaliforniya Devlet Öğretmenleri Emekli Sistemi (CalSTRS) fonları, 
Cumhurbaşkanının davetinin üzerinden 24 saat geçmeden Türkiye’den çekilme ve ülkemizdeki yatırımlarından 
çıkma kararı aldılar. Kaliforniya eyalet parlamentosunda yapılan oylamada her iki kamu fonunun Türkiye’den 
çekilmesi ve yatırımlarını sonlandırması, oturuma katılan Demokrat ve Cumhuriyetçi 36 senatörün oy birliği ile 
kabul edildi. Türkiye lehine oy kullanan bir tek senatör bile olmadı.  

Her ne kadar iktidar medyasında bu kararın Kaliforniya’da etkili olan Ermeni Diasporası’nın etkisiyle alındığı dile 
getirilse de diğer yatırım ve emeklilik fonları için de bir işaret, sinyal, emsal olarak görülecektir.  
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Geçmiş yıllarda 22 milyar dolara kadar yükselen, yıllık ortalaması 8-10 milyar doların altına inmeyen portföy 
yatırımları haricindeki doğrudan yabancı sermaye yatırımları, son dönemde hızla gerilemekte, yabancı yatırımcı 
Türkiye’den kaçmaktadır. Özellikle 2018’de Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi’ne (CHS) geçişle birlikte ülke ve 
ekonomi yönetiminde keyfiliğin, yasa tanımazlığın hakim hale gelmesi, kararların sıklıkla değişmesi, belirsizliğin 
ve öngörülemezliğin yaygınlaşması, yatırımcı kaçışında etkili oldu. 2018 sonrasında değişen sistemle doğrudan 
yabancı yatırımlar hızla inişe geçti. Yıllık 3-4 milyar dolara kadar inen bu yatırımların yarısından fazlasını ise 
üretim ve istihdama, yüksek teknolojiye katkısı olmayan, TC vatandaşlığı karşılığında yabancılara yapılan konut 
satışları oluşturuyor. Cumhurbaşkanı Erdoğan, 14 Haziran’da gerçekleşmesi beklenen Biden görüşmesi 
öncesinde ABD ile yakınlaşma çabalarına girişti. ABD’li CEO’lara yatırımlar için bedelsiz arazi tahsisi, enerji 
indirimleri, vergi muafiyetleri, teşvik vaatleri veriliyor.  

Muhtemelen bazı yabancı yatırımcılar verilen destek ve tavizler, sağlanacak avantajlar, ucuz işgücü vb. 
kriterlerle kârlarını maksimize etmeyi öngörerek, demokrasi, insan hakları, sivil topluma, basın özgürlüğüne 
dönük baskıları ikinci plana atabilirler. İktidar da her türlü tavizi vererek çekebileceği bazı yatırımları başarı 
olarak sunabilir. Bunların hiç birisi kalıcı ve istikrarlı olmayacaktır. Türkiye’de demokrasi ve hukuk ikliminin 
güçlendirilerek yaygınlaştırılması öncelikli hedef olmalıdır.   

TÜİK’E GÖRE BİLE TOPYEKÜN ÇÖKÜŞ! 

TÜİK’in son açıkladığı Ekonomik Güven Endeksi’nde (EGE) ‘topyekûn çöküşün’ hızlandığı bir sürece girildiği açığa 
çıktı. 

Yabancı yatırımcıya vaat edilen ayrıcalık, ekonomik ve hukuk reformları konusunda içeride somut adım 
atılmaması, vaat edilenlerin sözde kalması ve nihayet faiz ve kurların bile siyasi talimatla yönlendirilmeye 
çalışılması ekonomik güveni dip noktalara çekiyor. Daha önce açıklanan güven endekslerinin toplamını ve her 
alanı kapsayan Ekonomik Güven Endeksi’ndeki (EGE) gerileme de bunu en somut şekilde gösteriyor. Mayıs 
ayı EGE verileri iktidara güvenin inişe geçtiğini ortaya koyuyor!  

Son birkaç aydan bu yana çeşitli güven endekslerinde sert düşüşler hızlanırken, TÜİK’in son açıkladığı Ekonomik 
Güven Endeksi’nde (EGE) ise ‘topyekûn çöküşün’ hızlandığı bir sürece girildiği açığa çıktı.  

TÜİK’in açıkladığı verilere göre EGE, Nisan ayındaki 93,9 puandan, Mayıs ayında yüzde 1,3 düşüşle 92,6 
düzeyine geriledi. EGE’deki bu düşüş, tüketici, reel kesim (imalat sanayi), hizmet ve perakende ticaret sektörü 
güven endekslerindeki düşüşlerden kaynaklandı. EGE’deki gerileme aynı zamanda önümüzdeki 12 aya dönük 
olarak da güvensizliğin sürdüğünü işaret ediyor.  

Buna göre Mayıs ayında;  

- Tüketici güven endeksi yüzde 3,6 azalarak 77,3'e  

- Reel kesim güven endeksi yüzde 0,3 azalarak 107,1'e  

- Hizmet sektörü güven endeksi yüzde 1,1 azalarak 102,2'ye,  

- Perakende ticaret sektörü güven endeksi yüzde 2,1 azalarak 100,9'a geriledi.  

- İnşaat sektörü güven endeksi ise yüzde 3 artarak 79,6'ya yükseldi. Ancak inşaat sektörü güven endeksindeki 
nispi yükselişe rağmen puanın hâlâ 100’ün oldukça altında gerçekleşmesi, inşaat sezonuna girilmesine karşın 
beklentilerin yine de iyileşmediğini sergiliyor.  

İktidar açıklanacak 2021 yılı ilk çeyrek büyüme hızının pozitif olacağını dile getirse de büyümeye rağmen 
GSYH’de ciddi gerileme olacağını, milli gelirin düşüş göstereceğini öngörmekteyim.  

Ekonomi yönetimi ve Cumhurbaşkanının çizdikleri tabloya, yabancı yatırımcılara yaptıkları çağrılara, ekonominin 
iyiye gittiği yönündeki açıklamalarına rağmen bunlar güveni sağlamada yeterli olmuyor, karşılık bulmuyor. Üç 
aydan bu yana Merkez Bankası politika faizi yüzde 19’da tutulmasına karşılık güven endekslerinde hızlanan 
düşüş, döviz kurlarında ve enflasyondaki tırmanış durdurulamıyor.   

YİNE YENİDEN YAPILANDIRMA! 

TBMM’ye getirilen ‘Bazı Alacakların Yeniden Yapılandırması’ ile ilgili kanun teklifi komisyonda kabul edildi. 475 
milyar TL tutarında vergi, prim ve kamu alacağı yapılandırılacak.  

TBMM’ye getirilen ‘Bazı Alacakların Yeniden Yapılandırması’ ile ilgili kanun teklifi komisyonda kabul edildi. 
İktidar sözcülerinin açıklamalarına göre, bu kez 475 milyar TL tutarında vergi, prim ve kamu alacağı 
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yapılandırılacak. Sadece SGK’ya borçlu olan mükelleflerin sayısı 16,5 milyon iken vergi borçlularıyla birlikte 
sayı 35 milyonu aşıyor!  

Cumhurbaşkanlığı Strateji ve Bütçe Başkanlığı tarafından hazırlanıp, AK Parti vekillerinin teklifi gibi TBMM’ye 
sunulan 15 maddelik torba yasada ‘Bazı Kamu Alacaklarının Yapılandırılması’ düzenlemesinin bugünden 
fiyaskoyla sonuçlanacağını peşinen söylemek isterim. Önceki değerlendirmelerimde de vurguladığım gibi, 6 kez 
çıkartılan yapılandırma düzenlemelerindeki bakış açısı ve bir ya da iki taksit tahsil edebilmeyi kısa gün kârı gören 
yaklaşım değişmediği sürece devlet ile mükellefin barışması, yüz milyarlarca liralık alacağın tahsili mümkün 
olmayacak.  

Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın Plan ve Bütçe Komisyonu’nda teklifle ilgili yaptığı sunuşa bakılırsa bu defaki 
düzenleme ile 475 milyar TL’lik kamu alacağının, vergi ve SGK prim borcunun yapılandırılması hedefleniyor. Bu 
tutarın tek başına 75 milyar liralık kısmı SGK’nın tahsil edemediği prim alacağı.  

Oysa geçtiğimiz yıl Kasım ayında TBMM’den geçirilen ve yılbaşında yürürlüğe giren 6’ıncı yapılandırmada 
yapılandırılacak kamu alacağı 500 milyar TL idi. Milyonlarca borçlu mükellefin sadece yüzde 20’si yapılandırma 
için başvurdu. Şimdi yapılandırılacağı açıklanan tutar ise 475 milyar TL. Yani halen yürürlükteki bir önceki 
yapılandırmada tahsil edilebilen tutar en iyimser yaklaşımla 25 milyar TL ve toplam alacağın sadece yüzde 5’i 
düzeyinde.  

Komisyona sunulan verilere göre 2011 – 2020 döneminde çıkartılan altı yasayla yapılandırılan tutar 363 milyar 
TL, 10 yılda tahsil edilebilen tutar ise 91,5 milyar TL. Bu da bize vergi ve SGK borçlarının ödenemeyişinin giderek 
kronik bir soruna ve kangrene dönüştüğünü, kamu alacağı tutarının ve borçlu mükellef sayısının her seferinde 
daha da arttığını işaret ediyor.  

Yalnızca SGK alacağının 75 milyar TL ve SGK’ya prim ödemelerini yapamayan mükellef sayısının 16,5 milyon 
olduğu göz önünde tutulduğunda bile SGK’nın ciddi bir alacak krizi ve batak içinde olduğunu, finansman 
açıklarının büyüdüğünü, giderek yükümlülüklerini yerine getirmesinin, emekli maaşlarını ödeyebilmesinin ağır 
risk altında olduğunu söyleyebilirim.  

Ülkede 16,8 milyon kişinin sadece SGK’ya borçlu olduğu bir sistemde hem bugünü, hem yarını sorgulamak 
durumundayız. İktidarın göreve gelir gelmez ilkini 2003 yılında yaptığı yapılandırma ile başlayan süreçte 2011 
yılına kadar dört yapılandırma yasası çıkartıldı. 2011-2020 arasında ise 6 yapılandırma yasası daha çıkartıldı ve 
hiç birisinden sonuç alınamayan benzer düzenlemelerin sayısı 10’a ulaştı.  

Şimdi son 10 yılın 7’inci 19 yıllık AK Parti iktidarının 11’inci yapılandırma yasası mecliste. İktidar bugüne kadar 
19 yılda ortalama 17 ayda bir yapılandırma yasası çıkartmış ve sonuç alamamış. Kamunun alacakları, mükellefin 
de ödeyemediği vergi ve SGK borçları anapara ve faiziyle katlanarak artmış.  

Aynı yanlışta ısrar ederek ülkenin ve TBMM’nin zamanını gereksiz yere tüketmenin anlamı nedir? O zaman her 
şeyin Cumhurbaşkanı kararlarıyla idare edildiği, meclisin kale alınmadığı bu sistemde Cumhurbaşkanına bir yetki 
versinler her yıl yeni bir vergi-SGK yapılandırma kararı çıkartsın. Oysa hem devleti hem de mükellefi 
rahatlatacak formül son derece basit. Yasa teklifi TBMM genel kuruluna geldiğinde yapılacak olan şudur:  

Öncelikle tüm faizler silinip, anapara mükellefin ödeme gücüne göre uzun vadeye ve taksitlere yayılacak. 
Gerekirse bir medya satışı için 10 yıl vadeli, 3 yılı ödemesiz 1 milyar dolar kredi veren kamu bankaları ya da tek 
kalemde iktidar müteahhidinin 9,5 milyar vergisini silen Maliye, aynı uygulamayı 35 milyon mükellefe de 
yapacak. Kamu bankaları mükelleflerin anapara borcunu kredilendirip maliyeye, hazineye 475 milyarı verecek 
mükellefin borcunu da sıfır faizle 10 yıla yayılan taksitlerle tahsil edecek.  

Buna ilave olarak; gelir vergisi, kurumlar vergisi, ÖTV, KDV, MTV, ÖİV, ATV vb. vergiler ve harçlar, SGK primleri 
mükellefin ödeyebileceği makul seviyelere indirilecek. Vergi sistemi sadeleştirilerek mükellefe azami 2 ya da 3 
kalem vergiyi adil ve aksaksız şekilde ödeyebilme olanağı yanında ABD ve AB mali sisteminde olduğu gibi belgeli 
her harcamasını ve giderini de vergiden düşme imkânı sağlanacak.  

Böylece hem tüm sistem ve harcamalar, giderler kayıt altına alınacak. Kayıt dışılık, naylon faturacılık, kayıt dışı 
istihdam, kaçak çalıştırma sona erecek. Hem de buna rağmen vergisini, primini ödemeyen, vergi kaçıran olursa 
da ABD’deki IRS (Internal Revenue Service/ABD Gelir İdaresi) gibi Gelir İdaresi Mükellefe her türlü yaptırımı 
uygulayacak.  

En makul, akılcı, gerçekçi ve doğru olan çözüm budur. Artık 10 yılda 7’incisi, 19 yılda 11’incisi TBMM’ye gelen 
vergi ya da SGK barışı, yinelenen yanlışlarla barış olmaktan çıkmış devlet ile mükellef arasında ödeme 
savaşlarına, alacak ve borç savaşlarına, inatlaşmaya dönüşmüştür. Devlet 500 milyara ulaşan alacağını 
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alamamakta, mükellef her ay işletilen faizlerle şişen, kabaran gücünü aşan vergi-prim borcunu 
ödeyememektedir. Artık mali sistem tıkanmış durumdadır.  

Gelinen aşamada, bütçede yıllardır tahsil edilemeyen alacaklar, diğer yanda borcundan dolayı çıkmaza girmiş 35 
milyonu aşan mükellef, öte yanda borç-alacak krizinden ötürü batma noktasına gelen işletmeler, şirketler, 
kuruluşlar. Tüm bunların üstünde de hem akılcı çözüme direnen ve alacağını tahsil için mükellefin soluğunu 
kesen yöntemde ısrar eden, tahsil edemediği alacağın acısını her fırsatta akaryakıttan, iletişimden, gıdadan ve 
diğer mal ve hizmetlerden aldığı dolaylı vergileri insafsızca artırarak çıkartan devlet.   

4 YILDA 8’İNCİ KEZ DAĞITILAN NEFES KREDİSİ, ÇÖZÜM OLAMAZ! 

İktidar, TOBB ve odaların birikimlerinin devreye sokularak yine ‘Nefes Kredisi’ dağıtılacağını açıkladı. 

İktidar, TOBB ve odaların birikimlerinin devreye sokularak ‘Nefes Kredisi’ dağıtılacağını açıkladı. Ekonominin, 
işletmelerin, KOBİ’lerin artık ‘tıknefes’ hale geldiğini, zincirleme kapanma ve iflasların başlayacağını 
gördükleri için 4 yılda 8’inci kez Nefes Kredisi dağıtıyorlar. Sözde düşük faizli kredinin faizi yüzde 17,5! Daha 
önce dağıtılan 300 milyar TL’yi aşkın krediler geri ödenemediği için ilave faizlerle yeniden yapılandırıldı!  

İktidarın ilkini 16 Nisan 2017’deki Anayasa değişikliği referandumu öncesinde Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) ile ortaklaşa organize ettiği ve ticaret, sanayi, deniz ticaret odaları ile ticaret borsalarının üyelerinden 
topladıkları aidatlar ve diğer birikimlerinin bankalara kullandırılması suretiyle dağıtılan Nefes Kredisi’nin 8’incisi 
1 Haziran’da yeniden devreye sokulacak.  

Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın duyurduğu kriterlere göre, yıllık cirosu 10 milyon liranın altında olan ve 2020 yılı 
cirosunda 2019'a göre yüzde 25 kayıp yaşayan ticaret, deniz ticaret, sanayi, ticaret ve sanayi odaları veya ticaret 
borsasına kayıtlı üyelere bu yolla işletme sermayesi finansmanı sağlanacak.  

2020 yılı cirosu 1 milyon lirayı aşmayan KOBİ'ler azami 50 bin lira, cirosu 1-10 milyon lira olan KOBİ'ler ise azami 
200 bin lira kredi kullanabilecek. TOBB ve oda-borsalar da kaynaklarını bu Nefes Kredisi kampanyasına katılan 
bankalarda değerlendirerek projeye katkı sunacak. Aradaki faiz farkı TOBB’un ve odaların faiz gelirlerinden 
karşılanacak. Dağıtılacak krediler için bankalara Hazine destekli Kredi Garanti Fonu (KGF) kefaleti sağlanacak.  

Nefes Kredisi kampanyasına 5 kamu bankasının yanı sıra 5 de özel banka olmak üzere toplam 10 banka katılıyor. 
İktidar darboğazdaki işletmelere 1,5 yıla yakın süreden bu yana doğrudan destek, hibe, nakdi katkı, rutin 
giderlerin ödenmesinde kolaylık sağlamadığı için yine kredi ve borç kampanyası başlatıp bunu büyük bir proje 
ve müjde gibi sunuyor. Daha önce salgının olmadığı, işyerlerinin faaliyetini sürdürdüğü ekonomik ortamlarda 
dağıtılan yedi nefes kredisi kampanyasında 300 milyar TL’nin üzerinde kredi dağıtıldı.  

Hazine kefaletli, KGF garantili bu kredilerin büyük bölümü geri ödenmedi. İlave faizlerle her dönem yeniden 
yapılandırıldı ve kredi borçları, geri ödenemeyen tutarlar trilyona dayandı. Şimdi bu ödenemeyen kredilere yeni 
bir kredi borcu daha üstelik yüzde 17,5 faizle müjdeleniyor. Muhtemelen çoğu başvuru geri çevrilecek.   

BATIK KREDİLERİ ÖRTME ÇABASI 

BDDK, batık kredileri örtmek için 30 Haziran’da dolacak sürenin 30 Eylül’e kadar uzatılması için hazırlık 
yapıldığını, açıkladı! 

Batık kredileri örtmek için geçen yıl yasal takibe intikal süresini 90 günden 180 güne çıkartan ve böylece 
banka bilançolarında görülmesini önleyerek gizleyen iktidar, bu uygulamayı önce 31 Aralık 2020’ye ardından 
da 30 Haziran 2021’e kadar uzattı. Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Kurulu (BDDK) şimdi 30 Haziran’da 
dolacak uygulamanın 30 Eylül’e kadar uzatılması için hazırlık yapıldığını açıkladı!  

Bunun anlamı sürekli faiz işletilerek ertelenen, yapılandırılan ve şimdi yeniden krediyi krediyle çevirme 
yöntemiyle açığa çıkması gizlenen takipteki alacaklar sorunu Eylül sonuna kadar gizlenmeye devam edecek. 
Ankara Sanayi Odası’nın (ASO) geçen hafta yapılan Mayıs ayı Meclis Toplantısında da başkan ve üyelerce dile 
getirilen değerlendirmelere bakıldığında, pandemi ve kriz dönemlerinde iktidarın doğru düzgün bir imkân ve 
destek sağlamamasından ötürü borcun borçla çevrilerek işletmelerin ayakta tutulmaya çalışıldığı ancak artık 
bunun sürdürülemez olduğu dile getirildi. Destek adı altında uygulamaya konulan çözümlerin daha çok borcu 
arttıran yöntemler olduğu belirtilerek, yeni krediden ziyade vergi ve diğer teşviklerin, indirimlerin devreye 
sokulması gerektiği kaydedildi. Nefes Kredisi kampanyası da ödenemeyen ve takibe düşmesi söz konusu olan 
kredi borçları tutarına yeni bir ilave olacaktır.  
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Asıl yapılması gereken vergi, SGK, enerji ve diğer borçların faizle, cezayla ötelenmesi değil, faizlerinin silinerek 
yapılandırılması, bir bölümünün sıfırlanması ve ödenemeyen kredileri de yeni kredilerle borcu kabartarak 
çevirmek değil mevcut kredi borçlarının faizsiz uzun vadeye yayılarak ödenebilir hale getirilmesidir.   

DOLAR VE EURODA ZİRVELER, ENFLASYON KONTROL DIŞI 

Son bir haftadan bu yana Dolar ile Euro’da tarihi zirve noktalarının yaşanması, enflasyonun kontrolden 
çıkabileceği yönündeki endişeleri artırıyor. 

 Son bir haftadan bu yana dolar ile euroda tarihi zirve noktalarının yaşanması, enflasyonun kontrolden 
çıkabileceği yönündeki endişeleri artırıyor. İktidar medyasında da enflasyondaki artışın uzun bir dönem 
düşürülemeyeceği yönündeki haber ve yorumlar artarken, ağırlıkla dış piyasalar ve emtia fiyatlarındaki 
artışlar gerekçe gösteriliyor!  

Son bir haftadan bu yana döviz kurlarında yükseliş yeniden harekete geçti. Dolar/TL ve Euro/TL kurlarındaki 
artışla birlikte TL’nin değer kaybı da hızlandı. Rezervlerin tüketilmiş olması kurlardaki rutin artışın yanı sıra olası 
spekülatif artışlara karşı da Merkez Bankası’nın müdahalede bulunmasını olanaksız kılıyor. Daha da önemlisi 
Mart ayından bu yana üç aydır politika faizi yüzde 19’da tutulmasına karşılık hem kurlar hem de enflasyon 
yükselmeye devam ediyor.  

- Bu çift taraflı yükseliş iktidarın geçen yıl uyguladığı ve sürdürdüğü para-kur-döviz politikalarının yanlışlığının en 
somut kanıtı.  

Türkiye ekonomisi enflasyon, kur ve faizde aynı anda artış yaşandığı bir kısır döngü içinde kapanına kısılmış 
vaziyette. Küçük çaplı iniş-çıkışlar olsa da kurlardaki artışın devam edeceğini, buna paralel olarak enflasyonun 
yükselişini sürdüreceğini ve buna bağlı olarak da Merkez Bankası’nın yeni faiz artışlarına gitmek zorunda 
kalacağını öngörmekteyim.  

Pek çok ekonomide bu üç makro göstergenin aynı anda artması nadir bir durumdur ve iktidar ne yazık ki 
uyguladığı hatalı ve öngörüden yoksun, siyasi talimatların şekillendirdiği ekonomi politikalarıyla bu zemini 
kendisi hazırlamış, Türkiye’yi uzun süre devam edecek bir kırılganlık dönemine sürüklemiştir.  

Hâlâ hatalara devam eden iktidar ve ekonomi yönetimi yılbaşından bu yana her ay doğalgaz ve elektriğe düzenli 
şekilde yaptığı zamlarla, özel iletişim vergisi ve akaryakıt tüketim vergisinde yürürlüğe koyduğu yüklü artışlarla 
enflasyonun çok daha fazla besleneceği bir yolu açmış bulunmaktadır. Dolaylı vergilerin yanı sıra kurumlar 
vergisinde yüzde 25’lik artışı da buna ilave etmek gerekir.  

Pandemi önlemleri sürecinde en çok ihmal edilen ve hemen hemen tamamıyla desteksiz bırakılan tarım sektörü 
girdi maliyetlerindeki artışın yanı sıra ürününü pazara, markete ulaştıramadığı için de yaza girilirken sebze-
meyve fiyatlarında, yaşanan kuraklık nedeniyle de başta buğday olmak üzere, hububat ve bakliyat fiyatlarında 
olağanüstü artışların yaşanması kaçınılmaz görünmektedir. 

YÜKSEK ENFLASYONDA BUNLAR DAHA İYİ GÜNLERİMİZ 

TÜİK’in açıkladığı Mayıs ayında yüzde 16,59’luk enflasyon oranı için tek kelime söylenebilir; “bunlar daha iyi 
günlerimiz”  

Mayıs ayında enflasyon yüzde16,59 olarak açıklandı.  Bu oran 2004'ten itibaren en yüksek ikinci Mayıs ayı 
enflasyonudur. Üretici enflasyonu ile tüketici enflasyonu arasında ise yüzde 21,74'lük rekor bir fark var. AKP 
yağmur olup tüketiciye zam olarak yağmaya devam ediyor, ilerleyen günlerde de devam edecek. 

Yüzde 21,74’lük Fark Zam Olarak Karşımıza Çıkacak 

Enflasyonda bir diğer dikkat çekici durumu ise üretici enflasyonu ile tüketici enflasyonu arasında oluşan farktır. 
Mayıs'ta 12 aylık tüketici enflasyonu %16,59 iken üretici enflasyonu ise aynı dönemde yüzde 38,33. Aradaki fark 
ise tam 21,74 puan. Böyle bir farka ülke tarihinde belki de ilk kez şahit oluyoruz. 21,74’lük fark ilerleyen 
günlerde yurttaşın üstüne zam yağmuru olarak yağmaya devam edecektir. 

Enlafyon Son 19 Aydır Çift Hanede 

Enflasyon son 19 aydır çift hanelere demir atmış vaziyette. Sadece Mayıs ayı içerisinde akaryakıt ürünlerinden 
alınan Özel Tüketim Vergisi (ÖTV) yüzde 54, yüzde 78 ve yüzde 189 oranında zam geldi. Ne gariptir ki her 
neredeyse her ay bir doğalgaz ve petrol rezervi müjdesi verilmesine rağmen doğalgaza her ay düzenli olarak 
zam geliyor. 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

11 

 Mayıs ayı içerisinde çiftçinin çürümeye terk ettiği patates yüzde 41,57 oranında zamlanarak fiyatı en çok artan 
ürün olmuş durumda. Türkiye hem yüksek faiz hem yüksek enflasyon hem yüksek borç hem de yüksek işsizlik 
batağına saplanmış durumda. Yurttaşlarımızı bu bataklığa sürükleyen ise hiç şüphesiz Erdoğan’ın şahsım 
hükümetidir. 

ENFLASYON CANAVARI DİŞ BİLİYOR 

Üretici fiyatları, tüketici fiyatlarından çok daha hızlı artıyor. Bu nedenle gelecek aylarda halkın sırtına daha 
yüksek oranlı enflasyon yüklenecek. 

Pandemide gelir desteği vermek yerine borca batırılan halk bir de enflasyonla mücadele ediyor. Türkiye 
İstatistik Kurumu (TÜİK) mayıs ayına ilişkin enflasyon göstergelerini yayımladı. Buna göre aylık enflasyon yüzde 
0,89 olarak açıklanırken, yıllık enflasyon yüzde 16,59 oldu. 

Kapanmanın Etkisi 

Mayıs ayının yarıdan fazlasında tam kapanma tedbirleri nedeniyle tüketim baskılandı. Bu nedenle ana harcama 
grupları içinde “Eğlence ve kültür” kaleminde fiyatlar aylık olarak yüzde 1,32 oranında düştü. Fiyatlarda 
kapanmanın etkisiyle benzer düşüşler gözlenirken, özellikle halkın hayatını devam ettirmek için tüketmek 
zorunda kaldığı ürünlerde yaşanan fiyat artışları hız kesmedi. 

Zam Şampiyonu Patates 

Yaz aylarına girilmesine rağmen ülkenin içine düştüğü tarım krizi gıda fiyatlarında olağandışı artışlara neden 
oluyor. Haziran ayının zam şampiyonu aylık yüzde 41,57 ile patates oldu. Patatesi, aylık yüzde 36,37 zam ile 
havuç takip etti. 

Tüketici enflasyonu perakende fiyatlardaki artışı gösterirken, bu fiyatlar en çok girdi maliyetlerinden yani üretici 
enflasyonundan etkileniyor. Tüketici enflasyonunu gösteren TÜFE ile üretici enflasyonunu gösteren ÜFE 
arasındaki fark kısa vadede yüksek olabilse de, üreticiler artan maliyetlerini uzun vadede fiyatlara yansıttığı için 
farkın giderek kapanması bekleniyor. TÜİK dün ÜFE göstergelerini de yayımladı. Buna göre ÜFE artışı ile TÜFE 
artışı arasındaki fark 2005’ten bu yana kaydedilen en yüksek değere ulaştı. Yıllık ÜFE artışı yüzde 38,33, yıllık 
TÜFE artışı yüzde 16,59 oldu. Aradaki fark enflasyon beklentilerini olumsuz etkiliyor. 

Mayısın Zam Şampiyonları 

1- Patates: %41,57 

2- Havuç: %36,37 

3- Şehirler arası otobüs ücreti: %29,46 

4- Yurtiçi turlar: %17,48 

5- Limon: %16,63 

6- Altın mücevher: %8,99 

7- Balık: %8,73 

8- Maydanoz: %7,87 

9- Bulaşık bezi: %7,15 

10- Elma: %7,06 

Kamu Emekçilerinin Maaşı Eriyor 

Toplu sözleşme görüşmelerine hazırlanan kamu emekçileri, sabit ücretli oldukları için enflasyondan en çok 
etkilenen kesimlerin başında geliyor. Büro Emekçileri Sendikası, kamu çalışanlarının tüketim sıklıklarını dikkate 
alarak “Kamu emekçilerinin enflasyon sepeti araştırması”nı yayımladı. Buna göre emekçilerin sepetindeki 
ağırlıklarla hesaplanan yıllık enflasyon yüzde 34,65 olarak gerçekleşti. Sepetin aralık ayına göre yüzde 15,23 
zamlandığı vurgulanan raporda yılın ilk 5 ayında kamu emekçilerinin ücretlerinde enflasyon karşısında yüzde 
12,23 oranında kayıp yaşandığı ifade edildi. 
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Göstergeler Benzer Koşullar Farklı 

1-Faiz silahı yok 

ÜFE ile TÜFE arasındaki fark en son 2018’in eylül ve ekim aylarında bu derece yüksek seyretmişti. Hatırlanacağı 
üzere 2018’in ağustos ayında Rahip Brunson krizi olarak anılan kur şoku yaşanmış, döviz kurlarındaki yükselme 
ÜFE’yi ve ardından TÜFE’yi rekor seviyelere çıkarmıştı. 2018’in eylül ayında ÜFE’deki yıllık artış, TÜFE’deki yıllık 
artıştan 21,63 puan yüksek kaydedilmişti. Ancak bu gelişmenin ardından TCMB, 625 baz puanlık rekor seviyede 
faiz artışıyla dolar kurunu baskılamış, enflasyonu düşürmüştü. Buna karşılık bu dönemde faiz artışı bir yana 
Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın söylediği şekilde bir faiz indirimi bekleniyor. Durum böyle olunca enflasyondaki 
artışın gelecek aylarda daha da yükselmesi kaçınılmaz görünüyor. 

2- Emtia fiyatları düşmüyor 

2018’de ÜFE’deki artış bugünkü gibi rekor seviyeye çıkarken, dünyada başta petrol ve gıda olmak üzere emtia 
fiyatları düşüş eğilimindeydi. Ancak bugünkü durum bunun tam tersi. Küresel gıda fiyatları endeksi mayısta bir 
önceki aya göre yüzde 4,8, bir önceki yılın aynı ayına göre yüzde 39,7 arttı. Eylül 2011 sonrasındaki 10 yılın 
zirvesine yükselen ve rekora yaklaşan endekste Ekim 2010 sonrasındaki 11 yılın en yüksek aylık artışı 
gerçekleşti. Bitkisel yağ fiyatları yıllık yüzde 124,6 arttı. 

TL, GELİŞEN ÜLKE PARA BİRİMLERİ ARASINDA EN FAZLA DEĞER KAYBEDEN 
PARA BİRİMİ OLDU 

Doların kuvvetlenmesi gelişen piyasa para birimlerinin genelinde bir baskı yaratırken en fazla değer kaybeden 
gelişen ülke para birimi Türk lirası oldu. TL, bu hafta yüzde 2'ye yakın değer kaybetti. 

Türk Lirası bu hafta yüzde 2'ye yakın değer kaybederken gelişen ülke para birimleri arasında en fazla değer 
kaybeden para birimi oldu. 

Türk lirasında değer kaybı sürüyor. Haftaya 8,55 civarında başlayan Dolar/TL, sabah saatlerinde 8,73 
seviyelerinde işlem gördü. İstanbul piyasalarında saat 9.30 sularında dolar 8,73, avro 10,57, sterlin ise 12,27 
liradan alıcı buldu. 
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TL bu hafta yüzde 2'ye yakın değer kaybederken gelişen ülke para birimleri arasında en çok değersizleşen para 
birimi oldu. 

Türk lirası hafta başından bu yana yüzde 2,08 değer kaybederken Peru solü yüzde 1,55 düşüşle hafta başından 
bu yana en fazla değer kaybeden ikinci para birimi oldu. Brezilya reali ise hafta başından bu yana neredeyse 
yüzde 3 değer kazandı. 

Erdoğan, ‘Faizleri Düşürmemiz Şart’ Demişti 

AKP’li Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, TRT'de katıldığı yayında gündemdeki gelişmeleri değerlendirmiş, 
Merkez Bankası Başkanı ile bir görüşme gerçekleştirdiğini ve faiz yükünün düşürülmesinin şart olduğunu 
söylemişti. 

Erdoğan faizlerle ilgili olarak, "Bizim bir defa faizleri düşürmemiz şart, onun için de temmuz-ağustos, buraları 
bulacağız ki faiz düşmeye başlasın. Çünkü faiz yükünü yatırımların, maliyetlerin üzerinden kaldırırsak, maliyet 
enflasyonunu tetikleyen faiz olduğu için, orada da bir rahatlama dönemine girmiş olacağız” ifadelerini 
kullanmıştı. 

Erdoğan’ın faiz ile ilgili açıklamaları sonrasında dolar/TL kuru sığ piyasada 8,81 seviyesine tırmandıktan sonra 
8,65’e gerilemişti. 

YAYININ FATURASI DA HALKA KESİLDİ 

Erdoğan, canlı yayında faizlerin indirilmesi için Kavcıoğlu ile konuştuğunu söyledi. Dolar tüm zamanların en 
yüksek seviyesine çıktı, Türk Lirası cinsinden dış borç milyarca lira arttı. 

AKP’li Cumhurbaşkanı Erdoğan önceki akşam TRT yayınında Merkez Bankası Başkanı Şahap Kavcıoğlu’yla bir 
görüşme gerçekleştirdiğini ve faizin düşürülmesinin şart olduğunu söyledi. 

Erdoğan ‘faiz enflasyonun sebebidir’ inadı ile ilgili canlı yayında şu ifadeleri kullandı: “Faizleri düşürmemiz şart. 
Temmuz ağustos buraları bulacağız ki faiz düşmeye başlasın. Faiz yükünü biz yatırımların üzerinden kaldırırsak, 
maliyetlerin üzerinden kaldırırsak, ondan sonra maliyet enflasyonunu tetikleyen faiz olduğu için orada da bir 
rahatlama dönemine girmiş olacağız. Bütün mesele maliyet enflasyonundan faiz yükünü kaldırmaktır.” 

Erdoğan’ın bu değerlendirmeleri sonrası TL’deki değer kaybı dikkati çekti. Faizlerin düşürüleceği yönünde 
oluşan algı, TL’nin çakılmasına neden oldu. Açıklamaların ardından dolar/TL kuru 8,81 TL'ye çıkarak tüm 
zamanların en yüksek seviyesini gördü. Kur hızlı yükselişin ardından 8,71 TL seviyesine gerilerken, sabah 
saatlerinde 8,60 TL'den işlem görmeye başladı. Önceki gün 8,53 TL’den kapanan dolar/TL kuru, Erdoğan’ın 
ağzını açmasıyla yaklaşık 10 kuruş artarak gün içinde 8,63 TL’den işlem gördü. 

Ülkenin Dış Borç 45 Milyar Lira Arttı 

Bu 10 kuruşun ülke ekonomisine maliyeti ise milyarlarca lirayı buldu. Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın verilerine 
göre Türkiye’nin toplam brüt dış borcu 450 milyar dolar. Bu borcun 194 milyar doları kamuya 256 milyar doları 
ise özel sektöre ait. Döviz kurundaki 10 kuruşluk artış dış borcun TL cinsinden 45 milyar lira artmasına neden 
oldu. 

Çiftçilerin Maliyeti Katlandı 

Salgın yarattığı tahribat nedeniyle Uluslararası piyasalarda tarım ürünlerinin fiyatları katlanıyor. Türk Lirası’nda 
yaşanan değer kaybı ise bu fiyat artışlarından Türkiye’nin daha fazla etkilenmesine neden oluyor. Döviz 
kurundaki artış nedeniyle özellikle girdi maliyetlerindeki yükseliş üreticiyi mağdur ediyor. Dolardaki her artış 
çiftçiye gübre, mazot, zirai ilaç ve yem zammı olarak yansıyor. 

Üretici maliyetlerindeki artış ise enflasyonu tehdit ediyor. Nisan ayında üretici fiyat endeksi yüzde 35’lere 
çıkarken enflasyon son iki yılın en yüksek seviyesi olan yüzde 17’ye yükseldi. Girdi maliyetlerindeki en büyük 
artış ise gübrede fiyatlarına yansıyor. Gübre, yılbaşından bu yanan yüzde 40 oranında zamlandı. Dolar kurundaki 
en ufak bir kımıldama artık çarşı pazara yansıyor. 

Dolar kurundaki artışın ardından sahneye çıkan Merkez Bankası Başkanı Şahap Kavcıoğlu, tersi yönde mesajla 
piyasaların ateşini düşürmeye çalıştı. 

Kavcıoğlu, "piyasalardaki haklı bir gerekçeye dayanmayan erken gevşeme beklentilerinin tümüyle ortadan 
kalkması gerektiğini, Merkez Bankası'nın kanunla kendisine verilmiş fiyat istikrarı amacına bağlı olduğunu" 
söyledi. Kavcıoğlu’nun açıklamalarının ardından dolar kuru 4 kuruş geriledi. 
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Ani Faiz İndirim Kriz Yaratır 

Erdoğan’ın açıklamalarının sürpriz olmadığını söyleyen Dr. Murat Kubilay, “Zaten Naci Ağbal’ın görevden 
alınması, son iki ayda Para Politikası Kurulu’nda yaşanan değişiklikler buna işaret ediyordu. Ancak kritik olan 
nokta bu faiz indirimin nasıl yapılacağı” dedi. Kubilay’ın değerlendirmeleri şöyle: “Enflasyonda iyileşme 
görülmeden ani faiz indirimi kur şoklarına neden olacaktır. Kur şoklarına ekonomi olarak alıştık aslında kritik 
olan daha büyük şokların meydana gelmesi… Aslında Merkez Bankası’nın 128 milyar dolarlık rezervinin bu 
şoklar için kullanılması gerekirdi ancak şimdi böyle bir rezerv de yok. Merkez Bankası fiili olarak bağımsız değil, 
zaten şart da değil öncelik kurumsallık. Türkiye gibi ülkelerde yeterli kurumsal yapı olmadığı için Merkez Bankası 
bağımsızlığı önemli oluyor. Birçok ürünün girdisi ithal olduğu için ürün fiyatlarında artış meydana gelecektir. 
Satın alma gücü daha da azalacak.” 

Ne Olmuştu? 

Mart ayında Para Politikası Kurulu (PPK) toplantısının ardından politika faizi yüzde 17’den yüzde 19’a 
yükseltilmişti. Kararın ardından Merkez Bankası Başkanı Naci Ağbal görevden alınmış yerine Eski AKP milletvekili 
ve Yeni Şafak yazarı Şahap Kavcıoğlu atanmıştı. Ağbal’ın görev süresi boyunca dolar kuru 7,30 TL’ye Kavcıoğlu, 
göreve başlamasının ardından yapılan iki PPK toplantısında ise faizler yüzde 19’da sabit tutuldu. Ancak iki aylık 
süreçte 9 üyesi bulunan PPK’nin 4 üyesi görevden alındı. 

KAMU KAYNAKLARI İLE İKTİRDAN BORAZANI ÇALINIYOR! 

İktidar içindeki iktidar mücadelesinde Üstünlük sağlamanın lojistiği ve taşeronluğu AA’ya (Anadolu Ajansı) 
yaptırılıyor! 

Birkaç ay önce yönetimi tekrar değiştirilen AA, iktidarın yüzde 90’ını kontrolüne aldığı medyanın dışında, 
halktan toplanan vergilerle, hazine kaynaklarıyla finanse edilmesine karşılık TRT ile birlikte iktidarın 
operasyonel silahına dönüştürüldü. Organize suç örgütü elebaşı tarafından ortaya atılan iddia ve ithamların 
yarattığı çalkantıda, iktidar içindeki iktidar mücadelesinde üstünlük sağlamanın lojistiği ve taşeronluğu yine 
AA’ya yaptırılıyor!  

2019 yerel seçimlerinde iktidarın başta İstanbul olmak üzere seçimi kaybettiği ortaya çıkmasına rağmen, yayını 
durdurup halkın seçim sonucunu öğrenmesini engellemeye çalışan, ‘deve kuşu’ yayın politikasıyla, medya 
tarihinin en büyük skandalına imza atan Anadolu Ajansı (AA), kamuoyunun bilgi edinme hakkına saygı 
göstermesi gerekirken Cumhurbaşkanı İletişim Başkanının propaganda mekanizması haline geldi.  

İçişleri Bakanı hakkındaki iddiaları aynı kabinenin üyesi olan diğer iki bakana sorduğu için anında işine son 
verilerek, savcılığa ihbar edilen AA muhabirinin ardından, bu kez karşı cephe harekete geçti. Suç örgütü liderine 
iktidar tarafından resmi polis koruması verilmesine yönelik belgeyi yine AA üzerinden kamuoyuna servis etti. 
Mevcut İçişleri Bakanı aynı iktidarın kendisinden önceki İçişleri Bakanlarını suçlayarak suç örgütü liderine 
koruma kararının 2015’te alındığını savundu. Oysa daha sonra bu kararın sürekli uzatıldığı ve uzatma 
kararlarının son üç yılının kendi görev dönemini kapsadığı ortaya çıktı.  

AA mafya organizatörüne verilen ilk koruma kararına ilişkin İstanbul İl Koruma Kurulu kararının belgesini 
‘Koruma kararında FETÖ izi’ manşetiyle servis etti. Ancak koruma kararını alan İstanbul Valisi, İstanbul Emniyet 
Müdürü ve İstanbul Emniyeti Terörle Mücadeleden Sorumlu Müdür yardımcısının isim ve ıslak imzalarının yer 
aldığı belge, bir süre sonra haberden çıkartılarak, haber silindi. Bir süre sonra isim ve imza bölümü kesilmiş 
olarak aynı belge tekrar abonelere servis edildi.  

- Anlaşıldı ki, koruma kararında o dönemde imzası olanlardan birisi şu anda AK Parti Milletvekili, diğeri Ankara 
Valiliğine getirilmiş ve üçüncü kişi de şu anda Emniyet Genel Müdür Yardımcısı olmuş!  

İktidar içindeki iktidar mücadelesinin bir tarafı, bu belge ile halen iktidara mensup vekil, vali ve emniyet 
müdürünü AA operasyonu üzerinden terör örgütü üyesi, iltisaklı ve irtibatlı diye ‘teşhir ve ifşa’ ederken bir 
anlamda da karşı tarafa gözdağı vermiş oldu. Üzücü olan, Kurtuluş Savaşı’nda, ağır savaş koşullarında bile önce 
halkın haber alma ve bilgi sahibi olma hakkını gözeten, meclisi açmadan önce 6 Nisan 1920’de Anadolu Ajansı’nı 
kurarak faaliyete geçiren Mustafa Kemal Atatürk ve mücadele arkadaşlarının, haber alma, özgür habercilik, 
dünyaya ülkenin sesini duyurma çabalarının terk edilmiş olmasıdır.  

Muhabirlerin soru sorma özgürlüğünün bile olmadığı, soru soranın kapı önüne konulduğu, muhalefete kapılarını 
kapatarak, iktidar içindeki güç mücadelesinin aparatına dönüşen AA, 101 yıllık tarihini utandıran mevcut 
koşullarda iktidarın sıradan bir medya maşası, operasyon aracı haline gelmiştir.  
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İktidarın önüne geleni terörist, terör örgütü üyesi, terörle iltisak ve irtibatlı diye itham etme politikası, bu kez 
döndü kendilerini vurdu. Önümüzdeki günlerde yenilerine tanık olacağımız anlaşılan bu ‘iktidar içi iktidar 
mücadelesi’ ile AA’nın operasyonel silah olarak kullanıldığı süreçte, yeni belge ve bilgilerin, suçlama ve 
ithamların ortalığa saçılacağını, söküğün dikiş tutmayacağını öngörmekteyiz.   

HASTALIKLI BÜYÜME 

Ülke işsizlik, ekonomik kriz ve salgının çemberinde yılın ilk çeyreğinde yüzde 7 büyüdü. Emeğin büyümedeki 
payı azalırken sermayenin kârı arttı. Yüksek enflasyonda hormonlu büyüme meydana geldi. 

Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK), bu yılın ilk çeyreğine ilişkin Gayrisafi Yurtiçi Hâsıla (GSYH) verilerini açıkladı. 
Buna göre Ocak-Mart döneminde ülke ekonomisi yüzde 7 oranında büyüdü. 

Verilere göre ülke, yılın ilk çeyreğinde cari fiyatlarla 1 trilyon 386 milyar 347 milyon lira gelir elde etti. TL 
cinsinden GSYH, önceki yılın son çeyreğinde 1 trilyon 524 milyar 788 milyon lira gelir etme etmişti. Buna göre 
geçen çeyreğe kıyasla TL cinsinden GSYH yüzde 10,1 oranında azaldı. Öte yandan geçen yılın son çeyreğinde 
dolar bazında GSYH, 191 milyar 633 milyonken bu yılın ilk çeyreğinde 188 milyar 65 milyona düştü. Dolar 
bazında GSYH ise bir önceki çeyreğe göre yüzde 1,9 oranında azaldı. 

Emeğin Payı Azaldı Sermayeninki Arttı 

GSYH içinde emek gücünün aldığı pay azalırken sermayenin kâr payı arttı. TÜİK, verilerinde emeğin GSYH 
içindeki payı işgücü ödemeleri adı altında belirtiliyor. Geçen yılın aynı döneminde işgücü ödemeleri yüzde 39 
olurken bu yıl yüzde 35,5’e geriledi. 2020’nin Ocak-Mart döneminde GSYH’deki sermayenin kâr payı ise yüzde 
41,9 olurken bu yıl yaklaşık 4 puan artarak yüzde 45,8’e yükseldi. Başka bir ifadeyle salgın döneminde 
milyonlarca yurttaşın geliri azalırken sanayicinin kârı artmaya devam etti. İlk çeyrek verilerine göre sanayi 
sektörü yüzde 11,7 oranında büyüdü. Öte yandan İstanbul Sanayi Odası’nın (İSO) sanayi sektörünün 
“Türkiye’nin 500 Büyük Sanayi Kuruluşu” araştırmasına göre İSO500’te faaliyet kârı yüzde 55 artarken istihdam 
sadece yüzde 3 oranında artış gösterdi. 

İlk çeyrekte yaşanan hormonlu büyüme enflasyon ve işsizlik rakamlarına bakıldığında ortaya çıkıyor. Ülke 
ekonomisi yılın ilk çeyreğinde yüzde 7 büyüdü ancak işsizlik ve enflasyon da arttı. Nisan ayı enflasyonu son iki 
yılın en yüksek seviyesi olan yüzde 17,14’e çıktı. Gerçek işsizlik ise yüzde 28’e ulaştı. İstihdam yaratmayan 
büyüme büyük ölçüde artan kredi borçları ile tüketim harcamalarının artması nedeniyle gerçekleşti. 

 

İlk çeyrek verilerine göre hane halkı tüketim harcamaları yüzde 7,4 arttı. Bu süreçte yurttaşın bankalara olan 
borcu da yükseldi. Yüksek faiz oranlarına rağmen gelirsiz kalan milyonlarca yurttaş kredi çekmek zorunda kaldı. 
Halkın bankalara ve finans şirketlerine olan borcu 872 milyar lirayı buldu. 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

16 

 

OECD büyüme tahmini düşürdü 

Ekonomik Kalkınma ve İşbirliği Örgütü’nde (OECD) dün yayımladığı “Global Ekonomim Görünüm” raporunda, bu 
yıl yaşanacak toparlanmanın dünyanın büyük kısmını 2022 sonuna kadar pandemi öncesi GSYH seviyesine geri 
getireceğini öngördü. Ancak, üye ülkelerin çoğunun yaşam standartlarının 2022 sonuna kadar pandemi öncesi 
beklenen seviyelere dönmeyeceğini de ekledi. OECD, küresel gayri safi yurt içi hasılanın 2020 yılındaki yüzde 
3,5’lik daralma ardından bu yılki büyüme tahminini yüzde 5,6’dan yüzde 5,8’e yükseltti. Örgüt Türkiye için 
büyüme öngörüsünü ise 2021 yılı için yüzde 5,9’dan yüzde 5,7’ye düşürdü. 

EMEĞİ YOK SAYIP FAİZİ KUTSUYORLAR 

Meclis Genel Kurulu’nda görüşülecek İcra İflas Kanunu teklifi yasalaşırsa iflas eden şirket işçinin parasından 
önce bankaya olan borcunu ödeyecek. İşçiler ise “Faizi kutsallaştırıp alın terini aşağı görüyorlar” diyor. 

İflas eden şirketin alacalıkları sıralamasında, finans kuruluşlarını işçilerin önüne yerleştiren yasa teklifi geçen 
hafta Meclis Adalet Komisyonu’ndan geçti. İşçilerin tepkisi sürüyor. 

Kayı İnşaat’ın ücretini ödemediği işçilerden makine mühendisi Atasoy Bilgin “Bizim de alacağımız var. Ancak 
faizle borç veren alacaklı önümüzde. Faizi alın terinin önüne koyan, alın terini daha aşağı gören bir anlayışla 
karşı karşıyayız” dedi. Aylarca maaş almadan çalışan ve tazminatını dahi alamayan Atlas Jet işçisi Ruken Çapan 
ise “Önce işçilerin parasının ödenmesi lazım. Banka kâr için istiyor alacağını ama bizim hayatımız söz konusu” 
diye konuştu. 

49 AKP’li milletvekilinin Meclis’e getirdiği İcra İflas Kanunu’nda değişiklik içeren yasa teklifi geçen hafta Meclis 
Adalet Komisyonu’ndan geçti. Önümüzdeki günlerde Meclis Genel Kurulu’na gelecek teklif yasalaşırsa iflas eden 
şirket işçiye olan borcundan önce finans kuruluşlarına ve bankalara olan borcunu ödemek zorunda kalacak. İflas 
eden onlarca şirketten ücretlerini ve tazminatlarını alamayan işçiler ise yasaya tepkili. 

Elde Ne Varsa Maaşsız Çalışırken Harcadık 

Bu işçilerden birisi de Kültür ve Turizm Bakanı Mehmet Nuri Ersoy’un kardeşi Murat Ersoy’un batırdığı Atlas 
Jet’te aylarca maaşsız çalışan ve şirket batınca tazminatını alamayan Ruken Çapan. Patronlarının şirketin 
toparlanacağı şeklindeki yönlendirmeleriyle aylarca maaş almadan çalışan Çapan tepkisini şöyle dile getirdi: “Biz 
zaten alacağımızı alamazken bir de önümüze gelen setleri geçmek zorundayız. Zaten şirket mal varlığı 
göstermiyor. Bir de bulduklarını bu tarz yerlere dağıtırlarsa işçiye hiç sıra gelmez.Bankalar bizden önemli mi ben 
bunu anlamadım? Bu bir infaz kararı bizim için. İçler acısı.” 

Çapan şirkette maaş almadan çalıştığı dönemi şöyle anlattı: “3 buçuk ay boyunca hiç maaş almadan çalıştık. Her 
seferinde şirketin toparlayacağı, asla iflas etmeyeceği yönünde toplantılar yapıldı. Biz de buna güvenerek 
çalışmaya devam ettik. 14 Şubat 2020’de de uçuşa giderken yolcularla birlikte hava limanlarında mağdur olduk. 
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İflastan sonra alacaklarımızın temin edileceğine dair sürekli tarih verildi. Ancak pandemiye 1 ay kala 
tazminatlarımızı, kendi maaşlarımızı bile alamadan 5 kuruşsuz kaldık.” 

İşçiler Kendilerine Yetemez Duruma Geldi 

Salgın sürecinde ciddi ekonomik sorunlar yaşadığını aktaran Çapan havacılık sektörünün durmasıyla birlikte yeni 
bir iş bulamadığını aktardı. Maaşsız çalıştığı dönemde kirasını, faturalarını birikimleriyle karşıladığını belirten 
Çapan şöyle konuştu: “Ben ailemle yaşadığım için bir yerde kendimi idare edebildim ama İstanbul’a iş için gelen 
zaten arkadaşlarımız birkaç ay idare edebildi. Arkadaşlarımız büyükşehirde kendilerine yetemediler ve 
memleketlerine göç etmek zorunda kaldılar. Böyle bir mağduriyet varken önce neden bizim alacağımız 
ödenmez? Bunun bir adım ilerisi zaten intihar. Herkesi alın terinin karşılığı teslim edilmeli.” Kayı İnşaat’ın 
Cezayir’deki şantiyesinde çalışan ve 2 yıldır ücretini alamayan makine mühendisi Atasoy Bilgin de yasaya “Alın 
terinin önüne faizi koyuyorlar” şeklinde tepkisini gösterdi. Bilgin şunları söyledi: “Bir emekçinin harcadığı 
emeğin karşısında bankaların verdiği faizli krediler var. Emeğin karşısında faizi daha kutsal gören, alın terini 
daha aşağı gören bir anlayış.” 

Hükümet, Parası Olandan Yana 

İşçilerin alacakları için mücadele etmek zorunda kalmasının kabul edilemez olduğunu aktaran Bilgin “Türkiye’de 
de yurt dışında da çalışan işçilerin alacaklarını almak için hukuk mücadelesi verseler de bu bir yerde tıkanıyor ve 
sonuca ulaşmak için çok çaba sarf etmek gerekiyor ya da hiç sonuç alınamıyor. Durum böyleyken, iflasa giden 
şirkette bankaların, finans kuruluşlarının bunların ön plana çekilmesi kabul edilemez. Ama her zamanki gibi 
hükümet parası olandan yana tavır takınıyor.” 

Ücreti ödenmediği için çocuğunun eğitim masraflarından dahi kesmek zorunda kaldığını aktaran Bilgin yaşadığı 
mağduriyeti şöyle anlattı: “Çocuğumun daha iyi bir eğitim alması için planlarımız vardı. Bunu 
gerçekleştiremedik. Belli bir müddet işsiz kaldık. Ödemelerimiz vardı. Bunları ödemekte kuşkusuz zorlandık. Ben 
makine mühendisiyim bu süreci belki daha iyi atlatmış olabilirim ama işçi arkadaşlarımızın durumu çok daha 
kötüydü. Ev kirasını ödeyemediği için evinden atılan, pandemi koşullarında çocuğunun eğitim alması için 
internet tablet masrafını sağlamayan arkadaşlarımız vardı. Biz kendi aramızda arkadaşlarımıza yardımcı olmaya 
çalıştık. Bazı arkadaşlarımız boşanma aşamasına kadar gitti.” 

Yasayla Adalet Değil Hak Gaspı Gelecek 

İnşaat-Sen Örgütlenme Koordinasyonu Üyesi Nurseli Gözüaçık da “49 AKP’li milletvekilinin getirdiği teklifte, 
batık şirketlerin ardından bankaların alacakları ne olacak sorusuna hazırlık yapılmış” dedi. Yasa teklifini felaket 
olarak nitelendiren Nurseli Gözüaçık şöyle konuştu: 

“Batık şirketlerin ardından bankaların, finans şirketlerinin alacakları her yönüyle garanti altına alınmak isteniyor. 
Şirketlerin iflası durumunda ipotekli bankalar zaten öncelikliyken bir de onun yanına kreditörleri, finans 
şirketlerini ekliyorlar. Alacaklı işçilere bu kurumlardan sıra gelmiyor. Bu adalet değil sermayenin yeni hak gaspı 
yasasıdır.” 

5 AYLIK TÜFE, MEMUR VE MEMUR EMEKLİSİNE 2021 YILI İÇİN VERİLEN 
ZAMMI AŞTI 

Mayıs enflasyonuyla (TÜFE) birlikte çalışan ve emekli maaşlarıyla ilgili ilk 6 ay kapsamındaki fark ve zam oranları 
da biraz daha netleşti. 

 Hatırlanacağı gibi memur ve memur emeklisine bu yıl için yüzde 3+3 zam verilmişti. İlk 5 aylık TÜFE ise yüzde 
6.39’a ulaşarak yılın tamamı için verilen yüzde 6’lık zammı aştı. Ayrıca 5 aylık TÜFE’ye göre memur ve memur 
emeklisi için yüzde 3.39’luk enflasyon farkı oluştu. Gerçek oran haziran ayı TÜFE’si ile ortaya çıkacak. Öte 
yandan enflasyonun zammı yutması nedeniyle bu yıl ağustos ayında gerçekleştirilecek olan memur 
toplusözleşmesinde sendikalar da önce yıl içindeki kayıpların giderilmesini isteyecek. İşçi, esnaf ve çiftçi 
emeklileri ise 6 aylık enflasyona göre zam alıyor. Halen bu emekliler için yüzde 6.39 zam oluşmuş durumda.  

‘7.72’yi Dayatabilir 

Türk-İş ile Hak-İş geçen günlerde kamudaki 700 bin işçi için ilk 6 ayda yüzde 20 zam talep etmişti. İşçi bu talebini 
belirken yıllık enflasyonu baz aldı. Yıllık enflasyon ise kısmen gerileyerek yüzde 16.59 oldu. İşçi yıllık enflasyonun 
üzerinde zam talebinde ısrarlı. Ancak iktidarın kamu işçileri için zam oranını belirlerken eskiden olduğu gibi yine 
6 aylık enflasyon oranını temel alması bekleniyor.  
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Bu da halen yüzde 7.72. İktidar her zam döneminde “çalışanları enflasyona ezdirmedik” savunması yapıyor. Bu 
nedenle hükümetin ilk 6 aylık zam teklifi için yüzde 7.72 ile masaya oturması sürpriz olmayacak. Bunun dışında 
sendikaların imzaladıkları sözleşmelerin büyük bir bölümünde ücret zamları 6’şar aylık dönemler halinde 
gerçekleşen enflasyon esas alınarak uygulanıyor. 

1 MİLYARLIK PROJEYE BİN TL ÖDENEK  

CHP İzmir Milletvekili Kamil Okyay Sındır, 1 milyar 154 milyon TL olan demiryolu projesine 2021 yılında iktidar 
tarafından bin TL ödenek konduğunu söyledi. 

CHP İzmir Milletvekili Kamil Okyay Sındır, Aliağa’yı ilgilendiren kamu yatırımlarını Meclis gündemine taşıdığını 
belirterek, “Aliağa’mızla ilgili birçok konuyu Meclis gündemine taşıdım ama cevap alamadım. Aliağa – İzmir, 
Aliağa, Çanakkale yoluyla ilgili yapılan çalışmaların aksadığını ve ciddi anlamda ödenek sorunu olduğunu 
biliyorum" dedi. 

"Bunların hepsi yaşamsal önemdeyken önergelerime yanıt verilmemesini kabul etmiyorum. 2015 yılında 
başlayan Aliağa - Çandarlı - Bergama Yeni İzmir Demiryolu Yapımı ve Çandarlı Limanı Demiryolu bağlantısı 
projesinin toplam bedeli 1 milyar 154 milyon 484 bin TL" diyen Sındır, sözlerini şöyle sürdürdü: 

Bu projeye bugüne kadar yapılan harcama ise sadece 96 bin TL. Bu 2021 kamu yatırım programındaki resmi 
rakam. Ve AKP iktidarı Aliağa - Bergama Demiryolu projesine 2021 yılı için sadece bin TL ödenek ayırdı. 1 milyar 
değil 1 milyon değil 1.000 TL. Bunun anlamı ben Aliağa Çandarlı Demiryolu projesini yani İZBAN hattını 2021 
yılında da yapmayacağım demektir. 

“Hesabını Sormak Asli Görevimiz” 

Aliağa, Bergama demiryolu projesinin İZBAN Hattı’nın uzatılmasıyla ilgili bir proje olduğunu söyleyen Sındır, 
“Aliağa, Bergama demiryolu projesi kent içi bir banliyödür. Yani İzmir’in, İzmir ilinin merkez ve bütün çevre 
ilçelerini birbirine bağlamasını beklediğimiz, vatandaşımıza daha hızlı daha ucuz daha çabuk daha konforlu bir 
ulaşım hizmeti verebilmenin bir projesi. Proje neden bir türlü başlatılmıyor? Bunun hesabını sormak da bizim 
asli görevimiz. Aliağa’mızın yaşadığı sorunların, sıkıntıların takipçisiyiz; Biçerova Aliağa İltisak Hattı Projesi ile 
ilgili de sorunları ortaya koydum. Aliağa gemi söküm tesislerine getirilecek olan, asbestli nükleer savaş uçak 
gemisiyle ilgili yaşanacak sıkıntıları dile getirdim. Meslek hastalıkları hastanesi ile ilgili tamamen düzmece bir 
şekilde yapılan temel atma törenin seçim öncesi oy devşirme çabasıyla yapıldığını herkes biliyor. Bu konuyu da 
Meclis gündemine taşıdım” dedi. 

YEMEK İÇİN BÜTÇE VAR, DEPREM İÇİN YOK 

AKP'li Üsküdar Belediyesi, pandemiye rağmen hem sosyal destek için ayrılan bütçesini hem de deprem 
bütçesini iptal etti. AKP'li Belediye, parası olmasına rağmen SGK ve vergi borçlarını da üzerinde camilerin de yer 
aldığı arazileri satarak ödedi. 

AKP'li Üsküdar Belediyesi Denetim Komisyonu Raporu’na karşı CHP’li Meclis Üyeleri Ayça Betül Kını Mete ve 
Aziz Yağmur bir şerh raporu hazırladı. Raporda Üsküdar Belediyesi’nin 2020 yılında 750 milyon TL gelir elde 
etmeyi planlarken 822 milyon TL gelir elde ettiği ancak buna rağmen sosyal yardım ve deprem bütçesini iptal 
ettiği belirtildi. 

Rapora göre belediyeye bağlı Sosyal Destek Hizmet Müdürlüğü, koronavirüs salgınına rağmen sosyal yardımlar 
için kullanılması gereken 1 milyon 980 bin TL’lik bütçesini iptal etti. Belediyenin, 2020 yılında yaşanan 
depremlere ve İstanbul’un her an depremi beklemesine rağmen 1 milyon 78 bin TL’lik deprem bütçesini de iptal 
ettiği ifade edildi. 

Kamu zararı oluşturan ihale dosyaları ile ihalelerdeki usulsüzlüklere de değinilen raporda, Temizlik İşleri  
Müdürlüğü’nün “80 adet mobil atık getirme merkezi yapımında kullanılmak üzere sarf malzemesi alımı” ihalesi 
için 770 bin TL yaklaşık maliyet hesaplanırken ihale yüzde 67’lik bir artışla, 1 milyon 145 bin TL’ye bir şirkete 
verildi. İhale bedelindeki bu artışa ilişkin ise “Demir fiyatlarındaki artışın” gerekçe gösterildiği belirtildi. 

Fen işleri Müdürlüğü’nün riskli bina yıkım işi ihalesi için de ihaleye katılan şirketlere ekskavatör makinasının 
firmanın kendi malı olması şartı koşulduğu için tam dokuz şirket bu ihaleden elendi. Raporda, “İhalede katılımcı 
sayısı azaltılarak rekabet ortamı daraltılmış ve adrese teslim ihalenin verilmesinin önü açılmıştır” denildi. 

Gençlik Spor Müdürlüğü’nün kitap alım ihalesini açık ihale usulü ile değil de pazarlık usulüyle düzenlediğinin altı 
çizilen raporda, belediye yetkililerine “Neden açık ihale yapmadınız?” sorunun yönetildiği ancak belediye 
yetkililerin “Acil kitap okuma ihtiyacı vardı” yanıtını verdiği de belirtildi. 
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3,4 Milyon TL’lik Yemek İhalesi Verilmiş 

Destek Hizmetleri Müdürlüğü, geçen yıl koronavirüs salgını nedeniyle toplu yemeklerin iptal edilmesine rağmen 
açılış, özel etkinlik ve davetlerde ikram edilmek üzere hazır yemek alımı ihalesi düzenleyerek 3 milyon 471 bin 
TL harcadı. Raporda, bu ihaleyle akşam yemeği için kişi başı 150 TL, iftar yemeği için kişi başı 150 TL ve 
kahvaltılar için de kişi başı 52 TL harcama yapıldığı “Bu giderlerin gerçek olmadığı yahut abartıldığı 
düşünülmektedir” denildi. 

Üsküdar Belediyesi’nin bankada 234 milyon 509 bin TL parası olmasında rağmen sürekli vergi ve SGK borçları 
için belediyenin mülk sattığı ifade edildi. 

Raporda, belediye mülkleri ihtiyaç olmamasına ve para da bulunmasına rağmen tüm itirazlarımıza rağmen 
satmaktadır denilerek “Bu satışlar kamu zararına sebep olduğu için yasal yollara başvurulacaktır” ifadelerine yer 
verildi. Satılan onlarca arazinin değerinin milyonlarca lirayı bulduğu üç arazinin üzerinde de cami bulunduğu 
bildirildi. 

TARLADAN TEZGÂHA FİYATLAR KATLANDI 

Çiftçi mayıs ayında ürettiği ürünü maliyetinin altına satmak zorunda kaldı. Ürün fiyatları tarladan markete 
gelene kadar katlandı. Üretici ve market fiyatı arasındaki makas en fazla karpuzda görüldü. 

Yaz sezonun gelmesiyle birlikte ülkenin birçok noktasında hasat başladı. Ancak üreticiden çıkan ürünün fiyatı 
yurttaşa ulaşana kadar katlanıyor. Türkiye Ziraat Odaları Birliği (TZOB), mayıs ayında üretici ve market 
fiyatlarındaki farkı açıkladı. 

Mayıs ayında yaşanan kapanma sürecinde pazar yerlerinin kapalı olması nedeniyle ürünler üreticinin elinde 
kalmış, hasadını satamayan çiftçiler tonlarca sebzeyi meyveyi çöpe dökmek zorunda kalmıştı. Kafe ve barların 
kapalı olması da özellikle patates ve soğan üreticilerini mağdur etti. Diğer yandan dolar kurundaki artış, girdi 
maliyetlerine yansırken çiftçinin üretim maliyetini katladı. Mayıs ayında üreticide en fazla fiyat artışı patates ve 
havuçta görülürken, bu ürünlerin yanı sıra maydanoz, yeşil soğan, ıspanak, dana ve kuzu eti, zeytinyağı, limon 
gibi ürünlerde fiyat artışları yaşandığı belirtildi. TZOB raporunda mayıs ayında markette 18, üreticide ise 10 
üründe fiyat artışı olduğuna dikkat çekildi. Mayıs ayında market fiyatlarında en fazla fiyat artışının yüzde 31,95 
ile havuçta, en fazla fiyat düşüşünün ise yüzde 62,98 ile sivri biberde meydana geldiği, nohut ve yumurta 
fiyatında ise değişim görülmediği bildirildi. 

Fiyat farkı en çok karpuzda 

Öte yandan üretici ve market arasındaki fiyat farkının en fazla yüzde 305,11 ile karpuzda görüldüğü vurgulandı. 
Karpuzun ardından fiyat farkı kabakta yüzde 239,85, salatalıkta yüzde 236,44, patlıcanda yüzde 237,75, sütte 
yüzde 231,14, nohutta yüzde 219,08, kuru soğanda yüzde 215, yeşil soğanda yüzde 200 oldu. Karpuz 4,1 kat, 
kabak, salatalık ve patlıcan 3,4 kat, süt 3,3 kat, nohut 3,2 kat, kuru soğan 3,1 kat, yeşil soğan, elma ve sivribiber 
3 kat fazlaya tüketiciye satıldı. TZOB Genel Başkanı Şemsi Bayraktar, mayıs ayı üretici market fiyatlarındaki 
değişimi değerlendirdi. Salgın döneminde de gıda arzında kesinti yaşanmasına müsaade etmeyen üreticilerin 
sorun ve beklentilerini aktaran Bayraktar, "Pandemi döneminde marketlerde fiyat artışı olan ürün sayısının 
daha fazla olduğu görülmektedir. Tüketicilerimizin makul fiyatlardan ürün alabilmesi için market fiyatları 
yakından takip edilmeli, denetimler artırılmalı, fahiş fiyat artışlarına müsaade edilmemelidir" ifadesini kullandı. 
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İstanbul’un Enflasyonu Yüzde 15,78 Oldu 

İstanbul Ticaret Odası (İTO) enflasyonun öncü verisi İstanbul ücretliler geçinme indeksini yayımladı. Buna göre 
İstanbul’un enflasyonu mayıs ayında yüzde 15,78 olarak açıklandı. 

İTO’nun verilerine göre, mayıs ayında İstanbul’da, perakende fiyatlar bir önceki aya göre yüzde 1,67, toptan 
fiyatlar ise yüzde 2,27 oranında arttı. Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK), mayıs ayına ilişkin enflasyon verilerini 
yarın açıklayacak. 

İKTİDAR, SAHNE, SANAT VE EĞLENCE SEKTÖRÜNE SAVAŞ AÇTI 

İktidarın sanat ve eğlence sektörüne savaş açtı, müzisyenlerin yaşam mücadelesi veriyor, salgın ise yaşam 
tarzına müdahaleye dönüştü. Tek bir kesim bile ‘devlet bize bu zor günümüzde yardım etti’ demiyor 

Türkiye, 15 aydır salgınla uğraşıyor. Artık salgınla mücadeleyi değil, yasaklara ve cezalara karşı mücadeleyi 
konuşuyoruz. Bugüne kadar ‘salgınla mücadelenin iki boyutu var: biri halk sağlığı yönetimi, diğeri ekonomik 
tedbirler’ dedik. Pandemide halk sağlığı yönetimi yapılamadı. Aşısı olan bir hastalık yüzünden hâlâ her gün 
yüzden fazla insanımız ölüyor. Aşı nihayet geldi ama şimdi de aşılama hızı oldukça düşük. Ekonomi yönetimini 
de hiçbir şekilde beceremediler. Erdoğan ‘661 milyar lira yardımda bulunduk’ dedi ama araştırdık, soruşturduk. 
Bu yardımlardan kimin faydalandığını bulamadık. Bu meydanda apartman görevlileriyle, motokuryelerle, eve 
giden gündelikçi kadınlarla, birçok sektörden esnaf ve çalışanlarımızla toplantılar yaptık. Tek bir kesim bile 
‘devlet bize bu zor günümüzde yardım etti’ demedi. Hiçbiri bu yardımlardan yararlanmadı. Esnafa faizli borç 
verip buna da ‘destek’ demek de Sayın Erdoğan’a yakışırdı, kendisine yakışanı yaptı. Bugün geldiğimiz noktada, 
‘ölü açılma’ sürecini yaşıyoruz. Esnaf borç yükü altında dertli, çalışanlar, işçiler aşısız, hayatını riske atmaya 
devam ediyor.” 

Yüzlerce Kişi Boğaz’da Tekneyle Kutlama Yaparken, Müzisyenler On Kişiye Müzik Çalamıyor 

Bugün, kendisine savaş açılan bir kesimle müzisyenlerimiz, sahne ve sanat emekçilerimizle birlikteyiz. 15 Mart 
2020 günü son kez sahneye çıkıp o günden bu güne bir daha gün yüzü göremeyen müzisyenlerimizle birlikteyiz. 
Müzisyenler tükenmiş durumda, çocuğunun nafakasını, evinin kirasını, doğalgaz, elektrik, su faturalarını 
ödeyemediler. Birçoğunun kredi kartları patlamış durumda. 10 bin kişiyle kongre yapılırken, müzisyenler 10 
kişiye müzik yapamadı. Yüzlerce kişi Boğaz’da tekneyle kutlama yaparken, müzisyenler kafelerde on kişiye 
müzik çalamadı. Günübirlik yardımlar, göstermelik destekler verildi. Bunun için bile müzisyenlere ‘müzisyen 
olduğunu ispat et, mail at, video at’ denildi, küçük düşürüldü. 17 Mayıs’ta hibe desteği kararı açıklandı. Önce 
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yardım için ‘vergi mükellefi olma’ şartı konuldu, tepki gelince ondan da vazgeçtiler. Müzisyenler günübirlik 
yardımlar değil; çalışmak, evlerine ekmek götürmek, sanatını icra etmek, düzenli bir gelir, insanca bir yaşam 
istiyor. 

İktidar Sahne, Sanat Ve Eğlence Sektörüne Savaş Açtı 

İktidar salgında kaç müzisyenin intihar ettiğini biliyor mu? Müzisyenlere ‘evde kal’ diyorsun, beş kuruş destek 
vermeden, sigortasını ödemeden bu insanlar nasıl yaşayacak diye hiç düşündün mü? Düşünmediler. Kontrollü 
açılma süreci başlattılar. Barları, meyhaneleri, eğlence sektörünü tümüyle açılma sürecinin dışında bıraktılar. 
Buradan açık ve net olarak söylüyoruz: İktidar, sahne, sanat ve eğlence sektörüne savaş açmıştır. Pandemi 
yasaklarının artık sağlıkla hiçbir ilişkisinin olmadığını herkes biliyor, görüyor. Lebalep kongreler serbest, binlerce 
insanın katıldığı tarikat lideri cenazeleri serbest, Boğaz’da fetih kutlamaları yapmak serbest, Süleyman Soylu’ya 
destek için sokağa çıkmak serbest, binlerce kişilik mitingler serbest ama 3 kişinin bir araya geldiği, tüm hijyen 
tedbirlerinin alındığı işletmeler kapalı, gerekçe ise pandemi. Lamı, cimi yok: Bu yasaklar yaşam tarzına 
müdahale amacı taşımaktadır. 

Hayatlarına Kıyan, Enstrümanını Satan, Hamallık Yapan Müzisyenler Var 

Yalanlarla, çelişkilerle, anlık kararlarla salgını yönetiyorlar. Sonuç ise ortada: Bir yanda, lüks, israf, şatafat; diğer 
yanda ölüm, açlık, sefalet var. Pandemiyle mücadelenin en etkili yolu aşı diyoruz. Erdoğan 3 doz aşısını olmuş, 
antikor seviyesini bile biliyoruz. Peki burada tek bir doz aşı bile olamamış insanlar ne olacak? Yüzbinlerce sektör 
çalışanı, aileleriyle birlikte resmen yaşam mücadelesi veriyor. Her hafta intihar haberleri duyuyoruz. Hayatlarına 
kıyanlar, enstrümanlarını satanlar var. Başka işlerde çalışanlar var. Hamallık yapan var. Bir müzisyen ‘Ellerim 
artık enstrüman çalabilecek durumda değil’ diyor. Parasızlıktan şehir değiştiren, ailesinin yanına göç edenler 
var. Basına yansıyan haberlerde 120’den fazla müzisyenin intihar ettiğini görüyoruz. Sanata, sanatçıya düşman, 
yok etmeye çalışan bir anlayış var. Hayatında bir kez bile sanatla ilgilenmemiş bir iktidar yapısıyla karşı 
karşıyayız. Kendilerinin Saraylarda tuzu kuru. Sanatı lüks olarak görüyorlar, sanatçının hiçbir anlamı yok. Aç 
kalsa da olur, ölse de olur. Devlete yük olarak görüyorlar. 460 gündür konser salonları, tiyatrolar, barlar yani 
kısaca sanat etkinliklerinin topluca sunulduğu her yer kapalı! Yüzlerce kişinin kutlama yaparken bulaştırmadığı 
virüsü, mekanlarda müzik dinlerken bulaştıracağını söylemek, sanata savaş açmak, sanat emekçisine zulmetmek 
demektir. Bu akılla mantıkla izahı olmayan yasaklar, insanları sanattan ve müzikten uzaklaştırmaktan başka bir 
amaç taşımıyor. 

Türkiye'de Müzisyenlerin Zaten Yaklaşık Yüzde 90'ı Kayıt Dışı Çalışıyor 

Erdoğan ne diyor: ‘Dünyada en çok destek veren ülkeyiz.’ Müzisyenlere hibe desteği için vergi mükellefi şartı 
koydular. Devlet diyor ki; ‘Eğer vergi mükellefi değilsen, her ay damga vergisi ve stopaj ödemiyorsan; yıl 
sonunda defter tasdik bedeli ödemiyorsan, bir muhasebecin yoksa 3 bin TL'lik hibeden seni faydalandıramam’. 
Müzisyenler günlük kaç lira kazanıyor ki bunları ödeyebilsin. Türkiye'de müzisyenlerin zaten yaklaşık yüzde 90'ı 
kayıt dışı çalışıyor. Neyse ki, bu hatadan bir an önce dönüldü, şimdi müzisyenlere 3 bin TL’yi lütfettiler. 
Kanada'da kültür-sanat sektöründeki çalışanlara 181,5 milyon dolarlık bir fon ayrıldı. Almanya'da 2021 yılının 
sonuna kadar kültür sanat şirketlerine ve sanatçılara yaklaşık 1 milyar Euro ek finansman sağlayacak "Kültür İçin 
Yeni Bir Başlangıç" programı oluşturdu. İtalya'da salgın sonrası iptal olan etkinlikler ve zararlar sebebiyle 130 
milyon Euro'luk kültürel acil kullanım fonu oluşturuldu.  Birçok Avrupa ülkesinde işsiz kalan sanat çalışanlarının 
maaşlarının bir bölümünün devlet tarafından ödendiğini de unutmayalım. 

Hayatını Kaybeden Müzisyenlerin Vebali İktidarın Üzerindedir 

Türkiye’de ise devlet sanatçıları, sanat emekçilerini unuttu. Türkiye’de verilen yardımlar 20 milyon Euro’yu 
bulmuyor. Üstelik diğer Avrupa ülkelerinin nüfusuyla kıyaslayınca bu rakam oldukça düşük kalıyor. Bugüne 
kadar MSG, MESAM, MÜYORBİR ve Yunus Emre Enstitüsü üzerinden 2021 yılı Ocak-Mayıs ayları içerisinde 
1000’er TL olmak üzere toplam 30 bin kişiye 5 kez yardım dağıtıldı. 15 ay için sadece 5 bin TL, yani aylık 333 TL 
yardım yapıldı. Müzisyenler, belediyelerimiz, STK’lar ve çeşitli platformların yardım kampanyalarına muhtaç 
hale getirildi. Anayasada 64. Maddede yazan ‘Devlet, sanat faaliyetlerini ve sanatçıyı korur’ hükmü de rafa 
kaldırıldı. Allah’tan Haluk Levent var da ‘faturalarını ödeyemeyen müzisyenlere’ yardım ediyor. Allah’tan CHP’li 
belediyeler var, müzisyenlerin faturalarını ödüyor, nakdi destek sunuyor. Peki, Kültür ve Turizm Bakanı ne 
yapıyor; ses seda yok, ‘halkı turistlere nasıl aşağılatabilirim’ diye hesap yapıyor. Hayatını kaybeden 
müzisyenlerin vebali, yüz binlerce insanı açlığa terk eden bu anlayışın üzerindedir. 

Müzisyenler ‘Bu Sene De Bir Şey Kazanamayacağız’ Diyorlar 

Müzik gelir elde etmenin yanı sıra psikolojik de bir iş. Müzisyenler üvey evlat muamelesi gördü. Uzun süredir bu 
işi yapamadıkları için psikolojik olarak da çöktüler. En son herkes ‘en azından mekanlar gece yarısına kadar açık 
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olur, iş yaparız’ diye umut beslerken, şimdi herkes tümden umudunu yitirdik. Müzisyenler ‘bu sene de bir şey 
kazanamayacağız’ diyorlar. Yüzde 90’ının sigortası yok. Kazara parmağı kırılsa aylarca aç kalacaklar, hastalığa 
yakalansa doktora gidemiyorlar, iş olmayınca evde yiyecek bulamıyorlar. Sanata, sanat emekçisine düşmanlığın 
hiçbir faydası yok; bizi bu karanlıktan intikam, baskı ve şiddet değil; sanat kurtaracak, şarkılar kurtaracak. Biz 
müzik yaşasın, müzisyen yaşasın, sanat yaşasın istiyoruz. 

Sokağa Çıkma Yasağı Saati Esnetilsin, Mekanlara Destek Verilsin! 

Biz, CHP olarak, sadece sorunu değil, çözümü de paylaşıyoruz. İktidar, 1 milyona yakın insanın doğrudan gelir 
kapısı sahne, sanat ve eğlence sektörü çalışanı için çağrımıza kulak versin. 

1. Türkiye'de müzik emekçisi, sesçi, plak şirketi çalışanı, besteci, icracı vb. tüm bunların toplamı aileleriyle 
birlikte en az 300.000 kişilik bir grubu oluşturuyor ama ne yazık ki devletin elinde buna dair hiçbir net veri ya da 
açıklanmış çalışma yok. Bu insanlar sahipsiz. Öncelikle müzisyenler yasal statüye kavuşturulmalıdır. Sosyal 
devlet politikası olarak ya Esnaf Bakanlığı kurularak ya da Kültür Bakanlığı bünyesinde sanat emekçileri kayıt 
altına alınmalıdır. 

2. Sokağa çıkma yasağı saati 24’e kadar uzatılmalıdır. Hijyen ve temizlik önlemleri alınması şartıyla 
mekanların kapanma saati de buna göre esnetilmelidir. 

3. HES kodu uygulaması müzik mekanlarında da uygulanmalıdır ve böylelikle havaların ısınmasıyla birlikte 
açık hava mekanlarında müzik yapılabilecektir. 

4. Pandemi bitene kadar, yasaklar devam edecekse sanat emekçilerine yaşanabilir düzeyde hibe desteği 
verilmelidir. 

5. Devlet tam normalleşme olana kadar konser vb. müzik etkinlik biletlerinin bir kısmını sübvanse 
etmelidir. 

6. Aylardır kapalı olan konser, müzik, bar, meyhane gibi mekanlara destek verilmelidir. 

7. Enstrüman, ses ve ışık sistemlerinden alınan gümrük ve diğer vergiler en az indirilmelidir. 

8. Sanatçılar ve sanat emekçileri için, Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın bünyesinde bulunan ve 350 milyon 
TL’yi bulan kopyalama harcındaki para kullanılmalıdır. 

9. Müzisyenlerin, sanat emekçilerinin örgütlenmesinin önündeki tüm engeller kaldırılmalıdır. 

OLİMPİYAT YOK, HARCAMA İSE ÇOK! 

Olimpiyat oyunlarını düzenleyebilmek için 1992 yılında kurulan, 2011 yılında yapısı ve kurulları yeniden 
belirlenen İstanbul Olimpiyat Oyunları Hazırlık ve Düzenleme Kurulu, ülkenin olimpiyat hedefi kalmamasına 
karşın 2017 ve 2018 yıllarında milyonlarca lira harcadı. Olimpiyat oyunlarına yönelik herhangi bir çalışmanın 
yapılmadığı 2018 yılında 36,6 milyon TL harcayan kurulun 2017 yılındaki harcamasıyla birlikte iki yıllık toplam 
gideri 70 milyon TL olarak hesaplandı. 

TBMM KİT Komisyonu’nda, İstanbul Olimpiyat Oyunları Hazırlık ve Düzenleme Kurulu’nun 2017 ve 2018 yıllarına 
ilişkin mali hesapları masaya yatırıldı. Toplantıya, kurumun harcamaları ile İBB’den uzun yıllardır temin 
edilemeyen paraya yönelik konuşulanlar damga vurdu. 

İki Yılda 70 Milyon TL 

Olimpiyat oyunlarını düzenleyebilmek için 1992 yılında kurulan, 2011 yılında yapısı ve kuralları yeniden 
belirlenen İstanbul Olimpiyat Oyunları Hazırlık ve Düzenleme Kurulu, 2018 yılında 36 milyon 560 bin TL’lik 
harcama yaptı. 2021 yılı itibarıyla kurumun banka hesabında 34 milyon 235 bin TL, kasasında ise 7 bin TL olduğu 
bildirildi. Kurul kasasından tamir, bakım, ikram, harcırah ve yol masrafları gibi bazı giderler için 2017 ile 2018 
yıllarında çıkan toplam paranın 70 milyon TL olduğu belirtildi. 

İmamoğlu’na Kaldı 

Toplantıda, İBB’den kurula aktarılması gereken para da gündeme getirildi. AKP yönetimindeki İBB’nin 2016-
2019 yılları arasında kurula aktarması gereken 269 milyon TL’yi aktarmadığına dikkat çeken CHP Milletvekili 
Kemal Zeybek, “AKP yönetiminin 2016-2019 yılları arasında ödemediği borç İmamoğlu’na kaldı. Bunlar niye hiç 
talep edilmedi, neden hiç toplanmadı?” diye sordu. 
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MİLLİ PİYANGO GENEL MÜDÜRÜ, ÖZEL BİR ŞİRKETİN BORDROLU ÇALIŞANI ÇIKTI 

CHP Zonguldak Milletvekili Deniz Yavuzyılmaz, Milli Piyango İdaresi Genel Müdürü Bekir Yunus Uçar'ın özel bir 
şirkette bordrolu çalışan olduğunu tespit ettiklerini belirterek, "Devletin çivisi çıktı!" diye konuştu. 

Milli Piyango İdaresi Genel Müdürü Bekir Yunus Uçar'ın özel bir şirkette bordrolu çalışan olduğu ortaya çıktı. 

CHP'li Yavuzyılmaz'ın paylaştığı TBMM tutanaklarına göre Bekir Yunus Uçar, Türk Telekom’un alt şirketi olan 
SEBİT Eğitim ve Bilgi Teknolojileri A.Ş.’de genel müdür yardımcısı konumunda. Maaşı ise aylık 24 bin lira. 

Şirket kayıtlarında, Uçar’ın yönetim kurulunda başkan vekilliği görevi bulunduğu da görülürken, Uçar’ın yönetim 
kurulu üyeliği Haziran 2022’ye, başkan vekilliği ise Nisan 2022’ye kadar devam edecek. 

Şaibe İddiaları Sonrası Göreve Getirildi 

Uçar, Milli Piyango’da vekaleten yürüttüğü genel müdürlük görevineyse, şaibe iddialarının artmasıyla Milli 
Piyango genel müdürlüğünden alınan Muammer Çolak’ın yerine, 1 Mart 2019’da getirilmişti. 

Spor Toto, Milli Piyango gibi şans oyunlarına karşı verdiği vaazlarla bilinen Timurtaş Uçar’ın oğlu olan Bekir 
Yunus Uçar, bir dönem eski başbakan Binali Yıldırım’ın müşavirliğini de yapmış, Türkiye Motosiklet Federasyonu 
Başkanlığı ve Spor Toto Teşkilat Başkanlığı görevlerinde de bulunmuştu. 

KAYYUMUN VEKİLİ, KENDİNİ MÜDÜR ATADI 

AKP’li Cumhurbaşkanı Erdoğan tarafından Boğaziçi Üniversitesi’ne rektör atanan Melih Bulu tarafından rektör 
vekili yapılan Naci İnci, kendisini Fen Bilimleri Enstitüsü müdürü olarak atadı. Fizik Bölümü Öğretim Üyesi Naci 
İnci’nin aldığı kararda, “29.05.2021 tarihi itibariyle Fen Bilimleri Enstitüsü Müdürlüğü görevine Prof. Dr. 
Mehmet Naci İnci vekaleten görevlendirilmiştir” denildi. Atama kararının altında Naci İnci’nin imzasının yer 
alması dikkat çekti. 

Kendi atamasını kendi onaylayan Fizik Bölümü Öğretim Üyesi Naci İnci daha önce Sosyal Bilimler Enstitüsü 
müdürü olarak da atanmıştı. Boğaziçi öğrencileri, ‘kayyumluk’ adını verdikleri Rektörlük binası önünde 
bekleyişlerini sürdürürken Bulu’nun yardımcısı Naci İnci öğrencilerin yanına gelmişti. Öğrencilerin kendisine 
yönelttiği soruları geçiştiren İnci, “Sizi sonra dinleyeceğim” demişti. Öğrenciler ise kendisine rektör vekili yapılan 
İnci’ye ilk atandığında “Utanmıyor musunuz?” diye sormuştu. Öğrenciler ayrıca “Bu görevi alırken utanmadınız 
mı? Bizler gözaltına alınıyoruz, tutuklanıyoruz. Endişe içerisindeyiz ancak Melih Bey de siz de bize yanıt 
vermiyorsunuz. Ne zaman bizi dinleyeceksiniz?” ifadelerini kullanmıştı. 

Öte yandan Medeniyet Üniversitesi öğrencileri, Melih Bulu’nun kişiye özel ilanla üniversiteye yerleştirilmesine 
tepki gösterdi. Medeniyet Üniversitesi öğrencileri, “Medeniyet Üniversitesi öğrencileri olarak üniversitemize 
yerleştirilen kayyum rektör Melih Bulu’yu istemediğimizi bir kez daha dile getiriyoruz” dedi. 

Kayyum Rektör Melih Bulu ve ardından atanan kadroya karşı Boğaziçili öğrenciler ile akademisyenlerin direnişi 
ise haftalardır devam ediyor. 

İSRAF KULESİ 

Buna vizyon değil ‘israf kulesi’ denir 

Salgın, yurttaşın önceliklerini değiştirse de belediyeler, ‘vizyon proje’ ısrarından vazgeçmedi. MHP’li Kütahya 
Belediyesi’nin dikeceği 70 metre yüksekliğindeki Vazo Kule, henüz inşaata başlanmadan 620 bin TL yuttu. 

Kütahya Belediyesi’nin, “vizyon proje” olarak nitelendirdiği proje kapsamında şehrin ortasına dikilecek 70 metre 
yüksekliğinde vazo için daha inşaat başlamadan 620 bin 500 TL harcandı. 

Kütahya Belediye Başkanı Alim Işık’ın, “Vizyon proje” olarak nitelendirdiği Vazo Kule için belediyenin internet 
sitesinden anket çalışması başlatıldı. Üç farklı vazo tasarımı, “yurttaşın beğenisine” sunulurken ankette birinci 
olan tasarımın inşası için hemen harekete geçileceği ifade edildi. Ankette sunulan üç ayrı vazonun, “avan ve 
mimari uygulamaya dönük projeleri” için pazarlık yöntemiyle gerçekleştirilen ihalenin sözleşmesi 310 bin TL 
maliyet karşılığında 25 Eylül 2020 tarihinde imzalandı. 

MHP’li belediye, henüz inşa çalışmalarına başlanmayan Vazo Kule için yeni bir ihale daha açtı. 2 Nisan’da, 
“Kütahya Vazo Kule Uygulama Projeleri ve Yapım İşine İlişkin İhale Dosyası Hazırlanması İşi” adıyla Pazarlık 
yöntemi kullanılarak düzenlenen ihale 29 Nisan’da sonuçlandırıldı. 
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Vazo Kule için mimari uygulamaya dönük proje hazırlanması işini 310 bin TL’ye üstlenen şirketin, “ihale dosyası 
hazırlanması” işini de üstlendiği öğrenildi. Şirket ile Kütahya Belediyesi arasında 29 Nisan’da 310 bin 500 TL’lik 
sözleşme imzalandı. İhale dosyasının 16 Ağustos’a kadar tamamlanacağı bildirildi. Kütahya Çiniciler Çarşısı’na 
yapılacak, “vizyon proje” Vazo Kule’nin yüksekliğinin 70 metre, toplam alanı ise 22 bin metrekare olacak. Vazo 
Kule’nin dış cephesi Kütahya çinisi ile kaplanacak. Kulede açık ve kapalı kafeler, sosyal alanlar, doğal rekreasyon 
alanları ve çok amaçlı salonlar bulunacak. 

İNŞAAT HARCINDA İŞÇİ KANI VAR 

Dünyanın en zengin ülkeleri arasında yer alan Körfez ülkesi Katar’da 2020’de düzenlenecek Dünya Kupası için 
yapılan inşaatlarda çalışan binlerce göçmen işçi, insan hakları ihlalleriyle karşı karşıya. İnşaatlarda çalışan 
binlerce işçi gerekli önlemler alınmadığı için hayatını kaybetti, yüzlerce göçmen işçi günlük 1 avrodan az 
ücretlere, uzun saatler çalışmak zorunda bırakılıyor. 

Tüm bu yaşanan hak ihlalleri üzerine Türkiye’den Katar’ın başkenti Doha’ya göçmen olarak giden inşaat işçileri, 
düşük ücretli ve uzun süreli çalışma koşullarına karşı eylem kararı aldı. Katar merkezli UCC Holding bünyesinde 
yapımı devam eden inşaatlarda çalışmak için yaklaşık 8 ay önce Türkiye’den Katar’a giden işçiler, işveren 
tarafından ödenmeyen maaşlarının yanı sıra yemek, sağlık, barınma ve iş güvenliği gibi en temel insan 
haklarının karşılanmaması üzerine iş bıraktı. İnşaat ve Yapı İşçileri Sendikası üyeleri öncülüğünde harekete 
geçen yaklaşık 500 işçi, talepleri karşılanana dek şantiyeyi terk etmeme kararı aldıklarını duyurdu. Sendika 
tarafından yapılan açıklamada, “Günlerdir yönetime başta su olmak üzere sağlık ve barınma gibi temel 
ihtiyaçlarımızın karşılanması için yönetime başvurduk. İşveren ise bizim taleplerimize karşılık olarak ‘Bu 
koşullarda çalışan çalışır çalışmayan evine döner’ cevabını verdi. Yönetim bununla kalmayıp var olan 
mesailerimizi ve birer aylık maaşlarımızı vermedi. Bununla da sınırlı kalmayan yönetim ayakkabı, baret gibi 
çalışma ekipmanlarımızı vermeyerek bizleri kölelik koşullarında çalıştırmaya zorluyor. Bizler buradan yönetime 
sesleniyoruz, haklarımızı alana kadar burayı terk etmeyeceğiz! İnşaat işçisi köle değildir” dedi. 

12 Saat, İzinsiz Çalışma 

Öte yandan 2022 Dünya Kupası finalleri için hazırlık çalışmalarının devam ettiği Katar’da, Türkiye haricinde 
birçok farklı ülkeden gelen göçmen işçiler de hak ihlalleriyle karşı karşıya. İngiliz yayın kuruluşu The Guardian’ın 
ulaştığı Ugandalı göçmen işçilerden Samuel, günde 12 saatten fazla çalışarak, günün sonunda 1 avrodan az 
kazandığını aktarıyor. Daho’daki lüks gökdelenlerden birinde güvenlik görevlisi olarak çalışan Samuel, hiç tatil 
günü olmadığını ve izin alabilmek için “hasta oldum” gibi gerekçeler söylemek zorunda kaldığını ifade etti. 

HES ÇİFTÇİLERİN KABUSU OLDU 

Tarıma vurulan darbenin son örneği Kızılırmak! 

Çankırı'nın Kızılırmak ilçesinde, HES’e su taşıyan kanalın yırtılması ile 15 Mayıs 2021 tarihinde meydana gelen su 
baskını nedeniyle 11 köyde binlerce dönüm tarım arazisi ve ekili alan zarar gördü. Verilen sözlerin yerine 
getirilmediğini aktaran bölge halkı, “Birileri para kazanacak diye, buradaki tarlalarımız ekilemez hale getirildi. 
HES mi önemli, çiftçi mi önemli?” ifadeleriyle duruma tepki gösterdiler. 

Çankırı'nın Kızılırmak ilçesinde bulunan hidroelektrik santralına (HES) su taşıyan kanalın 15 Mayıs’ta yırtılması ile 
binlerce dekar arazi sular altında kaldı. Cumhuriyet Halk Partisi (CHP) heyeti, çiftçiler için büyük bir sorun haline 
gelen Kızılırmak ilçesi Karaömer Köyü Bayanpınar mevkiinde, HES’e su taşıyan kanalın yırtılan bölümü ile santral 
alanında inceleme yaptı. Burada açıklamalarda bulunan CHP’li Milletvekili Ömer Fethi Gürer , “Kızılırmak 
Nehri’nden tarım alanları yok edilerek 35 km öteye kanal açıp HES yapmak akıl alacak bir durum değil. Beton 
kanal suyun şiddeti ile yarılması sonucu binlerce dönüm ekili alan sular altında kalmış, çiftçi ürünü yok olmuş. 
Kanal boyu incelememizde farklı yerlerde risk devam ediyor. Bu kadar ipe sapa gelmez işlere nasıl göz 
yumuluyor” diye konuştu. 

CHP Genel Başkanı Kemal Kılıçdaroğlu’nun görevlendirmesi ile Çankırı ili Kızılırmak ilçesine gelen Niğde 
Milletvekili Ömer Fethi Gürer, Antalya Milletvekili Aydın Özer, Hatay Milletvekili Serkan Topal, Parti Meclis 
Üyesi Semra Dinçer ve CHP Kızılırmak ilçe Başkanı Erdoğan Alantor’un yer aldığı CHP Heyeti, yaklaşık 3 hafta 
önce Çankırı’nın Kızılırmak ilçesindeki hidroelektrik santralına su taşıyan kanalın patlaması sonucu sular altında 
kalan 2 bin dekar tarım arazisinin bulunduğu alanda, taşkından zarar gören köylüler, çiftçiler ve köy muhtarları 
ile bir araya geldi. HES kanalında inceleme yaptı. 

Bölgede yaşanan durumu aktaran muhtarlar ve çiftçiler, hidroelektrik santralına su taşıyan kanalın 15 Mayıs’ta 
patlaması ile oluşan zarar ve HES’in bölgede yaratığı kaygıyı anlattılar. 
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'İktidar Gözünü Kapadı' 

Gürer, “HES yapılmadan bölge halkına ‘HES’in faydası ve bölgeye sağlayacağı katkılar’ anlatılmış. Buna rağmen 
Kızılırmak’a 35 km uzaklıkta olmayan bir kanal açılıp en verimli topraklar yok edilerek HES yapılmasına bir kesim 
karşı çıkmış. İstimlak bedelleri ödenip bölge köylere verilen vaatler ile kanal yapılıp HES’in inşa edilmeye 
başlanmış. Bazı köy muhtarları yapılan kanalın suyu taşıyamayacağını yetkililere iletmesine karşın kanal inşaası 
tamamlanıp HES devreye alınmış. Bir bölümü yığma toprak ile oluşturulan beton kanalın yırtılması ile 15 Mayıs 
binlerce dönüm sular altında kalmış ve ciddi mağduriyet oluşmuş, köylü arazisi kanalın su sızıntıları ile bir kaç 
yıldır elemez duruma geldiği yerler de var. Bölge halkına fayda sağlayacağı söylenip istimlak edilen bölgelerde 
ağaçlandırma ve park yapılacağı sözleri de yerine getirilmemiş aradan geçen sürede bir çalışma yapılmadığını 
görülüyor” diye konuştu. 

CHP Heyetine konuşan Karaömerliköyü muhtarı da HES’in yapıldığı alanın etrafında sulu çamurun yayıldığını, 
kaldırılmayan hafriyat ve atıklar nedeniyle santralin çevresinde çeltik ekiminin yapılamadığını söyledi. Kanal 
yırtılmasından beri siyasi iktidar temsilcilerinin bölgeye gelip sorunları dinlemesini beklediklerini ancak gelen 
olmadığını ifade etti. 

‘Gıdasız Yaşayamayız’ 

Köylüler ise arazilerinin istimlak edilmesine rağmen istimlak parasının bölgede verimli arazilerin değerini 
karşılamadığını anlattılar. Köylüler, “HES’in faydasından çok zararı dokundu. 3 bin 600 dönüm arazimiz yok oldu. 
50 bin dönüm çelik tarlası ekilemez durumda. Birileri para kazanacak diye, buradaki tarlalarımız ekilemez hale 
getirildi. Elektriksiz yaşayabiliriz ama gıdasız yaşayamayız. Ekmeğimiz elimizden alındı. HES mi önemli, çiftçi mi 
önemli? Gıda olmazsa ne yenecek ? Taş mı yiyelim?” diye sordu. 

‘Füze Atılsa Bile Delinmez Denilen Kanal Baskılı Suyla Patladı’ 

CHP heyetini yaşadıkları mağduriyeti anlatan bir başka muhtar ise HES’in inşaatı yapılırken, ilgili firma 
yetkililerinin “Füze atılsa bile delinmeyecek betonla çalışma yapıyoruz” dediğini belirterek, “Suyun gücü füzeden 
etkili, bu beton kanal zayıf kalır diye uyardık, dinlemediler. Dediğimiz oldu. Olan bize oldu” ifadelerini kullandı. 

HES nedeniyle çok sayıda üreticinin çeltik üretimi yapamadığını belirten köylüler, “TV’lere çıkıp ‘Çeltik taban 
fiyatı bilmem kaç lira’ diye açıklama yapıyorlar. Ekim yapamadıktan sonra taban fiyat 10 bin lira olsa ne yazar, 
50 bin lira olsa ne yazar?” şeklinde konuştu. 

‘Hangi Yüzle Gelecekler?’ 

Bir köyü ise HES kanalının patlamasının üzerinden yaklaşık 3 hafta geçmesine rağmen hiçbir iktidar siyasi 
yetkilinin gelip geçmiş olsun dileğinde bulunmadığından bahsederek, “TV’lere çıkıp çıkıp bağıranlar, seçim 
zamanı burada yatıp kalkanlar neden gelip de bir geçmiş olsun demiyorlar? Burada seçimde hangi yüzle tekrar 
geleceksiniz?” diyerek tepkisini dile getirdi. 

CHP Niğde Milletvekili Ömer Fethi Gürer ise HES nedeniyle binlerce dönüm arazinin ekilemez hale getirilmesinin 
yanı sıra, HES’e su taşıyan kanalın çökmesiyle oluşan zararın boyutlarının, özellikle çeltik üreticileri ciddi şekilde 
mağdur ettiğine şahit olduklarını belirtti. Ülkede verimli tarım arazileri nasıl yok ediliyor somut bir örneği 
Kızılırmak HES örneği diyen Gürer, çeltik ve buğday gibi ihtiyacımız ürünlerin yetiştiği alan adeta talan edildiğini 
heyet olarak yerinde gördük” diye konuştu. 

 ‘Yeterli ve Gerekli Önlemler Alınmamış’ 

HES’in çevresindeki 11 köyün bu olumsuzluktan etkilendiğini yerinde gördüklerini söyleyen Gürer, “Heyet olarak 
ilçede Demokratik Kitle Örgütleri ve AKP’li Belediye Başkanını ziyaret ettik. Bölgede yer alan köy muhtarları ile 
görüştük. Köylülerle buluştuk. HES savunan hiç kimse yok. Kızılırmak’tan 35 km öteye ekili ve verimli tarım 
arazileri yarılarak ve yer yer dolgu toprakla kanal yapılıp HES neden kuruluyor. HES ürettiği elektrik ile yok 
edilen arazi gelirine erişmeyeceği ifade ediliyor. Hangi akıl ile bu HES en verimli araziler ortası yapılması 
sağlamış anlaşılır gibi değil. Ayrıca yeterli ve gerekli önlemler alınmamış, yanları beton olsa da zemin sürekli su 
kaçağı çevre arazilerde kaynayarak çıkan su ile araziler ekilemez olmuş. Birde kanal yarılması ile ekili araziler 
sular altında kalıyor. Köylere ulaşım sağlayan kanal üzerinde köprülerde risk var. Oluşan zarar boyutları büyük. 
Su kanalı su verilmiyor. Yeniden su verilmesinden sonra risk var. Köylüler kaygılı. Ayrıca hafriyat alanına 
yapılacak ağaçlandırma yapılmamış” şeklinde konuştu. 
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ÇAMLICA KULESİNDE DE TANIDIK İSME İHALESİZ KIYAK! 

Çamlıca Kulesi’ndeki 360 Kule Kafe & Restoran’ı 'tanıdık' isme ihalesiz verildi 

Çamlıca Kulesi’ndeki 360 Kule Kafe - Restoran’ın işletmesi, belediye başkanlığı döneminde hapis cezası alan 
Recep Tayyip Erdoğan’a hizmet edebilmek için sahte çek suçu işleyerek Pınarhisar Cezaevi’ne giren Hasan 
Yeşildağ’a verildi. 

Çamlıca Kulesi’ndeki 360 Kule Kafe - Restoran’ın işletmesi, AKP Genel Başkanı ve Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’a yakın isim olan Hasan Yeşildağ’a verildi. 

Cumhuriyet'te Miyase İlknur'un haberine göre, Hasan Yeşildağ, belediye başkanlığı döneminde hapis cezası alan 
Recep Tayyip Erdoğan’a hizmet edebilmek için sahte çek suçu işleyerek Pınarhisar Cezaevi’ne girmişti. 

Kardeşi Zeki Yeşildağ’ın da İstanbul Büyükşehir Belediye (İBB) meclis üyesi olduğu Hasan Yeşildağ, AKP 
döneminde Türkiye’nin sayılı iş insanlarından biri oldu. İBB’ye ait Ulus Cafe, halı sahalar, nargile cafelerden 
sonra Yapı&Yapı İnşaat’a verilen Ankara AKM Millet Bahçesi, Rize’de Cengiz İnşaat’la birlikte verilen İyidere 
Lojistik Limanı’ndan sonra şimdi de geçen hafta açılışı yapılan Çamlıca Kulesi’nin restoran ve kafe işletmesi işi 
verildi. 

İlk temeli Nurettin Sözen’in belediye başkanlığı döneminde atılan Çamlıca Kulesi, daha sonra İBB’den alınarak 
PTT’ye bağlı bir anonim şirket olan Kule AŞ’ye devredildi. Varlık Fonu’na ait PTT’nin yüzde 50’sine sahip olduğu 
Kule’nin içinde yer alan 360 Kule Kafe & Restoran ise ihalesiz olarak Hasan Yeşildağ’a verildi. 

Erdoğan’ın İBB başkanı olduğu dönemde Ulus Cafe’nin işletmesini alan Yeşildağ, daha sonra Kuruçeşme’de 
birçok kafenin sahibi oldu. Bu arada enerji işine de giren Yeşildağ ailesi Kased Enerji AŞ’den sonra medya 
sektörüne de girerek Ethem Sancak’a ait Star, Akşam ve Kanal 24’ü satın aldı. 

İstanbul’un yeni simgesi olarak lanse edilen Kule’deki restoran ve kafe işletmesinin ihalesine ilişkin PTT’nin 
açtığı herhangi bir ihale ilanına rastlanmıyor. Sayıştay denetiminin dışında olan Kule AŞ’deki kafe ve restoranda 
bir kâse çorba 24 TL, iki kişilik kahvaltı 180 TL, ızgara köfte 62 TL, çay 10 TL’den satılıyor. 

AKP'Lİ BELEDİYEDE MİLYONLUK İHALE OYUNU 

Başakşehir Belediyesi’nin ihale oyunları, CHP’li meclis üyelerince hazırlanan raporda tek tek anlatıldı. Buna 
göre, düşük teklif veren şirketler komik gerekçelerle elendi, milyonlarca liralık ihaleler yandaşlara verildi. 

İstanbul’da "En şatafatlı belediye sarayı"nı yapmasıyla gündeme gelen ve borç batağındaki belediyeler arasında 
yer alan AKP’li Başakşehir Belediyesi’nin milyonlarca liralık ihalelerinde çarpıcı ayrıntılar ortaya çıktı. 

CHP Meclis Grubu’nun hazırladığı ve CHP Grup Başkan Vekili Nizamettin Kümeç'in Belediye Meclisi’ne sunduğu 
Denetim Komisyonu Raporu’na karşı hazırlanan şerh raporunda, ihalelerde düşük teklif verilen şirketlerin nasıl 
elendiği ve milyonlarca liralık ihalelerin kimlere, nasıl verildiği anlatıldı. 

Rapora göre, kaba inşaatı Emlak Konut GYO tarafından 34 milyon TL’ye yapılan ve toplam maliyeti 130 milyon 
TL’yi bulan, İstanbul'un en şatafatlı belediye binası olacağı ifade edilen yeni Başakşehir Belediyesi binasının ince 
işleri için yapılan ihalede, düşük teklif veren şirketler elendi. 

Daha Uygun Fiyatlar Verenler Elendi 

Bu ihaleyi 94 milyon TL’ye Ömer Faruk Balamir ve Ahbal İnşaat Ortaklığı’nın aldığı; oysa diğer firmaların daha 
uygun teklifler verdiği, örneğin bir firmanın teklifinin 86 milyon TL olduğu aktarıldı. 

Peki, ihale neden diğer firmalara verilmedi? Raporda, “Bir firmanın iş fiyat listesinde 3 kuruşluk aritmetik hata, 
bir başka firmanın ise belgelerinde kullanılacak ampulün logosunun eksik olması” gibi birçok gerekçe 
sıralandı. İhalenin üstün çaba ve gayret ile “adrese teslim edildiği”ne vurgu yapılan raporda; ihaleyi kazanan iş 
ortaklığındaki Ömer Faruk Balamir’in kardeşi Filiz Balamir Dereli’nin, bir dönem Urfa AKP Kadın Kolları’nın 
Tanıtım ve Medya Başkanlığı’nı yaptığı hatırlatıldı. 

Şerh raporunda Başakşehir Belediyesi Kültür ve Sosyal İşler Müdürlüğü’nün sosyal ve kültürel etkinlikler için 
açtığı ihaleye ilişkin bilgilere de yer verildi. Buna göre, ihaleye dört firma katıldı ve düşük teklif veren şirketler 
elendi. 
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6 milyon 390 bin TL+ KDV ile Bilir Turizm Şirketi’nin aldığı ihalede, milyonlarca lira daha düşük teklif veren 
şirketlerin elenme gerekçeleri ise şöyle: 

4 milyon 900 bin TL+ KDV teklifi veren Klon Reklam Şirketi 1 kuruşluk aritmetik hata yüzünden ihaleden elendi. 

4 milyon 278 bin TL+ KDV teklif veren Zirve isimli bir şirket iş deneyim belgesi eksik olduğu gerekçesiyle ihale dışı 
bırakıldı. 

4 milyon 24 bin TL + KDV teklif veren MZL Organizasyon Şirketi tüm evrakları tam ve eksiksiz olmasına rağmen 
yaklaşık maliyetin de altında fiyat verdiği için elendi. 

Şirketin Sahibi AKP’li 

Raporda, diğer firmalarla arasında 2 milyon TL’nin üzerinde bir fiyat farkı olmasına rağmen ihalenin Bilir Turizm 
Şirketi’ne verilmesine ilişkin çarpıcı bir bilgi daha yer aldı. “Bilir Turizm Şirketi'nin sahibinin, eski İstanbul 
Büyükşehir Belediye Meclis Üyesi, eski Beykoz AKP İlçe Başkan Yardımcısı ve AKP’den Beykoz Belediye 
Başkan aday adayı olan Ali Bilir olduğu”na dikkat çekildi. 

Gizli Saklı Çılgın Proje 

CHP’li meclis üyelerinin hazırladığı şerh raporunda, Başakşehir Belediyesi’nin pandemiye rağmen yürüttüğü, 
‘çılgın proje’ diye adlandırılan seyir terası ve nostaljik tramvay projesine de değinildi. Denetim Komisyonu 
üyelerinin üç dört defa proje dosyasını istediği, buna karşın çeşitli bahanelerle dosyanın denetimden kaçırıldığı 
ve kasıtlı olarak Denetim Komisyonu’na sunulmadığı, dolayısıyla projenin “her açıdan muamma” olduğu ifade 
edildi. 

100 MİLYAR LİRALIK REKOR PLANSIZLIK 

Yüksek hızlı tren (YHT) projelerinde 2021 yılı yatırım programında yaşanan rekor maliyet artışının nedeni 
plansızlık çıktı. Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı, yaklaşık dört katı artış yaşanan ve 36 milyar TL’den 133 milyar 
TL’ye çıkan yatırım programı hakkında, “Sonradan proje eklendi” yanıtını verdi. 

Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı, TCDD’den alınarak Altyapı Yatırımları Genel Müdürlüğü’ne (AYGM) devredilen 
YHT projelerindeki yaklaşık beş kat artışa, “kapsam farkının neden olduğunu” açıklarken bu durum 2020 yılında 
söz konusu projelerin yeteri kadar planlanmadan yatırım programına dahil edildiğini gösterdi. 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Ahmet Akın, Ankara-İzmir, Bandırma-Bursa-Yenişehir-Osmaneli, Adana-Osmaniye-
Gaziantep, Yerköy-Kayseri, Gebze-Sabiha Gökçen-İstanbul Havalimanı-Halkalı, Aksaray-Ulukışla-Yenice YHT 
projelerinin TCDD’den alınarak AYGM’ye verilmesiyle birlikte ortaya çıkan rekor orandaki maliyet artışlarına 
dikkat çekerek konuyu gündeme getirdi. Söz konusu projelerin toplam 36,5 milyar TL olan maliyetinin 2021 yılı 
yatırım programında 133,9 milyar TL’ye çıktığına işaret eden Akın, konuyu TBMM gündemine taşıyarak 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı’na söz konusu artışın nedenlerini sordu. 

Projelerde Kapsam Farkı Varmış 

Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı’ndan verilen yanıtta, Türkiye genelindeki ilgili YHT hatlarının TCDD 
bünyesindeyken yatırım programında yalnızca altyapı işlerinin bulunduğu belirtildi. Yanıtta, AYGM uhdesinde 
söz konusu hatların üstyapı işleri, elektrifikasyon-sinyalizasyon işleri, gar tesislerini teşkil etmek ve şehir merkezi 
geçişlerindeki konvansiyonel hatların şehir dışına taşınmasının bulunduğu ifade edildi. Yanıtta, YHT hatlarındaki 
katlanan maliyetlerle ilgili, “Bu sebeple artış değil, kapsam farkı söz konusudur” denildi. 

Kamu Zararına Neden Olacak 

CHP’li Akın, YHT hatlarında 2021 yılı yatırım programında yaşanan olağanüstü maliyet artışına plansızlığın neden 
olduğunu, bu durumun bakanlık tarafından da kabul edildiğine işaret etti. CHP’li Akın, kendisine gönderilen 
yanıtı şu şekilde değerlendirdi: “Bakanlığın verdiği yanıt, vatandaşımızın zor zamanlar yaşadığı bir dönemde 
iktidarın Türkiye’yi yönetemediğinin açık bir itirafı niteliğindedir. Anlıyoruz ki TCDD bünyesindeyken YHT 
hatlarıyla ilgili oldukça eksik planlama yapılmış. Bu eksik planlama, 2021 yılı yatırım programında maliyetlerin 
katlanmasına neden oldu. Bu durum öngörüsüzlüğün ve plansızlığın çok açık göstergesidir. Son bir yıl içerisinde 
döviz kuru arttı. Yurt dışı kredi maliyetleri de yükseldi. Kısaca 2020 yılına göre 2021 yılında gerçekleştirilecek bir 
yatırımın maliyetleri arttı. Başka bir deyişle 2020 yılı yatırım programındaki eksik planlama ister istemez kamu 
zararına neden olacak.” 
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Her Projede Maliyet Artışı 

2020 yılı yatırım programı ile 2021 yılı yatırım programı karşılaştırıldığında Ankara İzmir projesi 4,3 kat artarken 
Bandırma-Bursa-Yenişehir-Osmaneli projesi ise 5 katı artış gösterdi. Adana-Osmaniye-Antep projesi ile Yerköy-
Kayseri projesi 3’er katı arttı. Gebze-Sabiha Gökçen-İstanbul Havalimanı-Halkalı projesinin maliyeti ise 3,2 kat 
oranında yükseldi. 

Demiryolu Projesine Komik Ödenek 

CHP İzmir Milletvekili Kamil Okyay Sındır, Aliağa İlçe Başkanlığı’nda yaptığı açıklamada 1 milyar 154 milyon 484 
bin TL olan Aliağa - Çandarlı - Bergama Yeni İzmir Demiryolu projesine 2021 yılında iktidar tarafından sadece bin 
TL ödenek ayrıldığını söyledi. 

VAKIF, PARADAN PARA KAZANDI 

15 Temmuz Darbe Girişimi’nin ardından başlatılan kampanyayla ölenlerin yakınları ve yaralananlar için toplanan 
paranın 17 ay önce Şehit Yakınları ve Gaziler Vakfı’na teslim edildi. Vakfın hesabına 16 Ocak 2020’de aktarılan 
paranın faiziyle birlikte 338 milyon TL’ye ulaştığı belirtilirken hak sahiplerine yalnızca 47 milyon TL dağıtıldı. 

Dağıtılan, Gelirden Az 

CHP Milletvekili Murat Emir, 15 Temmuz darbe girişiminin ardından 2 bin 985 yurttaşa verilmek üzere toplanan 
ancak yıllardır dağıtılmayan yardım paralarını bir kez daha gündeme getirdi. Darbe girişiminin hemen ardından 
toplanan 309 milyon TL’nin yaklaşık dört yıl sonra, 16 Ocak 2020 tarihinde Türkiye Şehit Yakınları ve Gaziler 
Dayanışma Vakfı hesabına aktarıldığını hatırlatan Emir, “Son 17 ayda hak sahiplerine dağıtılan para, faiz gelirinin 
yarısı bile etmiyor” dedi. 

TBMM Gündeminde 

Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanı Derya Yanık’ın yanıtlaması istemiyle TBMM’ye yazılı soru önergesi sunan Emir, 
şu ifadeleri kullandı: 

“27 Ocak 2017 tarihinde dönemin Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanı Fatma Betül Sayan Kaya, yardım paralarının 
kurulacak bir vakıf aracılığıyla değerlendirileceğini açıklamış, söz konusu vakfın Türkiye Şehit Yakınları ve Gaziler 
Dayanışma Vakfı adıyla 26 Aralık 2019’da faaliyete başladığını bildirmiştir. Bu para, aradan geçen yaklaşık 3 yıllık 
sürede Hazine hesabında bekletilmiştir. Konuyu ısrarla gündeme getirmemizin ardından faiziyle birlikte 338 
milyon TL’ye ulaştığı belirtilen para, 16 Ocak 2020 tarihinde vakfın hesabına aktarılmıştır. 

Parayı İşletiyorlar 

Bu tarihten sonra üç ay boyunca vakıf tarafından hiçbir işlem yapılmamış ve 22 Nisan 2020 tarihinde aylık biner 
lira olmak üzere şehit yakını ve gazilere nakdi destek ödemesi başlatılmıştır. Ancak, aylık dağıtılan toplam 2 
milyon 985 bin TL’lik miktar, vakıf hesabındaki ana paranın getirdiği faiz geliri olan yaklaşık 6 milyon TL’nin 
yarısını bile bulmamıştır. Başka bir deyişle, şehit yakını ve gaziler için toplanan paralar, gerçek sahiplerine 
emanet edilmeyip, işletilerek gelir elde etme yoluna gidilmiştir. 

Şehit yakını ve gaziler için toplanan yardım paralarının vakıf hesabına aktarılmasının üzerinden 17 ay geçmiş ve 
aylık nakdi destek ile bayram ek ödemesi hesaplandığında bugüne kadar dağıtılan toplam miktar yaklaşık olarak 
47 milyon TL’yi bulmuştur. Oysa, 2020 yılının ocak ayından itibaren bugüne kadar ana paradan toplam yaklaşık 
100 milyon TL’lik faiz geliri elde edilmiş olması gerekir. Yani yardım paralarının vakıf hesabına aktarılmasının 
üzerinden geçen 17 ayda hak sahiplerine dağıtılan toplam para, faiz gelirinin yarısını bile bulmamıştır. 

400 Milyon TL Eridi 

Öte yandan 2016 yılında şehit yakını ve gazilere verilmek üzere halktan toplanan 309 milyon TL’lik yardım 
parasının zamanında dağıtılmayarak, üç yıl boyunca Hazine’de hiçbir işlem yapılmadan bekletilmiş olması, hak 
sahipleri adına daha büyük kayba sebep olmuştur. 2016 yılının Aralık’taki ayındaki dolar kuru üzerinden 
hesaplandığında hak sahiplerinin 309 milyon TL olan toplam parası 88 milyon dolara karşılık gelirken bugünkü 
kurla bu paranın yaklaşık değeri 745 milyon TL’yi bulmaktadır. Dolayısıyla hak sahiplerinin parası 400 milyon 
TL’nin üzerinde erimiştir.” 
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PATLAYICI İHALESİ DE TANIDIK İSME GİTTİ 

Rize İl Özel İdaresi’nin yol yapım çalışmalarında kullanmak için temin ettiği patlayıcı maddeler, tanıdık isimlere 
gitti. Şirketin kurucularından biri AKP Kadın Kolları MKYK Üyesi, diğeri ise AKP’li Meclis üyesi. 

İktidara yakın isimlerle anlaşmaya varılan kamu ihalelerinin yeni adresi Rize oldu. Rize İl Özel İdaresi’nin, 
“Patlayıcı Madde ve Ateşleme Elemanı Alımı İşi” ihalesini kazanan şirketin iki sahibinden birinin AKP Kadın 
Kolları Merkez Karar Yönetim Kurulu (MKYK) Üyesi, bir diğerinin ise AKP kontejyanınından Trabzon Büyükşehir 
Belediyesi’nde Meclis Üyesi olduğu anlaşıldı. 

Rize İl Özel İdaresi’nce Yol ve Ulaşım Hizmetleri Müdürlüğü’nün çalışmalarında kullanılması amacıyla satın 
alınan patlayıcı maddeler için tercih edilen şirketin yöneticilerinin AKP’de aktif siyaset yaptığı ortaya çıktı. 

Tek Teklif Alındı 

Rize İl Özel İdaresi, 29 Nisan 2021’de, “Çeşitli Cinste Patlayıcı Madde ve Ateşleme Elemanı Alımı İşi” ihalesi açtı. 
Yol çalışmalarında kullanılacak patlayıcı maddelerin temini için gerçekleştirilen ihale için iki şirket doküman 
satın alsa da ihaleye yalnızca bir şirket teklif verdi. İhaleyi 17 Mayıs’ta karara bağlayan idare, AKP’lilerin sahibi 
olduğu Atamanlar Patlayıcı isimli şirketle 307 bin 20 TL’lik sözleşme imzaladı. 

Şirketin Ticari Sicil Kayıtları, Atilla Ataman ve Suna Kepolu Ataman isimleri şirket sahipleri olarak gösterirken 
şirketin de iktidara yakınlığını ortaya koydu. Atilla Ataman’ın Trabzon Büyükşehir Belediyesi’nde AKP 
kontenjanından Meclis Üyesi olduğu, Suna Kepolu Ataman’ın ise AKP Genel Merkez Kadın Kolları MKYK Üyesi ve 
AKP Diyarbakır Teşkilatı Başkan Yardımcısı olduğu belirlendi. 

Peyderpey Verilecek 

Satın alınacak patlayıcı maddeler, şirketin deposunda bulundurulacak. İdare, ihtiyaç halinde ihtiyacı kadar 
patlayıcıyı çalışma sahasına çektirerek kullanacak. Patlayıcıların tamamı 12 ay içerisinde, “İhtiyaç 
doğrultusunda” idareye peyderpey teslim edilecek. 

İhalelerin Yöntemi de Adresi de Hep Yandaşlara 

AKP’li isimlere giden ihaleler Rize ile sınırlı değil. Ülkenin birçok yerinde belediyelerin ve birçok kamu 
kuruluşunun ihalesi AKP’ye yakınlığıyla bilinen isimlere gitti. Yakın zamanda AKP’lilere verilen ihalelerden birkaçı 
şu şekilde: 

AKP’li Zeytinburnu Belediyesi’nin 2021 yılında düzenleyeceği kültür ve sanat organizasyonları için açtığı ihaleyi, 
yıllardır AKP’li belediyelerden aldığı milyonlarca liralık organizasyon ihaleleri ile tanınan Fatih Bolcan’ın şirketi 
kazandı. Eski AKP Milletvekili Mustafa Baş’ın damadı olan Bolcan’ın şirketi ile 4 milyon liralık sözleşme 
imzalandı. 

Yerel seçimlerde HDP’nin kazandığı ancak daha sonra Batman Valisi’nin kayyum olarak atandığı Batman 
Belediyesi’nin 155 bin TL’lik “duvar resmi” ihalesi AKP’den milletvekili aday adayı olan Mekan Görük’e verildi. 

Urfa’da AKP’li Eyübiye Belediyesi’nin 4 milyon liralık Süleyman Şah Gençlik Merkezi’nin ihalesini, AKP İlçe 
Yönetim Kurulu Üyesi İsmail Arıkan’ın şirketi aldı. 

KAYYUMLARIN HARCAMA SESSİZLİĞİ 

49 belediyeden biri yanıt verdi 

Kayyum yönetimindeki belediyelerde usulsüzlükler devam ediyor. Kayyum atanan Batman Belediyesi’nin 3 aylık 
temsil ağırlama gideri için yaklaşık 620 bin lira harcadığı ortaya çıktı. Bilgi edinme yasası kapsamında kayyum 
atanan 49 belediyeye 3 aylık temsil ve ağırlama giderlerini soran CHP Ankara Milletvekili Ali Haydar Hakverdi, 
kanuna göre 15 gün içerisinde cevaplandırılması gereken bilgi edinme başvuruları için 2 ay sonunda yanıt 
alabildi. 

Konuya ilişkin açıklama yapan CHP’li Hakverdi, “Kayyum atanan belediyelerde artan israf ve yapılan usulsüz 
ihaleler birçok kez kamuoyu gündemine taşındığı gibi Sayıştay raporlarına da yansımıştır. Kayyum atanan 
belediyelerin bilgi edinme yasası kapsamında yapılmış bu yönlü başvuruları cevapsız bırakması, sandıkla görev 
başına gelmeyen, seçmene ve halka karşı sorumluluk taşımayan yönetim anlayışının tezahürüdür. Başvurumuz 
sonrasında, kayyum yönetimindeki 32 belediye yazılı olarak gönderdikleri cevapta temsil ve ağırlama giderleri 
ve borçlarına dair bilgileri paylaşmazken, 13 belediye başvurumuza hiç cevap vermedi. Sadece Batman 
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Belediyesi gönderdiği cevapta 3 aylık temsil ağırlama giderlerinin 619 bin 687 lira olduğunu bildirdi” şeklinde 
konuştu. 

Kayyum belediyelerde yapılan israfları hatırlatan Hakverdi: “Kimi zaman makam odalarına yaptırılan lüks 
banyolarla, kimi zaman yaptırılan ve tepki sonrası kaldırılan karpuz heykelleri gibi estetik bir değeri olmayan ve 
kentin tarihi dokusuna uymayan projelerle gündeme gelen kayyum yönetimlerinin göreve getirildikleri günden 
itibaren 1057 projeye 2,4 milyar TL yatırım yaptığı bilgisine ulaştık” dedi. Hakverdi, “Ülkemizdeki birçok kurum 
gibi kayyum atanan belediyeler de şeffaflıktan uzak, denetimden yoksun ve halkı hiçe sayan yönetim anlayışı ile 
yönetilmektedir. Halkına değil Saray’a bağlı bu yönetim anlayışı kabul edilemez” ifadelerini kullandı. 

Kayyum Belediyesi Suya 2 Yılda 3 Kez Zam Yaptı 

Kayyum yönetimindeki Diyarbakır Büyükşehir Belediyesi’ne bağlı DİSKİ, içme suyuna yüzde 14 ile 40 arasında 
zam yaptı. Kent merkezinde 3,58 TL olan metreküp su fiyatı yüzde 14 zamlanarak 4 TL’ye, Bismil, Silvan ve 
Ergani ilçelerinde 2,30 TL olan metreküp su fiyatı yüzde 40 zamlanarak 3,20 TL'ye yükseldi. Son iki yılda üçünkü 
kez zam yapılmış oldu. 

HASTALARA SON KULLANMA TARİHİ GEÇMİŞ İLAÇ DAĞITILIYOR 

CHP Milletvekili Murat Emir, Covid-19 hastalarına son kullanma tarihi geçmiş favipiravir ilaçlarının verildiğini 
belirterek, "Sağlık Bakanlığı, milyonlarca kutu sipariş verilen ilaçları tükettirme derdine düştü, halk sağlığı suçu 
işliyor. Tıpkı favipiravirde olduğu gibi Sağlık Bakanının da son kullanım ömrü geçti" dedi. 

Son günlerde filyasyon ekiplerinin Covid hastalarına son kullanma tarihi Mart-Nisan 2021 olan ilaçları verdiğini 
söyleyen Emir, “Hastalar itiraz ettiğinde de ‘Sağlık Bakanlığı gerekli incelemeyi yaptı, ilacı kullanmanızda bir 
engel yok’ gibi yanıtlar veriyorlar. Derhal bu skandala bir son verilmeli” diye konuştu. 

Halkın Sağlığıyla Oynamayın 

Soru önergesi vererek konuyu Meclis gündemine de taşıyan CHP’li vekil, şu değerlendirmeyi yaptı: "Pandemiyle 
mücadeleyi tamamen AKP'nin siyasi ikbali üzerine kuran, buradan siyasi bir rant elde etmeye çalışan Sağlık 
Bakanı ilk günden beri hiç kimseyi dinlemedi. Bilim Kurulu'nun önerilerine dahi kulağını tıkayan Sağlık Bakanlığı, 
hiçbir bilimsel kritere bakmaksızın milyonlarca kutu ilaç siparişi verdi. Bakanlık, bu ilaçların kaç TL’ye mal 
olduğu, hangi firmaların bu ilaçtan ne kadar kazandığı sorularımızı ısrarla yanıtlamadı, kamuoyundan gizledi. 
Şimdi de bu ilaçları bir an önce halka tükettirmenin derdine düştüler. Sağlık Bakanının gözü öylesine dönmüş ki; 
hastalara son kullanma tarihi geçmiş favipiravir etken maddeli ilaç vermeye başladılar.” 

Bakanlığın son kullanma tarihi geçmiş ilaçları hastalara vererek halk sağlığı suçu işlediğini vurgulayan CHP’li 
Emir, “Artık halkın sağlığıyla oynamayın" çağrısında bulundu. 

2 MİLYON 339 BİN 809 ÖĞRENCİ 436 GÜNDÜR EĞİTİM ALAMIYOR! 

Ek öğretmen ataması yapılmadan, okulların ihtiyaçları karşılanmadan yüz yüze eğitime dönülüyor! 

Milli Eğitim Bakanlığı tarafından 31 Mayıs Pazartesi yapılan açıklamada kademeli normalleşme kapsamında, 1 
Haziran Salı gününden itibaren tüm ilkokullarda ve okul bünyesindeki ana sınıflarında isteğe bağlı olarak 
haftada 2 gün yüz yüze eğitime başlanacağı, diğer okul öncesi eğitim kurumlarının mevcut durumda olduğu gibi 
tam zamanlı olarak yüz yüze eğitime devam edeceği bilgisi paylaşıldı.  Ayrıca, köy ve seyrek nüfuslu yerleşim 
yerlerindeki okullarda yüz yüze eğitime 1 Haziran Salı gününden itibaren haftanın 5 günü tam zamanlı olarak 
başlanacağı ve 7 Haziran Pazartesi günü itibariyle tüm ortaokul ve liseler haftada 2 gün yüz yüze eğitime 
geçileceği ifade edildi. 

23 Mart 2020 tarihinden günümüze genel olarak uzaktan öğretim yapılmaya çalışıldı. Bu süreçte ek öğretmen, 
sağlık ve temizlik görevlisi ataması yapılmadı, okulların fiziksel ihtiyaçları da tam anlamıyla karşılanmadı.  
Geçtiğimiz aylarda okullarda yüz yüze eğitime geçildiği süreçte, öğretmenler ve idareciler “maske, mesafe, 
hijyen” kuralının sağlanamadığı, okulların fiziki şartlarının salgın koşullarına uygun olmadığı ve okullarda yeterli 
personel bulunmadığı gibi sorunlara dikkat çekmekteydi. Aradan geçen süreçte yüz yüze eğitime dönüş için bu 
eksiklerin tamamlanmasına yönelik çağrılarda bulunduk. Ancak bu yönde göstermelik önlemlerin ötesine 
geçilebilmiş değil! 

Milli Eğitim Bakanlığı’nın bu noktada yalnızca bir "Eğitim Kurumlarında Hijyen Şartlarının Geliştirilmesi ve 
Enfeksiyon Önleme Kontrol Kılavuzu" hazırlaması yeterli değildir. 
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Öğrencilerimizin 15 aydır uzak kaldığı okullarının salgının yayılım merkezine dönüşmesinin önüne geçecek 
koşulların sağlanmasının yanı sıra, tüm eğitim emekçilerinin aşılarının vakit kaybetmeden tamamlanması ve 
okullarda salgın riskini önlemek için hızlı test yapılması gerekmektedir. Aksi takdirde, öğrenciler için evlerinden 
sonra en güvenli yer olması gereken okullar, bir salgın riski merkezine dönüşecektir. 

Öğretmenlerimizin öğrencilerine, öğrencilerimizin sınıflarına ve arkadaşlarına, öğretmenlerine kavuşmasını 
hepimiz isteriz; ancak bunu sağlamak için gereken tedbir ve önlemleri dikkate almak önceliğimiz olmalıdır.  

Veliler Bilinmezliklerle Baş Başa Bırakılıyor! 

Yüz yüze eğitimin velilerin tercihine bırakılması ile, MEB yine sorumluluk almadı ve yaşanan tüm ikilemlere 
rağmen salgın sürecinde veliler yeniden bilinmezliklerle baş başa bırakıldı. Çocuğunu okula göndermeyi tercih 
eden ya da zorunda kalan veli, ortaya çıkabilecek sağlık sorunlarının, sosyal mesafeye uygun olmayan sınıfların, 
hijyen eksikliğinin, test ve aşı yoksunluğunun sorumluluğunu da üstlenmek zorunda kalacak. Uzaktan eğitim ise 
eş zamanlı olarak devam edecek.  

2 Milyon 339 Bin 809 Öğrenci 436 Gündür Eğitim Alamıyor! 

Ancak bu noktada uzaktan eğitime geçildiği 23 Mart 2020 tarihinden bu güne, yani tam 436 gündür eğitime 
uzaktan ya da yüz yüze erişememiş öğrencileri unutmamak gerekiyor. MEB’in 26 Mayıs 2021 tarihli verilerine 
göre, pandemi döneminde 2 milyon 339 bin 809 öğrenci EBA’ya ulaşamadı. Ayrıca Milli Eğitim Bakanı 2 milyon 
öğrenciye ulaşmakta zorlandıklarını, 1 milyon öğrenciye hiç ulaşamadıklarını belirtti.  

Ancak bu süreçte öğrenicilerin tablet bilgisayar vb. eksiklerini karşılamakla övünen MEB tarafından sadece 
664.157 tablet dağıtımı yapıldı. 

Eğitimde Yaşanan Sorunlar Yalnızca Bir “Telafi” İle Çözülmekten Çok Daha Büyük Boyutta!  

Uzaktan eğitim, eğitimde var olan eşitsizliklerin artmasına ve öğrenciler arasında var olan makasın 
derinleşmesine neden oldu. Pandemi döneminde öncelik, eğitimde açılan makasın kapatılması ve eşitsizliklerin 
giderilmesiydi, bu doğrultuda ek programların yapılmasıydı; ancak Milli Eğitim Bakanlığı bu yönde yeterli bir 
girişimde bulunmadı.   

Eğitimde yaşanan sorunlar yalnızca bir “telafi” ile çözülmekten çok daha büyük boyutta ve etkidedir. Önemli 
olan, makasın kapatılması için bu konuda tamamlayıcı çözümler üretip, bütünleşik çabalar sarf edilebilmesidir. 
Aksi durumda makas daha büyüyecek ve öğrencilerin gelecek kaybına neden olacaktır.  

Unutulmamalıdır ki bu makasın kapatılması; ekonomik sorunların çözülmesi, yoksulluğun, yoksunluğun, 
işsizliğin bitirilmesi ile mümkündür. 

Çok Boyutlu Bir Eğitim Seferberliği Başlatılmalı! 

Eğitimde derinleşen bu makasın ivedilikle, doğru bir eğitim sistemi ve planlamasıyla kapatılması gerekiyor. Bir 
planlama yapılırken bu makasın ekonomik boyutu da göz önüne alınmalı, sadece Milli Eğitim Bakanlığı’nın 
çalışma ve olanakları ile değil, ilgili bütün Bakanlıkların da sorumluluğunu yerine getirdiği, çok boyutlu bir eğitim 
seferberliği başlatılmalıdır.  

Diğer ülkelere bakıldığında eğitime erişim eşitsizliği ve pandemide yaşanan sorunların çözümü için ciddi bir 
kaynak ayrıldığı görülmektedir. Bizde ise bir kaynak ayrılmadığı gibi Bakanlık tasarrufa yöneltilmiştir.  

Bu makasın kapatılması ciddi olarak hedefleniyorsa (- ki iktidar tarafından makas hiç ifade edilmiyor, hep telafi 
deniyor) buna ciddi bir kaynak ayırmak gerekiyor. İktidar bu makasın varlığını uzun süredir görmezden geliyor. 
Oysa kabul edilip çözüm üretilmelidir. 

Zorunluyken öğrencilerin imkansızlıklar nedeniyle katılım sağlayamadığı uzaktan eğitimin gönüllü telafisi bir 
ütopyadır. Telafi eğitimi göstermelik değil, salgının neden olduğu kayıpların katlanarak artmasını önlemek 
amacıyla, çok boyutlu bir planlama ile yapılmalıdır. 

Eğitim ailesi resmi ve özel okullarda okuyan öğrenciler ile üniversite öğrencilerimizle birlikte 28 milyon kişiye 
yaklaşmaktadır. Pandemi döneminde okul öncesi eğitimden üniversite son sınıfa kadar bütün öğrencilerimiz 
çeşitli sorunlar ile karşılaşmasına rağmen, bu sorunların çözümü için önceliğin kendilerine verilmediğini, 
sorunlarına kulak tıkandığını gördü.   
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Siyasetin Arka Bahçesi Olmuş Bir Eğitim Sistemi İle Bu Sorunlar Çözülmez! 

Geleceğimizi şekillendiren eğitim sistemimiz, ne yazık ki AKP döneminde bir ideolojik olarak şekillendirme 
aracına dönüştü. Milli Eğitim Bakanlığı’na paralel bir bakanlık gibi hareket eden “Saray Komisyonu” var. Eğitim 
ile ilgili kararlar kim tarafından alınıyor o da belli değil. Hatta Cumhurbaşkanlığı içindeki eğitim kurulu paralel bir 
bakanlık gibi hareket etse de, gerçekte işleyiş böyle dahi değil; birbiri ile anlaşamayan iki ayrı oluşum var.  

AKP döneminde gelinen noktada eğitim, eğitim sistemini nasıl yöneteceklerini şekillendiremeyen, birinin 
diğerini suçladığı, kendi aralarında bile hiçbir konuda ortaklaşamayan iki farklı yapının çatışmasında bir 
sistemsizliğe dönüştü. Cumhurbaşkanlığı Eğitim ve Öğretim Politikaları Kurulu üyesi Prof. Dr. Ömer Özyılmaz, 
"Bakandan kaynaklanan beceriksizlikten dolayı, bir nesli/kuşağı kaybetmek üzereyiz. Çok ciddi önlemler 
alınmalıdır. Milli Eğitim'de bu başarıyı göremiyoruz. … Makamlar arasındaki hiyerarşi, bakanlık makamının 
yetkisi ve onuru hiç bu denli alt üst olmamıştı” sözleriyle Milli Eğitim Bakanı’nı suçladı.  

Aynı kişi tarafından atanmış iki ayrı yapı ile bu iktidarın, diğer sorunlarda olduğu gibi eğitimin sorunlarını da 
çözmesi zaten mümkün değil. Eğitimin her kademesinde acilen çözülmesi gereken sorunlar varken, iktidar 
temsilcileri iç çatışmalara kapılıp eğitimdeki sorunları geri plana atıyor. Siyasetin arka bahçesi olmuş bir eğitim 
sistemi ile bu sorunlar çözülmez. 

Veliler umutsuzluğa kapılmasın! CHP iktidarında, eğitimdeki sorunların nasıl çözüleceği, öğrenciler arasında 
derinleşen makasın kapatılması için neler yapılacağı ile ilgili çalışmalarımız hazır. İkinci Yüzyıla Çağrı 
Beyannamemizde de belirttiğimiz gibi, iktidarımızda eğitime yeterli kaynak aktaracağız. Tüm çocuklarımızın eşit 
şart ve imkanlarda eğitim almalarını sağlayacağız.  

40 MİLYON ÇOCUK TÜTÜNE BAŞLADI 

Her yıl yaklaşık 8 milyon kişi tütün kullanımını nedeniyle, 65 bin çocuk ise pasif içicilikten dolayı hayatını 
kaybediyor. Uzmanlar 13-15 yaş arasında 40 milyonu aşkın çocuğun tütün kullanmaya başladığını belirtiyor. 

Dünya Sağlık Örgütü’nün (DSÖ) verilerine göre, her sene 7 milyondan fazla kişi doğrudan tütün kullanımına 
bağlı hastalıklar, 1,2 milyon kişi de pasif içicilik nedeniyle yaşamını yitiriyor. DSÖ uzmanları, 13-15 yaş arasında 
40 milyonu aşkın çocuğun tütün ürünlerini kullanmaya başladığını aktarırken her 10 kişiden 9'unun ise 18 
yaşından önce sigara kullanmaya başladığına dikkati çekiyor. 

Türk Toraks Derneği (TTD), 31 Mayıs Tütünsüz Bir Dünya Günü nedeniyle yaptığı açıklamada tütün ürünleri 
kullanımının Covid-19 açısından yarattığı hayati tehlikelere karşı uyardı. TTD her yıl hayatını kaybeden yaklaşık 8 
milyon insanın içinde 65 bin çocuğun da olduğunun altını çizdi. Salgın döneminde sigara bırakma polikliniklerine 
başvurunun azaldığını vurgulayan TTD’den Doç. Dr. Dilek Karadoğan, “Tüm sağlık kuruluşlarında sigara bırakma 
polikliniklerine yeniden öncelik verilmesi ve nikotin bağımlılarının etkin bırakma yöntemine ulaşımın arttırılması 
gerekmekte” dedi. Karadoğan, elektronik sigara ve benzeri ürünlerin sigara kadar zararlı olduğunu kaydetti: 
“Elektronik sigara ve ısıtılmış tütün ürünleri de aslında birer tütün ürünü. Bu yeni nesil ürünleri pazarlayan tütün 
endüstrisinin ana hedef kitlesini oluşturan gençlerde elektronik sigara ve ısıtılmış tütün ürünleri kullanımındaki 
artış endişe verici.” 

TTD’den Prof. Dr. Banu Salepçi, sigara içen kişilerin Covid-19’u 2-2.5 kat daha ağır geçirdiğini belirterek, tütün 
ürünlerinin koronavirüse iyi geleceğini söyleyen yazıların safsatadan ibaret olduğunun altını çizdi: “Dünya 
çapında yapılan birçok araştırma var. Bu araştırmalar tütün ürünleri kullanımı ile Covid-19 ilişkisini ortaya 
koyuyor. Ağır Covid-19 geçirmekle tütün kullanımının birebir ilişkili olduğu ortaya konuldu.” 

Tedaviler Geri Ödeme Kapsamında Olmalı 

Sağlığa Evet Derneği Yönetim Kurulu Üyesi Doç. Dr. Osman Elbek ise sigara bırakma tedavilerinin ücretsiz olması 
gerektiğine dikkat çekerek şöyle konuştu: “Türkiye’de bırakma hattına ulaşmak ücretsiz olmakla birlikte 
tedaviler sürekli ve ücretsiz değil. Oysa nikotin yoksunluk tedavisinin geri ödeme kapsamında olması sigara 
bırakma başarısını artırmakta.” 

EŞİTSİZLİĞİN TELAFİSİ MEB’DE YOK 

Eşitsizlikleri çözemediği için eleştirilen MEB’in telafi eğitimi açıklamasında, mevsimlik işçi çocuklara ve eğitime 
erişemeyen öğrencilere değinilmedi. 

Covid-19 sürecinde eğitimde giderek derinleşen eşitsizliği yok saydığı gerekçesiyle eleştirilen Milli Eğitim 
Bakanlığı, yüz yüze eğitim ve telafi eğitimi programının detaylarını açıkladı. 
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Detayları, “Telafide Ben de Varım” isimli programın tanıtımında açıklayan Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk, dün 
itibarıyla tüm ilkokul ve bünyelerindeki ana sınıflarda, 7 Haziran Pazartesi günü ise tüm ortaokul ve liselerde 
haftada iki gün yüz yüze eğitime geçildiğini anımsattı. 

Karnelerin 18 Haziran’da dijital ortamda öğrencilerin erişimine açılacağı bildirilen açıklamaya göre, yüz yüze 
eğitim ile telafi eğitimi programının detayları şöyle: 

• Birinci sınıftan ikinci sınıfa geçen öğrenciler için okuma yazma taraması başlatılacak. Tarama sonucuna göre, 
ihtiyacı olduğu düşünülen öğrenciler için ek ders ve ek materyal desteği sağlanacak. 

• Liseler için kritik kazanımlar taraması uygulanacak. Taramanın ardından öğrencilere yönelik özel programlar 
uygulanacak. Programlar, her okulun ihtiyacına göre farklılık gösterebilecek. 

• 2020-2021 eğitim öğretim yılı 2 Temmuz’da sonlandırılacak. 

Telafi Eşitsizlikleri Kapatmaz 

CHP Eğitim Politikalarından Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Lale Karabıyık, Türkiye’de uzun süredir var olan 
eğitimde eşitsizliğin pandemi sürecinde daha da vahim boyutlarda açıldığına dikkat çekti. Telafi eğitiminin 
eşitsizliğin kapatılmasının bir aracı olduğunu ancak tek başına yeterli olmayacağını ifade eden Karabıyık, şunları 
kaydetti: 

“Birçok ülkenin pandemi sürecinde eğitime erişimdeki sorunların çözülmesi konusunda büyük kaynaklar 
ayırdığını görüyoruz. Bizde zaten kaynak yetersizliği bulunan MEB, tasarrufa yönlendirildi. İktidarın duyarsız 
kalması, eğitimden tasarruf ederek hareket etmesi inanılır gibi değil. Bir MEB var bir de Saray’a bağlı Eğitim ve 
Öğretim Politikaları Kurulu var. Kendi aralarında tartışma içerisindeler. Biri diğerine veryansın ediyor, eleştiriyor. 
Bakanı atayan da kurul üyelerini atayan da Cumhurbaşkanı. Bu durumda sorunlar nasıl çözülecek?” 

ÖĞRETMEN KADIN YÖNETİCİ ERKEK 

Ülkedeki 10 öğretmenden 6’sı kadınken 10 eğitim yöneticisinin 8’i erkek. Erdoğan’ın, “En az üç çocuk” 
tavsiyesine karşın uzaktan eğitime erişim sorunu, üç veya daha fazla çocuklu hanelerde yoğunlaştı. 

TBMM Kadına Yönelik Şiddetin Sebeplerini Araştırma Komisyonu’nda, “Kadına ve çocuğa yönelik şiddete eğitim 
yoluyla mücadele” başlığıyla sunum yapan Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk, dikkat çekici veriler paylaştı. 

Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk, uzaktan eğitime erişim sorununun üç veya daha fazla çocuklu hanelerde 
yoğunlaştığını söyledi. 

Kalabalık Hanede Eğitime Erişim Sorun 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın, “En az üç çocuk” tavsiyesini anımsatan verilere göre, uzaktan eğitime 
erişim sorunu üç veya fazla çocuklu hanelerde yoğunlaştı. Uzaktan eğitimde erişilemeyen çocuklarla ilgili 
MEB’in, “Tek tek bilgisi” olduğunu belirten Bakan Selçuk, “Bunların yaklaşık 750 binine ki kardeş sayısına 
bakarak ortalama üç kardeş ve üzeri çocuklarda bir yoğunlaşma da oldu, 750 binden tableti verdik” dedi. 

Cinsiyet Eşitliği Değil Cinsiyet Adaleti 

Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk’un, “Toplumsal cinsiyet eşitliği kavramı sizin için tabu mu?” sorusuna yanıtı ise şu 
oldu: “Böyle bir tabum yok. Bununla ilgili çalışmalar devam ediyor. Biz buna kurumsal olarak bakıyoruz ve belki, 
‘Cinsiyet adaleti’ diyoruz, fırsat eşitliği değil de ‘Fırsat adaleti’ ibaresini kullanıyoruz. Herkesin hak ettiğini 
vermek adalet kavramını gündeme getiriyor ve mesela, biz okulların risk analizini yaptığımızda bir okulda 
öğrenci başına 100 TL harcıyoruz ama bazı okullarda da 64 TL harcıyoruz. Niye? Oranın okul aile birliği daha 
güçlü ve imkânları daha fazla. Dolayısıyla eşit davranmıyoruz, adil davranıyoruz ve fırsat adaleti biçiminde bir 
yaklaşım sergiliyoruz.” 

Binlerce Öğrenci Yer Değiştirdi 

Sunumda, 6284 sayılı Ailenin Korunması ve Kadına Yönelik Şiddetin Önlenmesi Kanunu kapsamında ikameti 
geçici olarak değiştirilmek zorunda kalınan ve nakil yapılan öğrenci sayısına da yer verildi. 2019-2020 eğitim 
öğretim yılında 10 bin 649, 2020-2021 eğitim öğretim yılında ise 11 bin öğrencinin, kadına yönelik şiddet 
nedeniyle öğrenim gördükleri okullarından başka okullara nakledildiği bildirildi. 
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Kadın Yönetici Sayısı Düşük 

Bakan Selçuk’un MEB’deki kadın yöneticilerin oranına yönelik paylaştığı veri de dikkati çekti. Kadın eğitim 
yöneticilerinin tüm yöneticiler içindeki oranının yüzde 18’de kaldığı öğrenildi. Selçuk, öğretmenlerde ise kadın 
oranının yüzde 61 olduğu ifade etti. 

 

YÜKSEK SINAV ÜCRETLERİ KABUL EDİLEMEZ 

Türkiye’de genç işsizlik rekor kırdı, eğitim ile istihdam arasındaki bağ koptu, diplomalı ve diplomasız gençler işe 
girmek için İş-Kur kapılarında bekliyor ve buna rağmen KYK borçları faiziyle talep ediliyor. Yani gençlerimiz 
işsizlik sorunuyla birlikte yüksek bir borçluluk içerisindeler, bu sıkıntıların üstüne bir de fahiş sınav ücretlerinin 
eklenmesi gençlerimizi ciddi şekilde mağdur ediyor ve kamusal bir hak olması gereken sınavlar yüksek fiyatlar 
nedeniyle adeta lüks hale geliyor.  

KPSS’de 2021 yılı için oturum ücretlerinin yaklaşık 100 TL olarak belirlenmesi, uzun yıllar süren üniversite 
öğrenimleri sonrasında kamuda işe girebilmek için emek sarf eden gençlerimiz için büyük bir yüktür. 
Gençlerimiz ve aileleri büyük bir ekonomik kriz içerisindeyken ve en temel ihtiyaçlarını dahi zor karşılarlerken 
maalesef binlerce öğrencinin sınava girememesi gibi bir sonucun oluşması kaçınılmaz olacaktır.  

Yıllardır ÖSYM’nin yaptığı sınavlardaki ücretlerin yüksekliğine ve ÖSYM’nin sosyal devlet anlayışına aykırı olarak, 
ticari bir şekilde çalıştığına dikkat çekiyoruz. ÖSYM’nin 2020 yılı faaliyet raporuna göre, kurum merkezi 
sınavların başvuru ücretlerinden 2019 yılında 546 milyon TL, 2020 yılında ise 860 milyon 512 bin TL gelir elde 
etti. Yani iki yılda yaklaşık 1 Milyar 400 Milyon TL’lik bir ücret, öğrencilerden alındı.  

2018 yılında 60 TL olan KPSS Genel Kültür oturum ücreti 2021 yılında 90 TL’ye, 2018 yılında 60 TL olan KPSS 
Eğitim Bilimleri oturum ücreti 2021 yılında 90 TL’ye, 2018 yılında 40 TL olan KPSS Alan Bilgisi oturum ücreti 
2021 yılında 65 TL’ye çıktı. ÖSYM’nin yaptığı diğer sınavlarda da 3 yılda ortalama %45’lik bir ücret artışı yaşandı.  

Öte yandan, Türkiye’de gençler işe alım süreçlerinin şeffaflığına güvenmemekte, liyakatsizlik devlete ve ülkeye 
olan güvenlerini de sarsmaktadır. Kamu Personeli Seçme Sınavı’ndan (KPSS) yüksek puan alan gençler, sözlü 
kurum sınavlarında elenmekte ve çoğu zaman onlardan çok daha düşük puan alan adaylar kamu görevlerine 
tercih edilmektedir. Bu durum gençlerin adalete ve ülkenin geleceğine olan inancını kaybetmelerine neden 
olmaktadır. Gençler, zaten ucu belirsiz bir sınav maratonuna sürüklenirken bir de yüksek sınav ücretleri ile 
boğuşmak zorunda bırakılmaktadır.  

CHP iktidarında, güçlü sosyal devlet anlayışımıza uygun olarak; ÖSYM tarafından yapılan tüm sınavlarda giriş 
ücretini kaldıracağız. 
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MEB İDARİ FAALİYET RAPORU SORUNLARI GÖZLER ÖNÜNE SERDİ 

MEB 2020 Yılı İdari Faaliyet Raporu yayımlandı.  

Bakanlığın 177 sayfalık Faaliyet Raporu, “Bakanlığımızın yetki, görev ve sorumlulukları Kanunlarla ve 
Cumhurbaşkanlığı kararnameleriyle verilen diğer görevleri yapmak” itirafı ile başlıyor.  

“Cumhurbaşkanlığı Teşkilatı Hakkında Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi’ne göre yetki, görev ve sorumluluğu 
belirlenmiş olan Bakanlığımızın amaç ve hedeflerine, politika ve önceliklerine etki eden On Birinci Kalkınma 
Planı (2019-2023), Cumhurbaşkanlığı Programı, Orta Vadeli Program (2020-2022) ve Orta Vadeli Mali Plan 
(2020-2022) temel politika belgelerimiz arasındadır” amacını da paylaşan Bakanlık, birbirinin tekrarı olan 
Kalkınma Planları ve Cumhurbaşkanlığı Programındaki yıllardır ezberlenen; ancak çözüm noktasında gerekenin 
yapılmadığı hedeflerini yinelemektedir. 19 yıldır her yıl tekrarlanan benzer maddeler, 2020 Faaliyet Raporunu 
da süslemektedir.  

Sayıştay Başkanlığı tarafından 2020 yılında yapılan denetimler sonucunda Millî Eğitim Bakanlığı 2019 yılı 
Sayıştay Denetim Raporu’nda şu tespitler yer almaktadır:  

• Öğretmen kadrolarının ihtiyaç planlaması çerçevesinde eğitim kurumlarına dengeli dağıtılmaması,  

• Zorunlu çalışma yükümlülüğünün etkin bir biçimde uygulanmaması,  

• Sözleşme ile taahhüt ettikleri yerde asgari çalışma sürelerini tamamlamayan sözleşmeli öğretmenlerin başka 
yerlere atanması ve kadroya geçirilmesi,  

• Taşımalı eğitimde planlamanın sağlıklı yapılmaması,  

• Öğretmenevi ve akşam sanat okullarına bakım-onarım, donatım ve demirbaş harcamaları için Bakanlık 
bütçesinden ödenek gönderilmesi,  

• Şirketler ile yapılan protokollerden elde edilen gelirler ile bu gelirlerden yapılan harcamaların Bakanlık 
bütçesine dâhil edilmemesi,  

• Destekleme ve yetiştirme kurslarının temel amacından uzaklaşması ve bu kurslar için ayrılan kaynağın sürekli 
artması,  

• FATİH Projesi altyapı yatırım harcamaları arasında uyumsuzluk bulunması, 

• Eğitim yapılarını projelendirme sürecinde sorunlar yaşanması,  

• Yapılan yasal düzenlemelere rağmen eğitim tesis alanlarının bedelsiz tahsisine ilişkin imar uygulamalarından 
kaynaklı sorunların sona erdirilememesi,  

• İlçe millî eğitim müdürlüğü kadrolarına gerekli koşulları sağlamayan kişilerin atanması,  

• Sosyal Güvenlik Kurumu tarafından kesilen idari para cezalarının Bakanlık bütçesinden ödenmesine rağmen 
ilgililere rücu edilmemesi,  

• Ödenek üstü harcama yapılması, Döner sermaye işletmelerine ilişkin bulgu:  

• Eğitim kurumlarına ait döner sermaye işletmelerinin kapasitelerini etkin kullanamaması, Öğretmenevi ve 
akşam sanat okullarına ilişkin bulgu:  

• Personel istihdam süreçlerine ilişkin mali ve hukuki yükümlüklerin yerine getirilmemesi ve bu nedenle açılan 
davaların getirdiği mali yükün Bakanlık bütçesinden karşılanması,  

• Okul aile birliklerini yasal amacını gerçekleştirecek kapasite ve işlevselliğe sahip kılacak önlemlerin alınmaması 

MEB’in Bir İtiraf Niteliği Taşıyan ZAYIFLIKLAR Listesi İse Şöyle: 

• Ortaöğretimde merkezi sınavla öğrenci alan okullarda kontenjanların öğrenci ve veli talepleri ile uyumsuzluğu 

• Hayat boyu öğrenme kapsamındaki faaliyetlere ilişkin farkındalık düzeyinin düşük olması  

• Özel eğitime ihtiyacı olan bireylerin tespitine yönelik etkili bir tarama ve tanılama sisteminin yeterliliği  

• Zorunlu eğitimden ayrılmaların önlenmesine ilişkin etkili bir izleme ve önleme mekanizmasının olmaması  

• Eğitim ve öğretim analizi sonucu bölgesel farklılıkların bulunması  

• Bilimsel, kültürel, sanatsal ve sportif faaliyetlere katılımın düşük olması  
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• Haftalık ders saatlerinin ve zorunlu derslerin öğrencilerin gelişim düzeylerine uygunluğuna ilişkin sorunların 
olması  

• Yabancı dil eğitiminin tür ve ihtiyaca göre belirlenmemiş olması  

• Ücretli öğretmen uygulaması  

• İlköğretimde çocukların düşünsel, duygusal ve fiziksel becerilerini geliştirecek ortamların istenilen düzeyde 
olmaması  

• Seçmeli derslerin öğrencilerin ilgi ve yeteneklerinden çok öğretmen durumuna göre belirlenmesi  

• Açık liselerdeki zorunlu eğitim çağındaki öğrenci sayısının artması ve kurumsal rehberlik süreçlerinin yeterince 
ayrışmaması  

• Çalışanların motivasyon ve örgütsel bağlılık düzeylerinin düşük olması ve ödül - ceza sisteminin yetersizliği  

• İnsan kaynaklarının/entelektüel sermayenin niteliği ve yeterliliğinin istenilen düzeyde olmaması  

• Yönetim süreçlerinde iletişimin dikey yönlü olması  

• Örgütsel öğrenme, bilgi paylaşımı ve birimler arası koordinasyon düzeyinin düşük olması  

• Paydaş Yönetim Stratejisi bulunmaması ve uygulama düzeyinin yetersizliği  

• Öğretmenlerin bazı bölgelerde daha uzun süreli çalışmasını sağlayacak teşvik edici mekanizmaların 
kurulmamış olması  

• Derslik başına düşen öğrenci sayısında bölgesel farklılıklar ve ikili eğitim uygulamalarının olması  

• Veriye dayalı politika geliştirme ve bütünleşik bir veri sisteminin istenilen düzeyde olmaması  

• Mesleki ve teknik eğitimde ölçme değerlendirme sisteminin modüler eğitime (öğrenme çıktılarına) yönelik 
olmaması  

• Öğretmenler için motive edici bir kariyer sisteminin olmaması  

• Bireylerin özelliklerini ön plana çıkaran öğretim programlarının yeterlilik düzeyi  

• Sözleşmeli ve kadrolu öğretmen grupları arasındaki özlük farkları  

• Yetkilerin merkezde toplanmış olması ve taşra teşkilatının yetki sınırlılığı  

• Ölçme ve değerlendirme sisteminin yetersiz olması 

Bakan sunuşunda “2020 yılında, Bakanlıkça 2023 Eğitim Vizyonu ve 2019-2023 Stratejik Planı hedeflerimize 
yönelik olarak eğitimin tüm aktörleri ile birlikte seferberlik içerisinde yer aldık” dense de, gerçekte Bakanlık 
pandemi öncesinde olduğu gibi, pandemi döneminde de eğitim paydaşlarını yok sayarak, öneri ve görüşlerine 
kulak tıkayarak çalışmaya devam etti.  

Eğitimi yönetenlerin ekran önünde yaydığı iyimser havaya rağmen ekran arkasında yaşananlar çocukların 
gelecekteki eğitim hayatlarına duyulan kaygıları büyüten boyutlarda. Salgınla birlikte başlayan uzaktan 
öğretimde dijital teknolojilere duyulan ihtiyaç eğitimde eşitsizliklerin daha net görülmesine neden oldu. 
Bakanlık raporunda bu yıl  500.000 tablet bilgisayar alımı ve dağıtımı yapıldığını belirtmiştir. Bu sayı, milyonlarca 
öğrencinin tableti / bilgisayarı / televizyonu olmadığı için uzaktan eğitime erişemediği ülkemizde kabul 
edilemez. 

Okulların açık olduğu günlerde alınması gereken tedbirler ve gündeme gelen yeni ihtiyaçlar, geçmişe dönük 
sorunların varlığını ve bu sorunları çözme noktasında atılan adımların yetersizliğini eleştirenleri haklı çıkardı. Bir 
anlamda MEB salgının yarattığı ihtiyaçlar ile kaynak yokluğu arasında sıkışmış durumda.  

Bakanlık raporunda “İlkokul ve ortaokul öğrencileri için Eğitim Bilişim Ağı (EBA) ve EBA TV İlkokul, EBA TV 
Ortaokul kanalları üzerinden yapılacak uzaktan eğitime yönelik çalışmalar başlatılmış; 2 bin 358 ders videosuyla 
221 ders dışı etkinlik videosu hazırlanmıştır. Sanat, spor, bilim ve rehberlik etkinlikleri ile veli kuşağı da uzaktan 
eğitime dâhil edilmiştir. 23 Mart-19 Haziran 2020 tarihleri arasında TRT EBA TV İlkokul, TRT EBA TV Ortaokul ve 
TRT EBA TV Lise kanallarından toplam 2 bin 516 saat yayın yapılmıştır” dense de, milyonlarca öğrencinin 
uzaktan eğitime imkansızlıklar nedeniyle erişemediği ise bir gerçektir.  
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Salgın Bitse de Eğitimin İhtiyaçları ve Sorunları Bitmeyecek  

MEB’in yaklaşık 55 bin kamu okulunda ve diğer kurumlarında sağlık hizmetlerini karşılamak üzere 
görevlendirilen 540 sağlık hizmetleri görevlisi ile yaklaşık 28.850 yardımcı hizmetler görevlisi olduğu rapor 
bilgilerinde yer almaktadır. Ancak bu sayıların temel hizmetleri karşılamadaki yetersizliği ve yetmezliği 
çözülmesi gereken yapısal bir sorun olmaya devam etmektedir.  

Yetersizlik her iki görevdeki personel sayısının hem öğrenci hem de derslik sayısına bölünmesinde daha net 
görülmektedir. Bu bölünmeye göre,1 sağlık hizmeti görevi yürüten personele 29.913 öğretmen ve öğrenci ile 
101 okul,1 yardımcı hizmetler görevlisi personele ise 21 derslik 2 okul düşmektedir.  

Rakamlardan da anlaşılacağı gibi bu saylarla yüz yüze eğitim yapıldığı dönemlerde salgına karşı okullarda 
yeterli tedbir almak, sağlığa uygun ortamlar sağlamak mümkün olmayacaktır. Not, kamu okullarındaki öğrenci 
sayısı 15 milyon 169 bin 679,öğretmen sayısı 974 bin 837’dir.  

Bunların yanında 2020 yılında ataması yapılan 41 bin 130 öğretmenden 15 bin 021’nin aynı yıl içinde çeşitli 
nedenlerle MEB’ten ayrılmış, açıkların 68 bin ücretli öğretmenle (Kaynak, Türk Eğitim Sen Verileri) karşılanıyor 
olması öğretmen ihtiyacı sorununun devam etmekte olduğunun en somut kanıtı oldudır. 

Raporda yer alan ve salgının şaşkına döndürdüğü diğer bazı hedefler ise şöyledir:  

- Bursluluktan faydalanan ortaöğretim öğrencilerinin yükseköğretime geçiş oran hedefi yüzde 90 olacak şekilde 
belirlenmiş ancak gerçekleşme yüzde 45.09’da kalmış. 

- Yetişkinlerin Hayat Boyu Eğitimden yararlanma hedefi yüzde 11,5 olarak belirlenirken yılsonu gerçekleşme 
oranı ise yüzde 4 olmuştur. Bu hizmetten yararlanan kişi sayısı hedefi 8 milyon 500 bin iken yılsonunda 
eğitimlere katılım 3 milyon 563 bin’de kalmıştır. 

- Öğrenci başına yapılacak harcama hedefi okul öncesinde 11 bin, ilkokul ve ortaokulda 13 bin, ortaöğretimde 8 
bin 900 lira olurken yılsonunda gerçekleşen harcama rakamları okulöncesinde 6 bin 595,ilkokul ve ortaokulda 6 
bin 595 lira olurken ortaöğretimde 7 bin 636 lira olarak gerçekleşmiştir. 

Bu verilere göre, öğrenci başına okulöncesinde 4 bin 405,ilkokul ve ortaokulda 6.405,ortaöğretimde bin 264 
lira eksik harcama yapılmıştır. Kaynak olarak öğrenci başına ayrılan bütçenin harcama yapılmayan kısmının 
ne yapıldığı sorusu yanıt verilmesi gereken bir sorudur.  

2020 yılında 32 il millî eğitim müdürlüğü ve 285 ilçe millî eğitim müdürlüğü ile ülke genelinde; 154 anaokulu, 
358 ilkokul, 338 ortaokul, 316 ortaöğretim okulu olmak üzere toplam 1.166 resmî/özel okulda rehberlik ve 
denetim çalışmaları yapılmıştır. Yapılan bu çalışmaların sonucunda ortaya çıkan sorunların çözümü noktasında 
neler yapıldığını / yapılacağını ise 2021 yılı Faaliyet Raporunda göreceğiz.  

2020 Yılı MEB İdari Faaliyet Rapor sonuçlarında; yapılan faaliyetler ile verilen bilgilerin yansıması, eğitimin 
yarınlarının-geleceğinin daha güzel ve aydınlık olacağı düşüncesinden uzaktır. 

TÜRKİYE VE DÜNYA KARŞILAŞTIRMALI PANDEMİ DE EĞİTİM 

Ülkemizdeki gençlerin politik süreçlerde yaşadığı temsiliyet eksikliği sonucu ortaya çıkmış bir kuruluş olan ve 
öğrencilerin eğitimde söz sahibi olduğu; öğrenci, öğretmen, idare ve tüm eğitim paydaşlarının eğitim sürecine 
doğrudan dahil edildiği bir sistem tesis etme amacı ile çalışan Türkiye Öğrenci Senatosu’nun Dış İlişkiler 
Komisyonu tarafından önceki gün paylaşılan Türkiye ve Dünya Karşılaştırmalı Covid-19 eğitim raporu, salgın 
döneminde eğitim alanında Dünya’da yaşananlar ile ilgili detaylı bilgiler sunuyor. 

2020 Mart ayından itibaren COVID-19 salgını dünya çapında eğitim sistemlerini etkiledi ve eğitim kurumlarının 
neredeyse tamamının kapanmasına sebep oldu. UNESCO’nun Nisan 2020’de paylaştığı rapora göre uzaktan 
eğitim gören öğrencilerin sayısı 1.5 milyarı buldu. Dünya Ekonomi Forumu'nun 29 Nisan’daki yazısına göre 
ise, 2020 yılında 1.2 milyar öğrenci okulundan mahrum kaldı.  

The Washington Post’ta göre tüm Dünya’daki öğrencilerin en az yüzde 31’inin öğrenim görebileceği bir 
bilgisayarı, tableti, televizyonu bile yok. Bu rakam kırsal kesimde yüzde 70’e kadar çıkıyor.  

Ancak, velilerin teknoloji bilgisi, çocuklarını okutma istekleri (özellikle kırsal kesimlerde aileler kız çocuklarının 
okumalarını istemiyorlar veya ev işleri için kullanıyorlar) gibi etkenler göz önünde bulundurulduğunda eğitime 
erişime olmayanların oranı çok daha fazla çıkıyor.  
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Türkiye Öğrenci Senatosu’nun raporuna göre,  

Okullar, kapanmadan sonra yeni modeller ortaya koyarak uzaktan eğitime adapte olmaya çabaladılar ve ülkeler 
uzaktan eğitim seçimlerini gelir modellerine göre yaptılar.  

Örneğin, radyo temelli eğitim, düşük gelirli ülkelerde yüzde 80 oranı ile oldukça yüksek bir seviyede 
gerçekleşmektedir. Radyo temelli eğitim, alt-orta gelirli ülkelerde yüzde 56 ve üst-orta gelirli ülkelerde yüzde 
46 oranında uygulanaktadır.  

Buna karşılık, internet tabanlı eğitim düşük gelirli ülkelerde yüzde 47, TV tabanlı eğitim ise düşük gelirli 
ülkelerde yüzde 60 oranında uygulanmaktadır; yani diğer ülkelere kıyasla çok daha az yaygındır.  

İnternet tabanlı eğitim düşük orta gelirli ülkelerde yüzde 79,  TV tabanlı eğitim ise düşük orta gelirli ülkelerde 
yüzde 82 oranında uygulanmaktadır.  

Üst-orta gelirli ülkelerde ise, internet tabanlı eğitim yüzde 95, TV tabanlı eğitim ise yüzde 92 oranında 
uygulanmaktadır.   

 

UNICEF’in Ağustos 2020 tarihli raporuna göre, Dünya genelinde TV tabanlı uzaktan öğrenme politikaları, bu 
süreçte neredeyse 930 milyon öğrenciye tekabül eden en yüksek öğrenci oranına (yüzde 62) ulaşma 
potansiyeline sahipti. 

İnternet tabanlı öğrenmenin potansiyel erişimi ise televizyona oranla daha düşük. En gelişmiş ülkelerin dışında, 
internet tabanlı uzaktan öğrenme, Latin Amerika ve Karayipler, Doğu Avrupa ve Orta Asya'daki öğrencilerin, en 
iyi ihtimalle, yaklaşık yüzde 50'sine ulaşma potansiyeline sahipti.   

Her ülke eğitim alanında bu salgın sürecini farklı yönetiyor ve okulları açma konusunda farklı politikalar 
izliyorlar.  

 Birçok Avrupa ülkesinde hem orta hem yükseköğretim seviyesinde okullar müfredatı, ders saatlerini 
ve sınavlarını kendisi belirlemektedir. Tek bir merkezî sınav yerine yıllar içinde biriken ders notları, 
bağımsız kuruluşların ve üniversitelerin kendi verdikleri sınavlar üniversite giriş sürecini 
yönlendirmektedir. Bu durum eğitim kaybını ve dolayısıyla oluşan yükseköğretime geçiş sürecini az da 
olsa telafi etmektedir. 

Örneğin,  

Sınıf yoğunluğu açısından Türkiye’ye daha yakın olan Fransa’da okullar 2020 Mayıs’ta açıldı ve Haziran’da 
tamamıyla yüz yüze eğitime geçildi. Ardından 2021 Nisan başında tekrar bir kapanmaya gidildi ve Mayıs başında 
okullar açıldı. Bu ülkede çeşitli önlemlerle okullarda salgının yayılmasının önüne geçildi.  

Okullarda alınan önlemlerin başında öğretmenlerin ve öğrencilerin riskler konusunda detaylıca bilgilendirilmesi 
geliyordu. Bunun yanında okulların COVID vakalarını yerel birimlere rapor etmesi yahut etmedikleri durumda da 
üçten fazla COVID vakası bulunan kurumlara testler gönderildi. Bu testler kurumdaki herkese uygulandı ve 
güvenli bir ortam sağladı.  

Fransa’da öğretmenler iki husustan ötürü uzaktan eğitime şiddetle karşı çıktılar: teknik erişim ve öğrenim 
kalitesi. Özellikle kırsaldaki altyapı problemine vurgu yaptılar ve hem kendi imkânlarının hem de öğrencilerin 
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imkânlarının kısıtlı olduğunu söylediler. Öğretmenler, yalnızca uzaktan eğitimden dolayı birçok öğrencinin 
okuldan uzaklaştığını, derslerden tamamen koptuğunu belirttiler. Katılım gösteren öğrencilerin de 
odaklanmakta zorluk çektiğine ve uygulamalı eğitim yapılamamasının, bilginin kalıcılığına olumsuz yönde 
etkilediğine dikkat çektiler. 

Nüfus bakımından Türkiye’ye oldukça yakın olan Almanya, teknolojik olarak uzaktan eğitime hazır değildi. 
Eyalet bazında farklı uygulamalar görülse de teknolojik eksikliklere rağmen Almanya’nın salgın politikası genel 
olarak tam kapanma yönündeydi.  

Karantina başlangıcında 10 öğrenciden yalnızca 6 tanesinin bilgisayara erişimi vardı. Bu sorunun çözülmesi 
için devlet bütçesinden tablet ve bilgisayar dağıtılmaya başlandı ve teknolojiye erişimi olmayan öğrencilere 
yardım edilmiş oldu. Büyük bir bütçe gereken bu projeyi Alman hükümeti tamamen üstlendi ve dağıtım 
okullar aracılığıyla yapıldı. 

Ülkede vaka sayısı azaldıkça okullar hibrit sisteme geçtiler. Hibrit sistem hem vaka sayılarını düşürmek için 
gerekli görülen karantina koşullarını sağlarken hem de öğrencilerin okuldan tamamen kopmamasını sağladı. 
Sınıf başına öğrenci sayısı 21 kişi olmasına rağmen bulaş miktarının azaltılması için hibrit sistemde okula bir 
günde daha az öğrenci çağrılıp sınıflar daha küçük gruplara bölündü. Bu nedenle okullarda raporlanan vaka 
sayısı oldukça düşüktü. Ayrıca öğretmen ve öğrenciler detaylı bilgiyle donatıldı.  

İtalya’da, sadece 2020 yılında okullar 35 hafta kapalı kaldı. Bu rakam diğer Avrupa ülkelerinin üç katı. 

İtalya Eğitim Bakanlığı pandemi döneminde uzaktan eğitimi desteklemek adına 85 milyon Euro’luk bütçe 
ayırdı. Bu bütçenin 70 milyon Euro’su düşük sosyoekonomik kesimlerden öğrencilerin eksikliğini yaşayacağı 
dijital cihaz ve zayıf bağlantıya, 10 milyon Euro’su okulların dijital platformlara erişim sağlamasına, 5 milyon 
Euro’su ise öğretmenlerin uzaktan eğitime adapte olabilmesi için öğretmenlerin eğitimlerine ayrıldı. 

İspanya’da aylar boyunca okul yöneticileri okulları bir an önce yeniden açmak için uygun stratejiyi bulmak 
için büyük çaba sarf etti. İlkokul çocukları, Eylül ayından itibaren resmen okula döndü. Dönmekte tereddüt 
eden öğretmenler için yedekler çağrıldı. Başlamak için, tüm personel üyelerinin COVID-19 için test edilmesi ve 
işe dönmeden önce negatif sonuçlar sunması gerekiyordu. Polis memurları ve kamuya açık görevlerde bulunan 
diğerleriyle birlikte öğretmenlere Mart ayından itibaren aşı olma seçeneği verildi. Her okul, her gün ve sık sık 
sterilize edildi.  

Gayri Safi Milli Hasılası ve nüfusu bakımından Türkiye’ye yakın bir ülke olan Meksika’da, pandemi sürecinde 
okullarda derslerin yüzde 22’si iptal edildi. Devlet okullarına kayıtlı öğrencilerin, evde internete veya cihazlara 
erişimi o yüzdesi düşük olduğu için sanal sınıflara hazırlıklı olma olasılığı oldukça azdı. Yeterli altyapı eksikliği, 
devlet destekli televizyon ve radyo eğitimini uzaktan öğrenim için alternatif bir yaklaşım hâline getirdi.  

2020’de pandeminin durumu kontrolden çıktığı için ve Meksika’nın internet altyapısı kötü olduğu için devlet 
okulunda okuyan 30 milyon öğrencinin 2020 sonuna kadar televizyondan eğitim görmesine karar verildi.  

 

İngiltere’de eğitimciler yüz yüze eğitimin vazgeçilmez olduğunu düşündükleri için uzun süre çevrim içi dersler 
yapmadılar. Bunun sebeplerinden biri de üniversite başvurularında okul sınavlarının büyük önemi olmasıydı. 
İkinci dalgadan sonra okulların tatilleri uzatıldı, ardından da birçok okul çevrim içi ders seçenekleri verdi. Tam 
kapanma döneminde yapılamayan sınavlar yerine yapılan denemelerden ve ödevlerden not verildi. 
Öğretmenler, öğrenciler için tahminî not girdileri yaptılar. Bu notlar öğrencilerin önceki sınavları ve ders 
başarısı hesaba katılarak yapıldı. 

Öncelikli olarak ilk ve ortaöğretim kurumları açıldı. Bu süreçte öğrencilere ve öğretmenlere düzenli PCR testi 
yapıldı. Kurumlara verilen özerklik her kurumun derslik boyutu gibi basit önlemleri kendileri almasını öngördü. 

 Ülkemizde ise, Mart 2020’den beri çoğu öğrencinin birkaç haftadan öte okula gidememesi öğrencileri 
müfredatta her geçen gün daha da geride bıraktı. Türkiye’nin pandemi sürecinde eğitime verilmesi 
gereken önceliği vermediği ise, Türkiye Öğrenci Senatosu’nun Dış İlişkiler Komisyonu’nun raporuna 
da yansıfı.  

Avrupa Öğrenci Birlikleri Bürosu (OBESSU) ve Türkiye Öğrenci Senatosu’nun Türkiye’den toplam 288 öğrenci ile 
yaptığı ortak anketleme çalışmasında öğrencilerin yüzde 64,2’si şu anda okula gitme durumlarından memnun 
olmadığını dile getirdi. 
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PAKETTE İSTİSMARCI AKLAMA TEHLİKESİ 

Yargı paketinde yer alacağı iddia edilen düzenlemeler tartışma yarattı. Çocuğa yönelik cinsel istismarın da yer 
aldığı “katolog suçlarda somut delil aranması” şartının istismarcıları koruyacağı uyarısı yapıldı. 

AKP iktidarının hazırladığı ve önümüzdeki hafta meclise gelmesi beklenen yargı paketinde tartışmalı 
düzenlemeler yer alıyor. Pozitif gibi görünse de 32 maddelik pakette katolog suçlardan tutuklamalara somut 
delil kriteri getirilmesinden avukat görüşüne kısıtlama getirilmesine kadar tartışmalı maddeler bulunuyor. 
Katolog suçlarda “terör, hükümete karşı silahlı isyan, devlet güvenliğine veya anayasal düzene karşı suçları 
işlemek amacıyla örgüt kurma, kaçakçılık” gibi suçlar bulunurken çocuk istismarı ve cinsel saldırının da bu 
kategoride yer alması, “Cinsel suçları aklamaya mı çalışıyorlar?” Sorusunu akıllara getirdi. Düzenlemeye göre 
katolog suçlarda tutuklama için bundan böyle makul şüphe yeterli olmayacak. Görüntü, şahit ve ses kaydı da 
şart olacak. 

Bu Cezasızlık Kimin İçin? 

Düzenleme tepki çekti. EŞİK Platformu Sözcülerinden Avukat Hülya Gülbahar, “Birtakım gerici çevrelerin, çocuğa 
yönelik cinsel istismar saydığımız erken evlilik konusunu sürekli gündeme getirdiğini düşünürsek bu 
düzenlemenin çocuk istismarcılarını aklama girişimi mi, bir cezasızlık durumu mu sorusunu akıllara getiriyor” 
dedi. Gülbahar, “Akıllara gelen ilk soru kimi serbest bırakacaklar oluyor? Hukuk sisteminde yapılan bu 
düzenlemelerle cinsel istismarcıların daha zor tutuklanması amaçlanıyor olabilir” ifadelerini kullandı. Av. Selin 
Nakipoğlu ise zaten delil olmadan bu suçlardan tutuklama yapılmadığını vurguladı. Nakıpoğlu, pratikteki bu 
durumu yasalaştırmaya çalıştıklarına dikkat çekerek 2016’da AKP tarafından verilen 15 yaşını doldurmuş 
çocuklara karşı işlenen suçlarda evlenme koşuluyla failin tahliye edilmek istendiğini hatırlattı. 

Av. Damla Atalay ise şöyle konuştu: “Yargı Reformu Strateji Belgesi’ çerçevesinde hazırlanan dördüncü yargı 
paketinde, cinsel istismar suçlarında bundan böyle makul şüphe yeterli olmayacak failin cezalandırılması için 
somut delil aranacak. Reform paketinden çıkan istismar faillerinin aklanması! Musa Orhan neden serbest 
sorusunun cevabı reform paketinde veriliyor. Zaten pratikte de olan cinsel istismar suçlarının üzerinin siyasi 
iktidar eliyle örtülmesinin kılıfı bu pakettir!” 

Yeni Paket Yeni İhlaller 

Avukatlara yönelik kısıtlamaya dair konuşan CHP Hukuk Politikalarından Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı 
Muharrem Erkek, “Soruşturma aşamasında uzun süre avukatla görüştürmeme durumu eğer bu teklifte varsa, 
çok vahim bir tabloya neden olur. Savunma, yargının kurucu unsurudur. Kötü muameleyi, işkenceyi önlemek 
için soruşturma aşamasında avukatın varlığı, yasal güvence altına alınmıştı. Bu güvenceyi yok ederseniz 
işkenceleri yeniden gündeme taşıyabilirsiniz. Önemli olan, soruşturmalarda delilden faile gitmektir. Tam tersini 
yaptıkları için avukat görüşünü engellemek istiyorlar. Kuvvetler ayrılığının olmadığı yerde hukuk reformu ve 
yargı reformu da olmaz. Ne düzenleme getirirse getirsinler, uygulamada asla hayata geçmez” ifadelerini 
kullandı. Hukukçu Turgut Kazan ise yeni yargı reformu hazırlığının yeni hak ihlalleri doğurabileceğini ifade etti. 
Sadece avukat, müvekkil görüşmesinin engellenmesi iddialarının bile bu duruma örnek oluşturabileceğini dile 
getiren Kazan, “İktidar, başından beri savunma hakkını kısıtlamak için arayış içerisinde. Yargı paketini bunun için 
kullanırlarsa, bu durum şaşırtıcı olmaz. Ancak insan hakları ihlali konusunda açık bir durum ortaya çıkacaktır” 
dedi. 

AKP’nin Sicili Oldukça Kabarık 

Cinsel şiddet ve çocuğa cinsel istismarda da tutuklama tedbirlerini gevşetmeye hazırlanan iktidarın sicili temiz 
değil. 

• AKP’li vekil Osman Nuri Gülaçar, Adalet Komisyon’da Adalet Bakanı Gül’den çocuk istismarcıları için 
düzenleme talebinde bulundu. Çocukların cinsel istismarına yönelik çeşitli afların gündeme gelmesi gerektiğini 
savundu. 

• Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanı Derya Yanık, pandemi döneminde ev içi psikolojik, fiziksel ve cinsel şiddete 
uğrayan kadınlar hakkında, “Tolere edilebilir düzeyde” değerlendirmesini yaptı. 

• Türkiye İnsan Hakları ve Eşitlik Kurumu (TİHEK) Başkanı Süleyman Arslan, Meclis'te yaptığı sunumda, "15 
yaşındaki nikahsız cinsel ilişkiler yasal iken nikahlı birlikteliklerin suç olması insan hakları ve eşitlik ilkesine 
aykırıdır" dedi. 
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• Her seçim döneminde AKP ile ittifak yapma girişiminde bulunan gerici HÜDA-PAR ise birçok kez çocuk 
evliliklerinin meşruluğunu ifade eden açıklamalar yaptı, bu konunun gündeme alınması için girişimlerde 
bulundu. 

HUKUK YOK AMA 89 FAKÜLTESİ VAR 

Ülkedeki hukuksuzluk ayyuka çıkmış, işsiz avukat sorunu önemli bir gündem maddesiyken bir hukuk fakültesi 
daha kuruldu. Bu yıl içinde kurulan hukuk fakültesi sayısı 5’e toplamda ise 89’a yükseldi. 

Ülkeyi gece yarısı yayımlanan kararnameler ve kararlarla yöneten AKP’li Cumhurbaşkanı imzasıyla dün yeni 
fakülteler kuruldu. 8 üniversiteye kurulan 9 fakültenin birisi de Ege Üniversitesi’ne kurulan hukuk fakültesi oldu. 
Bununla birlikte ülkedeki hukuk fakültelerinin sayısı 89’a yükseldi. Ayrıca 6 ikinci öğretim programı da eklenince 
hukuk fakültesi programı sayısı 95’e yükseliyor. AKP döneminde kurulan hukuk fakültesi sayısı ise 64 oldu. Bu yıl 
içinde kurulan hukuk fakültesi sayısı ise 5’e çıktı. Daha önce bu yıl içinde İzmir Kâtip Çelebi, Nuh Naci Yazgan, 
Boğaziçi ve Ankara Bilim üniversitelerine hukuk fakülteleri kurulmuştu. 

Veterinerler Dekanlık Yapıyor 

Daha önce ülkedeki hukuk fakültelerinin 17’sinde hukukçu olmayan dekanlar bulunduğu ortaya çıkmıştı. Bu 
fakültelerin dekanları arasında veterinerlik, ilahiyat, kimya ve ziraat çıkışlı olanların bulunduğu öğrenilmişti. YÖK 
Başkanvekili Mehmet İsmail Safa Kapıcıoğlu bu durumu mecburiyet olarak savunmuştu. Ayrıca Kapıcıoğlu 
açıklamasında hukuk fakültelerinde nitelik eksikliğinin bulunduğunu da itiraf etmişti. 

140 Bini Aşkın Avukat Var 

Öte yandan iktidar sürekli hukuk fakültesi kurarken ülkedeki avukat sayısı da 140 bini aşmış durumda. Barolar 
Birliği’nin 2020 sonu verilerine göre ülkede 143 bin 300 avukat bulunuyor. Nüfusa oranla bakıldığında bin kişiye 
1,7 avukat düşüyor. Cumhurbaşkanlığı’nın verilerine göre ise hukuk fakültesi mezunlarının yüzde 40’ı asgari 
ücretle, yüzde 22,5’i ise 4 bin liranın altında maaşla işe başlıyor. Ayrıca hukuk fakültesi mezunlarının yüzde 4’ü 
de farklı nitelikte işlerde çalışıyor. Buna rağmen iktidar sürekli hukuk fakültesi kurmaya devam ediyor. 

Hiçbir İhtiyaç Gözetilmiyor 

Ankara Barosu Toplumsal Davalar ve Hukuk Araştırmaları Merkezi Başkanı Avukat Doğan Erkan konuya ilişkin şu 
değerlendirmelerde bulundu: “YÖK Kanunu’nun ilgili maddesi gereği fakülteler ihtiyaca göre açılır. Hukuk 
fakülteleri de bölgede veya ülke genelinde hâkim, savcı, avukat ihtiyacı olup olmadığına bakılarak kurulur. 
Birincisi, bu ihtiyaçların hiçbirinin gözetilmediğini görüyoruz. İkincisi, YÖK’ten görüş bile alınmadığını görüyoruz. 
Üçüncüsü de somut olarak hukuk fakültesi kurabilmenin koşulları var. Hem hocaların hem kurucuların bu 
ülkede eski hukuk fakültelerinin ekolleri var. Hukuk fakültesi ‘ha’ deyince kurulmaz, yıllara varan çalışmaları 
olmak zorunda. Araştırma görevlilerini bir yerden toplayıp, başına bir doçent koyup, hukuk fakültesi kurulamaz. 
Onun adı dershane olur.” 

Gereksiz Rekabet Ortamına Sokuldular 

İşsiz avukat sorununa da değinen Erkan şöyle devam etti: “Avukat sayısı toplumsal ihtiyacın çok ötesinde olduğu 
için genç avukatlar özellikle işsiz kalıyor. Avukatların ekonomik gelirleri çok düştü. Gereksiz rekabet ortamına 
sokuldular, nitelikli, kaliteli hizmet verebilme gelirleri elde edemiyorlar. İşsiz avukatlar, genç avukatlar çok vahşi 
bir rekabete sürükleniyor. Özellikle ekol olan mevcut hukuk fakülteleri hep demokratik hukuk devleti 
öğretisinde öğrenci yetiştiriyor. Fakat iktidar bambaşka bir hukukçu perspektifi istiyor. AKP’nin kendi siyasal 
ihtiyaçlarına eşittir hukuk diyecek, AKP’nin terör dediğine terör, düşman dediğine düşman diyecek bir 
‘hukukçuluk’ olgunlaştırmaya çalışıyor. Ama çok büyük ekonomik yoksulluklar bırakılıyor avukatlara.” 
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8 Tane Daha Kuruldu 

Kurulan diğer fakülteler ise şöyle: Düzce Üniversitesine bağlı Eczacılık Fakültesi, Hasan Kalyoncu Üniversitesine 
bağlı Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi, İstanbul Üniversitesine bağlı Bilgisayar ve Bilişim Teknolojileri 
Fakültesi, İstanbul Arel Üniversitesine bağlı Uygulamalı Bilimler Fakültesi ile Sağlık Bilimleri Fakültesi, İstanbul 
Ayvansaray Üniversitesine bağlı Sağlık Bilimleri Fakültesi ile Spor Bilimleri Fakültesi, Kahramanmaraş İstiklal 
Üniversitesine bağlı İslami İlimler Fakültesi ve İstanbul Kent Üniversitesine bağlı Yabancı Diller Yüksekokulu. 

DEVLET KURUMLARI ŞEFFAF OLMALI 

Milli Piyango İdaresi’nin mevzuata aykırı davranarak çekilişleri sekiz yıl boyunca TV’den canlı yayımlamaması, 
TBMM KİT Komisyonu’nda gündeme geldi. TRT’nin 2012 yılında yayın bedelini yüzde 384 oranında artırdığına 
dikkati çeken CHP Milletvekili Deniz Yavuzyılmaz, “Milyarlarca liranın bulunduğu ve o denli bir sektörün yaptığı 
çekilişin canlı yayınlanmaması için adeta atılmış bir adım gibi” dedi. 

TRT’den Fahiş Zam 

Toplantıda, Milli Piyango İdaresi ile TRT arasında canlı yayın konusundaki anlaşmazlığa değinildi. 2009 yılında, 
TRT 1 kanalında eğlence programlı bir çekilişin canlı yayınlanması durumunda Milli Piyango İdaresi’nin, On 
Numara için 33 bin TL, Şans Topu için 33 bin TL, Sayısal Loto için 33 bin TL ve Süper Loto için de 40 bin TL 
ödediği bildirildi. 2012 yılında ise TRT’nin yayın bedellerinde fahiş zamma gittiği öğrenildi. 2009 yılında 33 bin TL 
olan yayın bedellerinin bir anda 160 bin TL’ye çıkarıldığı belirtildi. 

Koordinasyonsuzluk 

Milli Piyango İdaresi’ne çıkarılan fiyat farkının yüzde 384 olduğunun altını çizen CHP’li Yavuzyılmaz, “2012 
yılından itibaren TRT’de Milli Piyango İdaresinin yaptığı şans oyunu çekilişleri canlı olarak yayınlanmıyor. 
Milyarlarca liranın bulunduğu ve o denli bir sektörün yaptığı çekilişin canlı yayınlanmaması için adeta atılmış bir 
adım gibi. Devlet mekanizmasının içindeki kurumlar arasındaki koordinasyonsuzluk ve bundan kaynaklı olarak 
da devlet yönetiminin nasıl şeffaflığını yitirdiğinin adeta bir ispatı niteliğinde” ifadelerini kullandı. 

Yazılıma 1,5 milyar TL Harcama 

Milli Piyango İdaresi’nin, 1996 ve 2020 yılları arasında, “Çeşitli oyun yazılımları ve çekiliş araç gereçleri” 
konusunda hizmet aldığı ABD merkezli GTECH Corporation firmasına toplam 1,5 milyar TL ödediği anlaşıldı. 
Şirket ile imzalanan sözleşmenin 2020 yılına kadar her yıl otomatik olarak yenilendiğine dikkati çeken CHP’li 
Yavuzyılmaz, “Bugüne kadar niye yerli yazılım kullanmadık ve GTECH Corporation’la niye yenileyip durduk?” 
diye sordu. 
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3 YILDA 17 BİNE YAKIN MADENE İZİN 

TBMM Küresel İklim Değişikliğini Araştırma Komisyonu’nda açıklanan çölleşme risk haritası, ülkenin yarısının 
çölleşme tehlikesi altında olduğunu ortaya koydu. TEMA Vakfı Genel Müdür Yardımcısı Hikmet Öztürk, çarpıcı 
veriler açıkladı. 

Çölleşme ve Erozyonla Mücadele Genel Müdürlüğü’nce yayımlanan çölleşme risk haritasının verilerini paylaşan 
Öztürk, çölleşmenin Türkiye’nin en önemli sorunlarından biri olduğunu ifade etti: “Türkiye’nin çölleşme riski 
bulunan bölgelerinin yüzde 29’u çok şiddetli, yüzde 23’ü de orta şiddetli derecede ki bunun şiddetli hale gelme 
olasılığı yüksek. Türkiye’nin büyük risk altında olduğunu görüyoruz.” 

Komisyonda, maden kuşatması altındaki ormanlar nedeniyle katledilen ağaçlar da gündeme getirildi. 2015, 
2016 ve 2017 yıllarında orman sahasını kapsayan alanlar için toplam 17 bin 900 adet maden izni verildiği, 146 
bin hektar orman alanının statüsünü kaybettiği bildirildi. 

Toplantıda söz alan TEMA Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı Deniz Ataç da ormanları korumanın önemine dikkati 
çektiği konuşmasında şunları söyledi: “Diyelim ki bir tesis yapılacak ve ülkenin gerçekten ihtiyacı var, ona 
kimsenin bir itirazı olamaz ama biz Toprak Koruma Kurulları’nda da görüyoruz. Neden Hazine arazisine 
doğrudan yapılmak yerine orman arazisine gidiyor? Yani burada bir sıkıntı var. Tamam, orman kendi eski haline 
geliyor ama çok uzun zaman alıyor biliyorsunuz. Bir tane ağaç kesip üç tane diktik’ demeyelim, o bir ağaç yerine 
gelene kadar 100 yıl geçiyor.” 

Ataç’ın sözleri üzerine araya giren Komisyon Başkanı AKP’li Veysel Eroğlu’nun ise “Yok bir tanenin yerine en az 
beş tane diktik” demesi dikkat çekti. 

MARMARA YÜKÜNÜ KALDIRAMIYOR 

En büyük sanayi kuruluşlarının yarısı Marmara Denizi’ne komşu illerde bulunuyor. İstanbul’da kilometrekareye 
düşen kişi sayısı 2 bin 976’yla en yakın rakibini 5’e katlamış durumda. DPT uyardı ama dinleyen olmadı. 

“Az gelişmiş yörelerde yeni gelişme odakları oluşturmak ve böylece bu bölgelerdeki nüfusu bölge içinde tutmak 
suretiyle ülkemizdeki büyük metropollerin daha da büyümesinin önüne geçilmelidir”. Bu ifadeler 2011 yılında 
kapatılan Devlet Planlama Teşkilatı’nın (DPT) 2000 yılında hazırladığı Bölgesel Gelişme Özel İhtisas 
Komisyonu’na ait. Milenyumun başında İstanbul ve çevre illerindeki nüfus yoğunlaşmasına ilişkin yapılan DPT 
uyarılarına son 20 yıldır kulak verilmiş değil. 2000 yılında 11,1 milyon olan İstanbul nüfusu 20 sene sonra 15,5 
milyona ulaştı. 1970 nüfus sayımında 3 milyon olan İstanbul nüfusuna karşılık Türkiye nüfusu 35 milyondu. Bir 
başka ifadeyle İstanbul nüfusun yüzde 8,5’ine ev sahipliği yapıyordu. Bu oran günümüzde yüzde 18,5’e 
yükselmiş durumda. Başka bir ifadeyle Türkiye’de yaşayan her 5 kişiden yaklaşık olarak 1’i İstanbul’da 
konaklıyor. 

Komşu İllere Sıçradı 

İstanbul bu haliyle kilometrekareye düşen kişi sayısında 2 bin 976 kişiyle en yakın rakibine 5 kat fark atıyor. En 
yakın rakibinin de kenti doğu yakasındaki komşusu Kocaeli olması bir başka düşündürücü gelişme. İstanbul artık 
nüfus kapasitesini dolduruyor ve doğu ve batı komşularına taşmaya başlıyor. Kentin batı komşusu Tekirdağ ve 
doğu komşusu Kocaeli’ndeki nüfus artış hızı olağanüstü. 2000’den bu yana Türkiye’nin nüfusu yüzde 29 
artarken aynı dönem içinde Tekirdağ’ın nüfusu yüzde 87 artışla 578 binden 1 milyon 81 bine yükseldi. Aynı 
dönem içinde Kocaeli’nin nüfusu ise yüzde 67 artışla 2 milyona dayandı. 

DPT Çok Defa Uyarmıştı 

Peki bu nüfus yoğunlaşmasının sonuçları nedir? DPT bu zamana dek konuya ilişkin onlarca rapor hazırlıyor ve 
örneğin 1996 ve 2000 yıllarını kapsayan 7’nci Beş Yıllık Kalkınma Planı’nda konuya ilişkin bu uyarıyı da yapıyor; 
“Metropol niteliği kazanan yerleşme merkezlerimizde açık işsizlik, arazi spekülasyonu ve yanlış yapılanma, 
enerji ve su yetersizliği, çevre kirliliği ve kent içi ulaştırma güçlükleri gibi sorunlar, giderek altından kalkılması 
güçleşen bir yoğunluk kazanmaktadır”. 

Son 20 yılda bu uyarıya da kulak verilmiş değil. Özellikle çevre kirliliğinin gözle görünür sonuçları artık Marmara 
Denizi’nde vücut bulmuş durumda. Deniz salyası adı verilen müsilaj denizin her yerine sıçradı. Kent işsizliği ve 
yoksulluğu ise giderek derinleşiyor. Mevcut sorunların kentli yurttaşların psikolojisi üzerinde yarattığı etkiler ise 
ayrıca incelenmeye değer. 

Ancak kamunun yatırımlardan tümüyle el çekmesi, mevcut yatırımları da özel sektöre devretmesi sorunun 
çözümünü zorlaştırıyor. Zira özellikle hizmetler ve sanayi sektöründeki altyapı imkanlarının Marmara 
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bölgesi’nde yoğunlaşması nedeniyle bölge giderek bir kara deliğe dönüşüyor ve sermayeyi kendisine çekiyor. 
Hem iş arayanlar için hem de yatırımcılar için İstanbul ve çevresi olanaklar bakımından Anadolu’dan çok daha 
zengin. 

Deprem Tehdit Ediyor 

Üstelik bölge 1’inci derece deprem tehdidi altında. 17 Ağustos Depreminin ardından DPT’nin hazırladığı ve 
2001-2005 yıllarını kapsayan “Sekizinci 5 Yıllık Kalkınma Planı” ve ardından 2006-2010 yıllarını kapsayan 
“Dokuzuncu 5 Yıllık Kalkınma Planı” deprem tehlikesine özel yer ayırdı. Başka bir deyişle hükümeti yalnızca bilim 
insanları değil bizzat devletin kendisi de uyardı. Sekizinci 5 Yıllık Kalkınma Planı’nda 7. Bölüm Doğal Afetler 
başlığı taşıyor. Bu çerçevede DPT henüz 2001 yılında hükümetleri imar affına karşına uyarıyor. İlgili bölümde 
açıkça “Zaman zaman çıkarılan imar affı yasaları, çarpık yapılaşmaya ve afete dayanıklı olmayan yerleşimlere yol 
açmaktadır” deniyor. Buna rağmen henüz 2018’de Cumhuriyet tarihinin en geniş çaplı imar affı çıkarıldı. 
DPT’nin raporlarına göre Türkiye’de sanayi ve nüfus tek bir bölgede toplanmamalı, hele hele bu bölge asla 
İstanbul olmamalıydı. Bunun için çare olarak sanayileşmenin Anadolu’ya kaydırılması gerektiği vurgulanıyordu. 
Ancak 20 yıl önceki uyarılara rağmen bu hafta yayımlanan İSO500 verilerine göre Türkiye’nin en büyük 500 
sanayi kuruluşunun 160’ı İstanbul’da, 36’sı ise Kocaeli’nde. Verilere Tekirdağ, Yalova, Bursa da eklendiğinde 
ülkenin en büyük sanayi kuruluşlarının yarısından fazlasının Marmara Denizi’ne komşu illerde olduğu görülüyor. 
DPT’nin tüm uyarılarına kulak tıkandığı yetmemiş gibi üzerine 2011 yılında köklü kamu kurumunun kapısına kilit 
vuruldu. Kent şimdi de Avrupa Yakası’nın ikiye bölünmesi ve ilave 2 milyonluk nüfusu ağırlamasına neden olacak 
Kanal İstanbul projesinin tehdidi altında. 

MARMARA DENİZİ FOSEPTİK ÇUKURU HALİNE GELDİ 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Ali Öztunç Marmara Denizi'ndeki müsilaj kirliliğinden hükümeti sorumlu tuttu. 
Öztunç, “Maalesef ihmal ve AKP’nin yanlış çevre politikaları Marmara Denizi’ni bu hale getirmiştir. Marmara 
denizi bir foseptik çukuru haline gelmiştir” dedi. Öztunç, Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’nın konuyla ilgili çalıştay 
düzenlemesini de eleştirdi. 

CHP Çevre ve Doğa Haklarından Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Kahramanmaraş Milletvekili Ali Öztunç ve 
Tekirdağ Milletvekili İlhami Özcan Aygun CHP Genel Merkezinde basın açıklaması yaptı. Marmara Denizi’nin 
kirliliğe işaret eden Öztunç, Jeotermal Enerji santrallerinin  Çevresel etkileri raporunu tamamladıklarını 
belirterek, “Umarım bu rapordaki önerileri AK Parti  dikkate alır ve yeni bir çevre politikası geliştirir” dedi. CHP’li 
Öztunç’un konuşmasından başlıklar şöyle: 

Marmara Denizi Foseptik Çukuruna Döndü 

“Son günlerin en önemli konusu müsilaj meselesi. Maalesef ihmal ve AKP’nin yanlış çevre politikaları Marmara 
Denizi’ni bu hale getirmiştir. Marmara denizi bir fosseptik çukuru haline gelmiştir. 

GÜNAYDIN BAKAN: Küresel ısınma ve sanayi ve evsel atıklarının denize akıtılması bunlardan birisidir. Bugün bu 
görüntüler yaşandıktan sonra AKP Çevre ve Şehircilik Bakanlığı harekete geçmeye çalışıyor. Çalıştay yapma 
kararı alıyor. Günaydın Çevre ve Şehircilik Bakanı. 

19 Yıldır Marmara Denizini Temizleyemediniz 

AKP bugün itibariyle çalıştay başlatılıyor. 6 Haziran itibariyle eylem planı açıklanacak deniliyor. Yıllardır 
neredeydiniz. Günaydın uyanın da balığa gidelim tabi Marmara denizinde balık kaldıysa. 19 yıldır hükümetsiniz. 
19 yıldır Ergene’yi temizleyemiyorsanız bu günah size aittir. 

Gelin Birlikte Ergene’ye Gidelim 

Önceki gün Ergene kıyısında Çorlu’da Alpu’da incelemelerde bulunduk.  Çevre ve Şehircilik Bakanı Sayın Murat 
Kurum’a çağrı yapıyorum. Sayın Kurum Ergene’nin temiz aktığını iddia ediyorsunuz. Ben CHP’nin Çevre ve Doğa 
Haklarından Sorumlu Genel Başkanı olarak hazırım. Gelin birlikte Ergene’ye gidelim beraber suya girelim 
bakalım kirli mi temiz mi? Hep beraber görelim. 

Marmara Denizi Denetimi En Sert Şekilde Yapılmalıdır 

Marmara Denizi’nin çevresindeki sanayi tesislerinin atıkların ve artıma konusunun denetimi en sert şekilde 
yapılmalıdır. Paris anlaşması bir an evvel yürürlüğe konulmalıdır. Kanal İstanbul ucubesinden vazgeçilmelidir. 
Marmara denizinde yaşanan bu soran balıkçılığı bitirmektedir. TBMM harekete geçmeli, bu sorunla ilgili 
araştırma komisyonu kurulmalıdır. 
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Ak Parti İçin Varsa Yoksa Doların Yeşili 

Geçtiğimiz hafta CHP olarak TBMM başkanlığına verdiğimiz araştırma komisyonu önergemiz AKP ve MHP’nin 
oylarıyla reddedildi. 5 haziran dünya çevre günü münasebetiyle siyanürle yer altı suları kirletiliyor. Restoranlar, 
lokantalar kapatılırken ÇED toplantılarına rant için izin veriliyor. AK Parti için varsa yoksa doların yeşili. 

Filtre Takılmalı 

Termik santralleri teknolojisi çok eski teknoloji Afşin Elbistan Termik Santrali başka olmak üzere filtre takılmalı. 
En son İkizdere da orman alanları katledildi. Türkiye maalesef AK Parti döneminde hiçbir adım atmamıştır.” 

KURAKLIK ALARM VERİYOR 

DSİ’nin plansızlığı üretimi bitirecek 

Aydın’da son yıllarda artan kuraklık nedeniyle DSİ 21. Bölge Müdürlüğü’nce kısıtlı su uygulamasına geçildi. 
Bölgedeki çiftçiler, DSİ’nin plansızlığı sebebiyle üretimin biteceğini belirttiler. 

Türkiye’de çiftçiler afet büyüklüğünde kuraklık ile mücadele ediyor. Kuraklıktan dolayı Devlet Su İşleri (DSİ) 
Müdürlükleri de su sorunu olan bölgelerde kısıtlamaya gidiyor. Ege Bölgesi’nin önemli tarım merkezlerinden biri 
olan Aydın’da kuraklık nedeniyle Devlet Su İşleri (DSİ) 21. Bölge Müdürlüğü tarafından 2021 yılı sulamasında 
uygulanmak üzere Kısıtlı Sulama Programı çalışmaları başlatıldı. Bölgede üreticilik yapan çiftçiler ise bu süreçte 
adeta bitmiş durumda. Çiftçiler, DSİ’nin plansızlığı sebebiyle bu yıl üretimin biteceğini kaydettiler. 

Talep Karşılanmayacak 

Aydın Ziraat Mühendisleri Odası Başkanı Mahmut Nedim Barış, ekim yapıldıktan sonra bu kısıtlamaların 
üreticiye zarar vereceğini söyledi. Barış, “Kuraklık günden güne artıyor. Suya daha çok ihtiyaç var. Suladığınız 
zaman ürün yüzde 30 daha fazla verir. Hem kalite hem verimlik düşecek. Ne olacak o zaman? Talep 
karşılanmayacak ve fiyat yükselecek. Çiftçi daha da perişan olacak. Bu konuda yetkililerin acilen çözümler 
üretmesi gerekiyor. Çiftçiyi kuraklıkla baş başa bırakmamalıdır” diye konuştu. Çiftçiler kuyu açmaya başladıkları 
ama yeraltı suyunun da kalmadığını vurgulayan Barış, şunları kaydetti: “Bu sene üretici büyük bir sıkıntı 
yaşanacak. Üretim yapılamayacak. Mümkün olduğunca basınçlı su kullanacak. Çiftçi su kullanmak zorunda. Bu 
konuda da çiftçileri daha önce eğitmek gerekirdi. Onu da yapmadılar. Büyük bir kaos oluştu. Çiftçi ne yapacağını 
bilmiyor.” 

Aydın Çöl Olacak 

Germencik’te incir üreticiliği yapan Halil Çetinkaya ise kuraklık sebebiyle bu yıl incire ilk defa sulama yaptıklarını 
fakat su kısıtlamasıyla birlikte incirin bu yıl verimin daha da azalacağını söyledi. Çetinkaya, “Devlet Su İşleri bu 
süreci iyi yönetemedi. Hem ovada hem dağda insanlar yeraltı sularına yöneldiler. Üretici sondaj yapmaya 
başladı. Ben de dahil… Sondaj yaptırdığımızda 50 metrede su bulduk. Yeterli gelmedi. Daha aşağıya inildiğimizde 
ise sıcak su çıkıyor. Yeraltı suları burada kirlendi. Bunun da nedeni jeotermaller. Bu santraller yeraltı sularını 
kirletiyor. Yıllardır bağırıyoruz ama sesimizi duyan yok. İnsanlar üretmek zorunda. Menderes’te su olmadığı için 
yeraltı sularına saldırıldı. Kaçak sondajlar oluyor. Yeraltı suları da bitecek. Aydın çöl olacak. Büyük bir felaket 
yaşayacağız” dedi. 

Pamuk Verimi Gerilemişti 

Ulusal Pamuk Konseyi Yönetim Kurulu Başkanı ve pamuk üreticisi Bertan Balçık da, “Türkiye genelinde 
kuraklığın etkilerini yaşamaktayız. Aydın kuraklıktan en fazla etkilenen illerimizden bir tanesi. 2007 ve 2008 
yıllarında Aydınlı üreticiler olarak bu olumsuzluğun yıkıcı etkilerini görmüştük. Özellikle 2007 yılında sulamada 
yapılan hatalar sebebiyle en büyük pamuk üretim alanlarından biri olan Söke’de pamuk verimi 250 kg/da 
gerilemişti. Bunun getirdiği ekonomik kayıp birçok üreticimizin ödeme güçlüğüne düşmesine sebep olmuştu” 
diye konuştu. Balçık sözlerini şöyle sürdürdü: “2007 yılından gerekli dersi çıkartan DSİ Bölge Müdürlüğü 2008 
yılında kuraklığın etkileri devam etmesine rağmen başarılı bir sulama yönetimi ortaya koymuştu. Geçmişte 
yaşadığımız bu tecrübenin özellikle bu yıl sulama organizasyonunda olumlu yansımalarını beklemekteyiz. Doğal 
olarak suyun dağıtımı noktasında en önemli görev DSİ ve sulama birliklerine düşüyor. En önemli pamuk üretim 
merkezlerinden Söke ve Koçarlı ovalarımızın sulama havzalarının en sonunda olması sebebiyle suyun adil 
dağıtımına çok ihtiyacı var. Bu noktada tahsis edilmesi gereken su miktarının sonuna kadar korunarak titizlikle 
ovalarımıza ulaştırılmasını bekliyoruz.” 
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İKLİM KRİZİ HES’LE ÇÖZÜLECEKMİŞ! 

TBMM’de Küresel İklim Değişikliğiyle Mücadele Komisyonu’nun AKP’li Başkanı Eroğlu, birçok bölgede 
ekosistemin zarar görmesine yol açan HES’leri övdü. Eroğlu, “HES’ler çevrecidir. Türkiye’nin sigortası” dedi. 

TBMM Küresel İklim Değişikliğini Araştırma Komisyonu, yenilenebilir enerji kaynakları gündemiyle bir araya 
geldi. 

TBMM Araştırma Komisyonu’nda, Türkiye Barolar Birliği, MÜSİAD ve Doğal Hayatı Koruma Vakfı’ndan 
temsilciler, milletvekillerine yenilenebilir enerji ve doğal hayatın korunmasına yönelik sunumlar yaptı. Özellikle 
orman alanlarının korunması gerektiğini kaydetti. 

Uzmanların, doğal hayatın ve ormanların korunmasının iklim kriziyle mücadelede büyük öneme sahip olduğunu 
ifade etmesinin ardından araya giren komisyonun AKP’li Başkanı, eski Orman ve Su İşleri Bakanı Veysel Eroğlu, 
tepki çeken bir çıkış yaptı. Binlerce ağacın yok olmasına, yüzey suyunun doğal akışının kesilmesine, suların 
kurumasına, nehir ve derelerinin akış yollarının değiştirilmesine, ve etrafındaki canlı türlerinden yok olmasına 
neden olan HES’lere övgüler düzen Eroğlu, “HES’ler suyun gücünden faydalanarak enerji üreten tesislerdir, son 
derece çevrecidir. Küresel iklim değişikliğiyle mücadelede son derecede faydalıdır. Hatta HES’ler biriktirmeli 
olursa, barajlı olursa enerjiye biriktirerek pik saatlerde kullanma imkanı sağlayan bir şeydir. HES’ler, Türkiye'de 
elektriğin sigortasıdır” dedi. 

Her Yere HES Yapılır mı? 

CHP’nin Tarım Politikalarından Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Orhan Sarıbal ise doğa katliamına neden olan 
enerji politikalarına tepki gösterdi. Sarıbal, “Son beş yılda Meclis'te çıkan bütün yasalar hemen hemen ormanın, 
suyun, dağların, nehirlerin aleyhine. HES’ler de RES’ler de” dedi. 

BİR YILDA YÜZDE 20 KÜÇÜLDÜ! 

Maliyet artışlarıyla baş edemeyen beyaz et üreticileri iflas kıskacında, bir yılda yüzde 20 küçüldü 

Beyaz et üreticileri, döviz artışları yüzünden yüzde 100’ü geçen maliyet artışını tüketiciye zam olarak yansıttı. 
Yüzde 60’ı geçen artışla beyaz et, kırmızı eti yakaladı. Kilosu 55 liraya çıkan tavuğun tüketimi 22 kilodan 19’a 
düştü. İflaslar başladı. 

Yurttaşın kırmızı etten nispeten ucuz olduğu için tükettiği beyaz ette fiyatlar art arda gelen zamlarla kırmızı ete 
yaklaştı. Bir kilo dana kıyma fiyatı 60-65 TL arasında değişirken, bir kilo tavuk kanadının fiyatı 55 TL’ye kadar 
yükseldi. Vatandaş fiyatların sürekli artmasından yakınırken üreticiler de maliyetlerin sürekli arttığını ve 
sektörde ardı ardına iflas ve el değiştirmelerin yaşandığını dile getirdi.  

Beyaz Et Sanayicileri Derneği (BESD-BİR) Başkanı Naci Kaplan, sektörde uzun yıllardır sıkıntılı bir dönem 
yaşandığını belirtti. Sektörün en büyük firmalarının ya el değiştirdiğini ya da iflas ettiğini anlatan Kaplan şunları 
söyledi: 

“Yıllık kişi başı tavuk üretimi 21-22 kilogramdı. Bu rakam 2020’de 19.5-20 kilograma kadar geriledi. Bu düşüş 
sektörü korkutuyor. Birçok firma şu an iflas etmemek için üretim kapasitelerini yüzde 25-30 oranında 
düşürdüler.” 

Maliyet artışlarının sektörün en büyük sorunu olduğunu söyleyen Kaplan, ana kalem olan yemde dövizdeki 
artışların etkili olduğunu belirtti. Kaplan, şöyle devam etti: 

Maliyetle Baş Edemez Olduk 

“Bizim maliyetlerimizin yüzde 75’ini yem oluşturuyor. Pandemi ile birlikte ihracatçı ülkelerin kendi stoklarını 
korumak için yem satmaması emtia fiyatlarını yüzde 80-120 arasında artırdı. Maliyetlerle baş edemez olduk. 
2020 Ocak’ta 1.90 kuruşa aldığımız karton koliyi bugün 4.35 kuruşa alıyoruz. 1300 tl’ye aldığımız mısırı şu an 
2550 TL’ye alıyoruz. Biz nasıl zam yapmayalım? Fiyatlar vatandaşın alım gücünü aşmaya başladı farkındayız ve 
bundan çok korkuyoruz, satışlarımız düşüyor” diye konuştu. 

Alım Gücü Artmıyor 

Et sektörünün yüzde 70’inin dışa bağımlı olduğunu söyleyen Türkiye Kasaplar Federasyonu Başkanı Fazlı 
Yalçındağ ise “Her şeye zam geliyor… 
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Türkiye’de artmayan tek şey vatandaşın alım gücü” dedi. Bunun için temel gıda ürünlerinde KDV’nin yüzde 1’e 
düşürülmesi gerektiğini savunan Yalçındağ, şöyle konuştu: 

“Bir kilo kıyma alan adam yüzde 8 KDV ödüyor. Eğer herkes elini taşın altına koyacaksa önce devlet koymalı. 
Esnafa destek vermek güzel fikir evet ama vatandaşa da destek vermek gerekiyor ki alışveriş yapsın. Esnaf böyle 
ayakta kalır.” 

Yaprak Dökümü 

 Mudurnu Piliç, 2001’den itibaren birçok kez el değiştirdi, Pak Piliç’e geçti ama 2016’da kapandı. Kesimhanesi 
Tayland merkezli CP Piliç’e satıldı.  

 Şeker Piliç 2015’te iflas etti. Tesislerinin bazı bölümü icradan satışa çıkarılarak Asil Nakliyat’a satıldı. 

 Sektörün en eskilerinden Bandırma Vitaminli Yem’in yüzde 79.48’i, 2017’de Brezilyalı BRF ile Katar Yatırım 
Otoritesi ortaklığına devredildi.  

 Keskinoğlu, 2018’de konkordato ilan etti ve hisselerini Vakıfbank, Halkbank ve Ziraat Bankası devralarak üretim 
devam ettirildi. 

 2019’da Adana’da konkordato ilan eden 40 yıllık Garip Tavukçuluk’un yem bulamadığı yaklaşık 300 bin civcivin 
bakımını 3 tavukçuluk firması üstlendi.   

 5 bin kişiyi istihdam eden Samsun menşeili, Köy-Tür firması 15 Ekim 2020’de konkordato ilan etti. 

İLETİŞİM BAŞKANLIĞI'NDAN TWEET SİLME OPERASYONU 

Cumhurbaşkanlığı İletişim Başkanlığı'nın Twitter hesabında yaşanan hareketlilik dikkat çekti. Fahrettin Altun'a 
bağlı kurumun resmi hesabından başta Fethullah Gülen ve Cemaatinin propagandasını içeren paylaşımlar olmak 
üzere çok sayıda tweet silindi. 

Cumhurbaşkanlığı İletişim Başkanı Fahrettin Altun'un kontrolünde olan Türkiye Cumhuriyeti İletişim Başkanlığı 
resmi Twitter hesabı @iletisim'den geçmiş dönemde atılan çarpıcı tweetler ortaya çıktı. 

FETÖ'nün organizasyonu olan Türkçe Olimpiyatları'na katılan çocukların ziyaretine ilişkin haberin paylaşıldığı 
tweet, sosyal medyada yeniden fark edilmesinin ardından hızlıca silindi. 

Öte yandan Türkiye Cumhuriyeti İletişim Başkanlığı Resmi Twitter Hesabı @iletisim'den ne olduğu anlaşılmayan 
"... Hepimiz artık Galatasaray'ı Beşiktaş'ı tanıyoruz ne yaptıklarını biliyoruz" tweeti de kısa sürede silindi. 

Başkanlığın Twitter hesabından atılan ve ne olduğu tam anlaşılamayan çok sayıda başka paylaşım da silindi. 

İKTİDARIN GAYRİ NİZAMİ APARATI 

El Nusra’ya silah gönderdiği iddiasıyla yeniden gündeme gelen SADAT, Ortadoğu’da emperyalist politikalar 
güden iktidarın aparatı oldu. SADAT üzerinde yoğunlaşan, iktidarın Ortadoğu’da çatışmalara müdahil olduğu 
iddiaları ordu ve siyasetin son 60 yılını tekrardan tartışmaya açıyor. 

Türkiye, organize suç örgütü elebaşısı Sedat Peker’in itiraflarıyla çalkalanırken Uluslararası Savunma 
Danışmanlık İnşaat Sanayi ve Ticaret A.Ş.’nin (SADAT) Peker üzerinden El Nusra’ya gönderildiği iddia edilen 
silahlar tartışma yarattı, AKP’nin bölgede cihatçı örgütlenmelerle ilişkisi yeniden gündeme geldi. SADAT şirketi 
iddiaları yalanlasa da hangi operasyonlarda hizmet verdiklerine ilişkin bir açıklama da yapmadı. Öte yandan bu 
tartışmalar Türkiye sağının 70 yıldır gayri nizami harp içinde kullandığı aparat örgütlenmeleri akıllara getirdi. 
SADAT’ın ise devletin içerisine yerleşmiş NATO’cu Özel Harp Dairesi dışında, Ortadoğu’da mezhepçi yayılmacı 
politikalarına uygun bir gayri nizami harp örgütlenmesi kurduğu izlenimi oluştu. 

NATO’nun Devlet Aygıtı 

İlk olarak 1952 yılında Adnan Menderes hükümeti tarafından NATO’ya üye olan Türkiye’de, aynı yıl TSK 
içerisinde Seferberlik Tetkik Kurulu adında bir özel birlik kuruldu. Kurul, Soğuk Savaş sürecinde NATO’nun 
çıkarları doğrultusunda, ülke içerisinde komünizmle mücadelenin ordu içerisinde örgütlenebilmesi amacını 
taşıyordu. 1970’te Özel Harp Dairesi ismini alan birime, kurulduğundan beri ABD’den senelik 1 milyon dolar da 
bütçe ayrıldığı açıklanmıştı. 1964’te Genelkurmay tarafından yürürlüğe sokulan Sahra talimnamesi, doğrudan 
ABD ordusunun denizaşırı ülkelerde kullanmak için bastırmış olduğu gayri nizami harp rehberinin, madde 
numaraları bile aynı kalarak Türkçeye çevrilmiş haliydi. Talimnamede, Özel Harp Dairesi’nin icraatları adam 
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öldürme, bombalama, silahlı soygunculuk, işkence, kötürüm haline getirme, adam kaçırmak propaganda ve 
yalan haber yayma şeklinde gidiyordu. 

Bu iddiaların sahipleri, eski Başbakan Bülent Ecevit’ten darbeci komutan Kenan Evren’e kadar gidiyor. Dairenin 
icraatları arasında Türkiye’de devrimci mücadeleyi boğarak ülkeyi NATO çizgisinde tutabilmek için cinayetten 
işkenceye, organize suçtan etnik, mezhepsel provokasyonlara kadar birçok eylem yer alıyor. 

Emperyalist politikaların TSK içerisinde tahkim edilmesini sağlayan birim, Amerikancı 12 Eylül Darbesi’yle 
birlikte, yönünü komünizmle mücadele yerine Ortadoğu’da yayılmacılığa kaydırdı. 1992’de Özel Kuvvetler 
Komutanlığı adını alan birim, bu tarihten itibaren Ortadoğu’da ABD ile birlikte birçok sınır ötesi operasyona 
katılarak, bölgede Amerikan politikalarının tahkimini sağladı. İşlevlerinden biri de gayri nizami harp olan birim, 
ülke içerisinde gerek askeri darbeler gerekse de kontrgerilla faaliyetleri ile siyasetin de ABD çıkarına göre 
şekillenmesinde kuruluşundan bu yana baskın rol oynadı. 

Siyasal İslam ve SADAT 

2010’da Ortadoğu’da başlayan Arap Baharı ile birlikte, bölgede İslamcı yönetime sahip devletlerin lideri olmayı 
amaçlayan Erdoğan iktidarı, bölgede hegemonyasını kurabilmek için yıllarca ABD’nin Özel Harp dairesi eliyle 
uyguladıklarını Suriye, Mısır gibi ülkelerde denemeye başladı. SADAT’ın kuruluşu da bu dönem devreye girdi. 
1990’larda İslamcı olduğu için tasfiye olmuş eski Cumhurbaşkanı Danışmanı Adnan Tanrıverdi’nin bu 
örgütlenmenin başına geçmesi, bu açıdan sembolik bir anlam da taşıyor. 

NATO ve ona bağlı özel kuvvetler, devlet içerisinde hala aktif durumda. Fakat özellikle 2014 sonrası ABD ile 
bölgede yaşanan farklılaşma, AKP için kendi özel harp örgütlenmesini kurma ihtiyacı yaratmış gözüküyor. 
SADAT, ABD’nin aleyhine değil fakat yer yer ondan ayrışan AKP’nin kendi mezhepçi, yayılmacı politikaları için 
kurduğu ve bölgede stratejik olarak ayrışan bir taklidi olarak ortaya çıkıyor. Dolayısıyla SADAT alışılagelmiş Özel 
Harp Dairesi’nin devamcısı olarak değerlendirilemez. 

Geçmişte eğittikleri askeri birliklerin İslami yemin ve törenleriyle de gündeme gelen SADAT, kendi 
açıklamalarına göre Libya, Mısır ve Tunus’ta gayri nizami harp eğitimleri de dahil askeri eğitimler verdi. AKP’nin 
bölgede İslamcı, mezhepçi gruplara sadece politik değil, askeri destek verdiği de görülüyor. Yine SADAT, Türkiye 
için diğer ülkelerle silah ticareti yaptığını açıklıyor. 

Silah Ticareti Boyutu 

Peker’in El Nusra’ya silah gönderilmesi iddiası, SADAT’ın da dahil olduğu askeri yapılanmanın bir başka 
boyutunu ortaya koyuyor. Geçtiğimiz dönem Tank Palet fabrikasının devredilmesiyle gündeme gelen Sancak 
kardeşler, MT şirketi aracılığıyla cihatçı gruplarla silah da dâhil olmak üzere birçok ticari ilişki içerisinde olmakla 
suçlanıyor. SADAT’ın yanında, Sancak kardeşlere bağlı MT ve BMC şirketlerine de bu askeri düzlemde ayrı bir 
parantez açmak gerekiyor. Peker’in bir diğer iddiası ise tüm bu organizasyonların Cumhurbaşkanlığı İdari İşler 
Başkanlığı görevini yürüten Metin Kıratlı tarafından yürütüldüğü. Yine Tanrıverdi’nin de sarayın eski danışmanı 
olması, bu ilişki ağının yürütülüşünde siyasi iktidarın merkezde olduğunu ortaya koyuyor. Gelinen noktada 10 
yıldır Ortadoğu’da süren savaş içerisinde açığa çıkan tüm tanıklık ve belgeler, AKP’nin bu emperyalist işgali 
kendi çıkarı için nasıl değerlendirdiğini göz önüne seriyor. 60 yıla yakın sürede, Amerikancı askeri ve kontrgerilla 
yapılanmalarının Türkiye’de yaptıklarını 2010’dan itibaren saray rejimi de Suriye ve Libya’da deneyerek kazanç 
elde etmeyi amaçladı. 1950’lerde Seferberlik Tetkik Kurulu’nda öğretilen gayri nizami harp eğitimleri, gelinen 
noktada SADAT tarafından Suriye’de ÖSO ve HTŞ gibi cihatçı örgütlenmelere verildi. Ancak Saray, yaratılmasına 
destek olduğu tüm yıkıma rağmen bölgede oynadığı kumarı kaybetti, yeni Osmanlıcılık hayalleri suya düştü ve 
Biden iktidarı ile tekrardan hizaya getirildi. Bu süreçte yaşanan siyasi sıkışma, başka iddia ve skandalları da 
gündeme getirecek gibi gözüküyor. 

Tanrıverdi’nin yönetiminde olduğu SADAT ile ilgili, Libya’da ve Suriye’de, ÖSO ve cihatçı gruplarla organize 
şekilde operasyon yapma iddiaları bulunuyor. Şirket, iki ülkeye de asker göndermediğini açıkladı. Sınır ötesi 
operasyonların yanında, 15 Temmuz Darbe Girişimi’nin de bastırılması sürecinde SADAT’ın etkin olduğu, şirket 
hakkındaki iddialar arasında. 

SADAT üzerinde yoğunlaşan, iktidarın Ortadoğu’da cihatçı yapılanmalar ve mezhep çatışmalarına müdahil 
olduğu iddialarını gündeme getiren politikalar, Türkiye’de ordu ve siyasetin son 60 yılını tekrardan tartışmaya 
açıyor. 
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KKTC MECLİSİ’NDEN, TBMM’DEKİ ‘VESAYET İTTİFAKINA’ DEMOKRASİ DERSİ  

TBMM’deki iktidar ittifakı ürpertici iddiaların, suikastların üstünü örtmeye çalışıyor. Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyeti (KKTC) Cumhuriyet Meclisi ise ana muhalefetin verdiği önergeyi oy birliği ile kabul ederek gazeteci 
Kutlu Adalı suikastının araştırılmasını kararlaştırdı. İktidar ittifakının oylarıyla TBMM’yi vesayet altına almasına 
karşı demokrasiye inanan milli iradenin temsilcilerinin nasıl davranması gerektiğini gösterdi. 

Son dönemde ortalığa saçılan vahim iddialar, ithamlar ve kirli ilişki ağlarının üzerine gidilmesi yerine iktidar 
gücünü ve enerjisini bataklığın üstünü örtmeye harcıyor. Gerek Türkiye’de gerekse KKTC’de gündemi sarsan 
bazı faili meçhul gazeteci suikastlarıyla ilgili oldukça vahim bir iddia ve iki isim gündeme geldi. Birisi Türkiye’de 
gazeteci Uğur Mumcu suikastı diğeri KKTC’de gazeteci Kutlu Adalı suikastı. Her iki isimde ülkelerinde yolsuzluk, 
rüşvet, kirli ilişkiler ağının ve terör bağlantılarının, uyuşturucu organizasyonlarının üzerine giden, açığa 
çıkarılması için çaba gösteren, kamuoyunu bilgilendirme amacıyla meslek namuslarının gereğini, ilkelerini 
yerine getiren isimlerdi. Mumcu suikastı konusunda ne iddiaların ne de olayın üzerine gidildi. KKTC Cumhuriyet 
Meclisi ise faili meçhul diye 1996’da kapatılan Kutlu Adalı suikastıyla ilgili gelişmeler üzerine milli iradenin 
temsilcisi olarak, toplumun adalet beklentisinin karşılanması, karanlığın aydınlatılması için harekete geçti.  

Türkiye’de Cumhurbaşkanı Erdoğan 25 gün susmayı tercih ederken, kendisi konuşmayınca kimse konuşmazken, 
KKTC’de Cumhurbaşkanı da dahil iktidarı ve muhalefetiyle tüm siyasiler, liderler, barolar, medya, yargı suikastın 
aydınlatılması için ayağa kalktı. Üstelik KKTC meclisinde muhalefette olan CTP’nin verdiği Meclis Araştırması 
önergesi OY BİRLİĞİ ile kabul edilerek Kutlu Adalı Suikastını Araştırma Komitesi kuruldu.  

Bu adım ve oy birliği ile alınan karar, adalet duygusunun yeşertilmesi, toplumun seçtiği temsilcilerine güven 
duyması ve hukuksuzlukların gizli kalmayacağı duygusunun pekişerek güçlenmesi yanında demokrasi adına çok 
önemli bir adımdır. Geçen yıl 100’üncü yaşını kutlayan ‘Gazi’ unvanlı TBMM’de, iktidar ittifakının kaldırdığı 
ellerle milletin iradesi vesayet altına alınarak, muhalefetin tüm araştırma, soruşturma önergelerinde olduğu gibi 
İçişleri Bakanı hakkındaki iddiaların araştırılması da reddedildi.  

Ancak millet tüm olanların, gerçeklerin farkında. Kendi iradesiyle, oylarıyla seçtiği temsilcilerinin kendisi için 
değil, kimler için çalıştığını görüyor. Her şeyin üstünü örterek kara düzeni sürdürmek isteyenlerin kimler 
olduğunu biliyor. Herkes, 84 milyonluk Türkiye, Anadolu’da, yurt sathında muhalefete saldırıları övüp, tehditle 
halkın sesini kısmak isteyenlerin, milletin meclisinde de sayısal üstünlükleriyle adaleti engellediğini, 
hukuksuzlukları gizlediğini, sorumluların hesap vermesinin yollarını kapatmaya çalıştığının farkında.  

Türkiye ve KKTC yurttaşı iki gazeteciye suikast konusunda TBMM’deki iktidar ittifakı ile KKTC Meclisi’nde ortak 
akıl ve oy birliğiyle sergilenen tutum, milli iradeye vesayet zihniyetiyle demokratik siyaset farkını apaçık ortaya 
çıkarttı. Asırlık TBMM, 38 yıllık KKTC meclisinin sergilediği cesareti, demokratik tavrı, adaletin tecellisi için 
vicdanların huzura kavuşması yaklaşımını gösteremedi. KKTC Meclisi TBMM’ye demokrasi dersi verdi. 

SARAY FİKREN DE ÇÖKTÜ 

Erdoğan katıldığı programda örgütsel dağılmanın yanı sıra fikren de dağıldıklarının sinyalini verdi. Erdoğan’ın 
kendi dünyasından çizdiği pembe tablo, milyonların gerçeğiyle Saray arasındaki uçurumu ortaya koyuyor 

Yaklaşık bir yıl aradan sonra katıldığı TRT 1 ve TRT Haber’in ortak yayınında ‘gazeteci’lerin sorularını yanıtlayan 
AKP’li Cumhurbaşkanı Erdoğan, kendi dünyasından gündemi değerlendirdi. Saray ittifakındaki örgütsel 
dağılmaya engel olamayan Erdoğan’ın fikren de dağınık ve birbiriyle çelişen açıklamaları dikkat çekti. Pek çok 
meseleyi birbirine karıştıran Erdoğan, yeni anayasa için 128 madde üzerinde görüştüklerini belirtti. Üçüncü aşıyı 
olduğunu söylemesi de tepkilere neden olurken Yeni Şafak yazarı Hasan Öztürk’ün bir kuşunun öldüğünü 
anlatması üzerine sorduğu “Öldürdün mü?” sorusu şaşkınlık yarattı. 

Erdoğan’ın başkanlık sistemine ilişkin ifadelerinde de gaflar yer aldı. Koalisyonlar dönemi yerine çok partili 
sistemi bitirdiklerini ifade eden Erdoğan, “kamu bütçesi ödenekleri” ile “Merkez Bankası rezervleri” 
kavramlarını da karıştırdı. Partisine övgüler düzen Erdoğan, adeta kendisine ‘moral gecesi’ olarak düzenlenen 
programda milyonların yaşadığı gerçek ile Saray arasındaki uçurumu ortaya koydu. Programda dikkat çeken bir 
başka ayrıntı ise ülke gündemini kasıp kavuran mafya ve siyaset ilişkisine yönelik hiçbir sorunun sorulmaması, 
Erdoğan’ın da bu konuda hiçbir şey söylememesi oldu. Yandaş gazetecilerin Erdoğan’a soru sorarken çekinceleri 
ve takındıkları yandaş tutum da kamuoyunun tepkisini çekti. 
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Erdoğan’ın anlattıklarıyla halkın yaşadığı gerçekleri karşılaştırıldı: 

1 Erdoğan, “128 milyar dolar nerede?” sorusuna son üç buçuk ayda beşinci kez farklı yanıt verdi. Erdoğan 
‘altyapı yatırımlarına harcandı’ dedi. Bu soruya Erdoğan’ın daha önce verdiği yanıtlar ise şöyle: 

•22 Şubat’ta AKP İzmir 7. Olağan İl Kongresi’ndeki konuşması: “Şu anda 95 milyar dolar döviz rezervimiz var.” 

•24 Şubat’ta AKP TBMM Grubu konuşması: “Salgın bahanesiyle yeni bir finansal dalgalanma oluşmasını 
engellemek için kullandık.” 

•21 Nisan’da AKP TBMM Grubu konuşması: “Son iki yılda, Merkez Bankası kaynaklarından 30 milyar dolar cari 
açığın finansmanı için kullanılmıştır." 

•10 Mart’ta AKP TBMM Grubu konuşması: “Tutturmuşlar şu kadar para nerede? Bu para Merkez Bankası’nda. 
Kaybolan bir şey yok.” 

2 Erdoğan’ın “Merkez Bankası Başkanı Şahap Kavcıoğlu ile görüştüğünü ve faizlerin düşürülmesi gerektiğini” 
söylemesinin ardından dolar güne 8.62 gibi tarihinin en yüksek seviyesinde başladı. 

3 Milyonlarca yurttaş ilk doz aşısını henüz olamamışken Erdoğan’ın üçüncü doz aşıyı da yaptırdığını 
açıklamasının ardından CHP Ankara Milletvekili Murat Emir, geçen yıl aralık ayında dile getirdikleri “AKP’liler el 
altından aşı oluyor” iddialarının doğrulandığını savundu. 

4 Salgınla artan ekonomik kriz karşısında yurttaşa kayda değer bir destek paketi sunulmadı. Milyonlar temel 
geçim maddelerini karşılamakta bile zorlanırken kepenk açamayan esnaf iflas etti. Yeterli yardımı yaptıklarını 
savunan Erdoğan, kendisine yöneltilen ek yardım yapılacak mı sorusuna “nankörlüğün boyutu yok” sözleriyle 
karşılık verdi. 

5 Erdoğan’ın evcil hayvanıyla ilgili yasal düzenleme yapılacak mı sorusuna tavrı da büyük tepki çekerken 
hayvanlara yönelik şiddet vakalarıyla gündemden düşmeyen yeni yasa çalışmaları 13 yıldır hala 
sonuçlandırılamadı. 

6 Şehir Hastanelerini öven Erdoğan, şehir hastanelerini bolca övdü. Cumhurbaşkanlığı 2021 Yılı Yatırım 
Programında ise Kamu Özel İşbirliği (KÖİ) modeliyle yapılan 13 şehir hastanesinin yalnızca kira bedelleri için 
2017-2021 yılları arasında 21 milyar 794 milyon TL ayrıldığı ortaya çıktı. 4 yılda ödenen parayla 63 devlet 
hastanesi yapılabiliyor. 

7 Saray yönetimi bir süredir dış politikada dümeni Mısır ve Körfez ülkelerine çevirdi. Düne kadar düşman 
görülen Mısır yönetimiyle sıcak temaslar kuruldu, ‘Rabia’ ise unutuldu. Erdoğan, dış politikadaki ‘U dönüşünü’ 
“Bizim için Mısır dünün bir ülkesi değil. sözleriyle açıkladı. 

8 Başkanlık sisteminden parlamenter sisteme dönüş olmayacağını belirten Erdoğan, “Türkiye çok partili 
sistemden huzur bulamıyor. Koalisyonlar dönemine dönmeyi milletimiz istemiyor” ifadelerini kullandı. Tüm 
yetkinin ‘tek adam’da toplandığı başkanlık sistemi ise kısa sürede yönetim krizine dönüştü. Ülke kimsenin 
anlamadığı kararname ve genelgelerle yönetilmeye başladı. Kamuoyu yoklamalarında da halkın ülkedeki 
sorunların kaynağının başkanlık sistemi olduğunu düşündüğü ortaya çıktı. 

GAZETECİLER, BASKI VE ŞİDDETLE BAŞ BAŞA 

Gazeteciler, mayıs ayını hak ihlalleriyle geçirdi. Gazeteler, Soylu tarafından hedef gösterilirken onlarca gazeteci 
haberleri nedeniyle adliye koridorlarını doldurdu ve basın kartı haklarına müdahale edildi 

Basın emekçileri her ay olduğu gibi mayıs ayında da hedef gösterildi, yargılandı, ceza aldı ve gazetecilerin hakları 
gasp edildi. CHP Eskişehir Milletvekili Utku Çakırözer’in ‘Mayıs ayı Basın Özgülüğü Raporu’na haber takibi yapan 
gazetecilere yönelik engellemeler ile İçişleri Bakanı Süleyman Soylu’nun gazeteleri hedef gösteren açıklamaları 
damgasını vurdu. Rapora göre geçen ay 14 gazeteci hâkim karşısına çıktı. 2 gazeteci toplam 3 yıl 3 ay hapis 
cezasına çarptırıldı. Basın Kartı Yönetmeliği’nde yapılan değişiklikle, Danıştay kararı yok sayılarak basın 
kartlarının keyfi ve soyut gerekçelerle iptali kolaylaştırıldı. 

Birgün Hedefteydi 

CHP’li Çakırözer, “Mayıs ayında da gazeteler, gazeteciler devletin en üst makamlarınca hedef tahtasına kondu. 
Gazetelere silahlı saldırı yapanlar serbest kalırken, yolsuzluk haberi yapan gazetecinin evine polis baskını 
düzenlendi” dedi. Basın İlan Kurumu’nun Evrensel’e 5 gün ilan kesme cezası verdiği hatırlatılan raporda, şöyle 
denildi: “Jandarma Genel Komutanı Arif Çetin’in Tolga Ağar ve suç örgütü lideri Selahattin Yılmaz’la olan 
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fotoğraflarını yayımlayan Cumhuriyet gazetesini; suç örgütü lideri Sedat Peker’in videolarına ilişkin haberleri 
sonrasında da BirGün’ü hedef alındı.” 

Rapora göre eylemler sırasında ses ve görüntü alınmasını yasaklayan Emniyet genelgesi gazetecilerin haber 
takibi yapmasının engellenmesine gerekçe için kullanıldı. Raporda, “Basın özgürlüğüne aykırı olduğu 
gerekçesiyle Danıştay’ın iptal ettiği Basın Kartı Yönetmeliği’nde yeniden değişiklik yapıldı. Değişiklikle, 
Danıştay’ın iptal gerekçesi yok sayılarak basın kartlarının keyfi, soyut gerekçelerle iptali kolaylaştırıldı” ifadeleri 
de yer aldı. 

Öte yandan ‘Demokrasi İçin Medya/Medya İçin Demokrasi’nin raporuna göre ise ifade ve basın özgürlüğü 
üzerindeki baskılar hız kesmedi. Rapora göre ülkede her gün birden fazla gazeteci hâkim karşısına çıktı. Mayıs 
ayındaki yargılamalarda 24 ayrı davada 43 gazetecinin 2 kez ağırlaştırılmış müebbet hapis, 240 yıl 9 ay 15 
günden 617 yıl 2 aya kadar hapisle cezalandırılmaları talep edildi. Pandemi gerekçesiyle alınan ‘tam kapanma’ 
kararını da kapsayan 1-17 Mayıs tarihleri arasında 28 gazetecinin yargılandığı 12 ayrı duruşma görülmesinin 
planlandığı hatırlatılan raporda, duruşmaların ertelendiğine dikkat çekildi. 

Bir Gazeteci Öldürüldü 

Gazetecilikte Kadın Koalisyonu (CFWIJ) da kadın gazetecilere yönelik hak ihlallerini, karşı karşıya kaldıkları 
tehditleri ve saldırıları raporlaştırdı. Rapora göre mayıs ayında kadın gazetecilerin yaşadığı hak ihlalleri şu 
şekilde: 

• 70 kadın gazeteci şiddete, tehdide veya tacize maruz kaldı. 

• Filistin’de bir kadın gazeteci öldürüldü. 

• En çok vaka kaydedilen üç ülke Belarus, Filistin ve Türkiye oldu. 

• Belarus’ta dokuz kadın gazeteci gözaltına alındı. 

• Türkiye’de mayıs ayında toplam beş kadın gazeteci sahada haber takibi yaparken fiziksel müdahaleye uğradı. 
Çoğu kitlesel hareketlerde Emniyet Genel • Müdürlüğü’nün (EGM) yeni yayınladığı genelge gerekçe gösterilerek 
polis tarafından şiddete uğradı, haber takibi engellendi. 

• Türkiye’de üç kadın gazeteci hâkim karşısına çıktı. 

• Şalom Gazetesi yazarı Karel Valansi, hükümet yanlısı basın kuruluşlarının ırkçı saldırılarına hedef gösterildi. 

STRATEJİ VE DİPLOMASİDEN YOKSUN DIŞ POLİTİKAMIZ NETİCESİNDE 
YALNIZLAŞAN ÜLKEMİZ! 

SİHA SATIŞLARI İLE RUSYA GERİLİMİNE DOĞRU… 

Polonya'ya 24 adet silahlı insansız hava aracı (SİHA) satışı, Rusya ile ilişkilerde yeni bir gerilime yol açabilir! 

Polonya'ya 24 adet silahlı insansız hava aracı (SİHA) satışı, Rusya ile ilişkilerde yeni bir gerilime yol açabilir. 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, ilk kez bir NATO ve AB üyesi ülkeye silah satışı yapıldığını ilan ederken, Doğu 
Avrupa ile olan sınırlarında ve komşularında NATO kuşatmasını kırmızı çizgi olarak değerlendiren Rusya’dan 
gelen açıklamalar, Polonya’ya SİHA satışının rahatsızlık yarattığını gösteriyor!  

Ukrayna’nın ardından Doğu Avrupa’da Polonya ile yapılan 24 adet Bayraktar TB2 silahlı insansız hava aracı 
(SİHA) satışı bir yandan bir NATO ve AB üyesi ülkeye Türkiye tarafından yapılan ilk silah satışı olması nedeniyle 
öne çıkarken diğer yandan Türkiye-Rusya ilişkilerinde yeni bir sorun başlığı olmaya aday görünüyor. Milli 
Savunma Bakanı Hulusi Akar ile Polonya Savunma Bakanı Mariusz Blaszczak arasındaki görüşme sonrasında 
varılan mutabakatla “6'şar adetten oluşan 4 takım halindeki SİHA filosu, ekipmanı, mühimmatları, lojistik destek 
ve personelin eğitimi dâhil olmak üzere kapsamlı bir silah satış anlaşması imzalandığı” duyuruldu.  

Eski Doğu Bloku ve Varşova Paktı üyesi Polonya, Sovyetler Birliği’nin dağılması sonrasında önce hızla AB’ye üye 
oldu ardından da NATO’nun Rusya’yı doğudan kuşatma planı doğrultusunda, Macaristan, Bulgaristan, Romanya 
gibi eski doğu bloku ülkeleriyle birlikte NATO’ya üye yapıldı.  

Polonya Savunma Bakanlığı tarafından yapılan açıklamada, her bir set SİHA’nın yaklaşık 67 milyon dolar 
değerinde olduğunu belirtildi. Anlaşmanın toplam parasal tutarı ise açıklanmadı. Anlaşma uyarınca, ilk teslimat 
2022 yılında yapılacak ve tüm SİHA’ların teslimi 2024’te tamamlanacak.  
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Bu satışı iktidarın AB ile yakınlaşma, NATO içinde ise S-400, Yunanistan ile Doğu Akdeniz, Fransa ile Libya vb. 
konularında yaşanan gerilimler nedeniyle oluşan Türkiye karşıtı algının yumuşatılması doğrultusunda 
değerlendirmek olanaklı.  

Diğer deyişle AB ve NATO üyesi bir ülkeye ilk kez yapılan bu satış kanımca Türkiye’nin bu bölgedeki imajına 
pozitif katkı sağlayabilecek ve NATO içindeki algısını güçlendirecek. Ancak Rusya ile de karşı karşıya gelinmesine 
zemin yaratabilecek.  

Ukrayna-Rusya arasında Nisan ayında yaşanan Lugansk-Donbass-Kırım geriliminde Donbass bölgesinde Ukrayna 
ordusunun Türkiye’den satın alınan SİHA’ları devreye sokması Rusya’nın tepkisine yol açmış art arda resmi 
açıklamalarla Türkiye’ye mesajlar verilmişti.  

- Ardından 15 Nisan’da Rusya’nın Türkiye’ye seyahat kısıtlaması kararı geldi.  

Rusya Dışişleri Bakanı Sergey Lavrov Nisan ayında yaptığı açıklamada Türkiye'yi Ukrayna'ya silah sevkiyatı 
yapmaması konusunda uyardıklarını belirterek Türkiye’den “Kiev rejiminin savaşçı beyanatlarının iyi analiz 
etmesini talep ettiklerini” söylemişti.  

Sergey Lavrov, geçen hafta verdiği bir söyleşide yine Türkiye’ye yönelik kullandığı ifadelerde; “Ukrayna'nın 
Kırım'a yönelik saldırgan adımlarını cesaretlendirmek Rusya'nın toprak bütünlüğüne el uzatmak anlamına gelir. 
Türk meslektaşlarımızın, durumu analiz etmelerini ve Kiev'in militarist hislerini ateşlemeye son vermelerini 
güçlü bir biçimde tavsiye ediyoruz” dedi.  

Rusya Dışişleri Bakanının Polonya’ya SİHA satışı anlaşmasının hemen ardından bir kez daha Ukrayna konusunu 
gündeme getirmesi ve Türkiye’ye karşı söylemlerinin ve eleştirilerinin dozunu yükseltmesi dikkat çekici. Rusya 
dış politikasının, simgelerini, sembollerini ve mesajların içeriğinin altında yatanları irdelediğimizde, ilk aşamada 
bu beyanat ve söylem olarak dile getirilen endişe ve uyarıların bir süre sonra farklı bazı adımlar, hamleler, 
kararlar şeklinde yansıdığını, zaman zaman Suriye’de yaşandığı gibi ‘fiili ve fiziki’ hareketlere dönüştüğünü 
görüyoruz.   

İKTİDARIN SİHA ENDEKSLİ YENİ BİR DIŞ POLİTİKA STRATEJİSİNE YÖNELDİĞİ GÖRÜLÜYOR! 

Katar ve Azerbaycan’ın yanı sıra Ukrayna’ya da ihraç edilen Türk SİHA’ları, Suriye, Kuzey Irak ve Libya’da da 
TSK operasyonlarında kullanılıyor. İktidarın, SİHA satışlarını ve ihracatını aynı zamanda uyguladığı dış 
politikanın önemli bir unsuru haline getirdiği, SİHA endeksli yeni bir dış politika stratejisine yöneldiği 
görülüyor!  

İHA ve SİHA konusunda son dönemde Türkiye’nin sergilediği atılımlar önemli. Bu alanda önde gelen diğer iki 
ülke ABD ve İsrail… Her ikisi de bu tür satışlarda alıcı ülkeye bazı ön koşullar koyarak, talep ve taahhütlerde 
bulundukları için kanımca Türk İHA ve SİHA’larına yönelik tercih daha da hızlı artacak.  

Önceki yıllarda İsrail Türkiye’ye İHA satışı girişiminde bazı teknolojileri transfer etmekten kaçınmıştı ve 
anlaşmazlık yaşanmıştı. Türkiye’nin kendi yerli İHA-SİHA’larını üretmesi gerek Savunma Sanayii Başkanlığı’na 
bağlı TUSAŞ-TAI’nin gerekse özel sektörün (Baykar, Vestel) imal ettiği farklı tip ve modeldeki İHA-SİHA’lara Fas, 
Suudi Arabistan, BAE gibi bölge ülkelerinden de talep söz konusu.  

Polonya’nın ardından Macaristan’ın da TUSAŞ’ın Anka ve Baykar’ın TB2 SİHA modellerini satın almak için 
girişimde bulunduğu kaydediliyor. AB ve NATO üyelerine yönelik benzer satışların artması, Türkiye’nin AB ve 
NATO içindeki ileri teknoloji silah ihracatçısı olma konumunu yukarıya taşıyacaktır.  

Bu yüzden Ukrayna’nın ardından Polonya’ya yapılan ve muhtemelen yakında Macaristan’a yapılacak olan SİHA 
atışları bu ülkelerin Rusya ile olan ilişkilerindeki karşıtlıklar, anlaşmazlıklar göz önünde tutulduğunda Rusya’nın 
rahatsızlığına yol açabilecek, tepkisini gündeme getirebilecek. Her üç ülke de gerek Karadeniz’de gerekse Doğu 
Avrupa’da bu İHA ve SİHA’ları hem kendileri hem de NATO için Rusya’ya karşı istihbarat, keşif ve gözetlemede 
kullanıyorlar.  

Hatırlanacağı gibi, iki hafta önce Lavrov’un sözcüsü Mariya Zaharova, Kırım Tatarlarına ve Kırım’ın Ukrayna 
toprağı olduğuna yönelik resmi açıklamalar üzerine Türkiye’yi etnik dış politika izlemekten, Rusya’nın içişlerine 
karışmaktan kaçınmaya çağırmış, aksi halde Türkiye’nin etnik, dini ve inanç konularındaki bazı iç sorunlarına 
Rusya’nın ‘müdahil’ olabileceğini ima etmişti.  

Özellikle Libya’da, Dağlık Karabağ’da, Suriye’de kullanılan SİHA’lar Rus silahları ile donatılmış Suriye ordusuna, 
Ermenistan ordusuna ya da Gafter güçlerine karşı kullanıldı.  

Ukrayna ordusuna satılan SİHA’ların da hedefi yine Rusya ordusu ve Donbass-Lugansk’taki Rusya yanlısı silahlı 
güçler. Bu yüzden Rusya’nın Türkiye’nin kendi nüfuz alanındaki bölgelerde, ülkelerde, desteklediği güçlere karşı 
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kullanılan SİHA’ların satışından ve bunun yaygınlaşmasından rahatsızlığının, hoşnutsuzluğunun artacağını 
öngörmekteyim.  

Ukrayna, yaptığı röportajdaki sözleri ve yükseltilen uyarı dozu bunun işareti. Türkiye ve Rusya Libya’da, 
Suriye’de, Dağlık Karabağ’da bazı ortak hareketler, işbirlikleri gerçekleştirseler de tamamıyla karşıt taraflardalar. 
O nedenle de stratejik olduğu ifade edilen bu işbirliği oldukça kırılgan ve her an tersine dönebilir. İktidarın 
İhvan’dan U dönüşü yaklaşımıyla yeni geliştirdiği SİHA endeksli dış politika stratejisi de bunun tetikleyicisi 
olabilir!   

ERDOĞAN-JOE BİDEN GÖRÜŞMESİNİN ÇERÇEVESİ SOMUTLAŞTI 

ABD Dışişleri Bakan Yardımcısı Wendy Sherman’ın Ankara ziyaretindeki açıklamaları, ziyaret programındaki 
randevular ve mesajları Cumhurbaşkanı Erdoğan-Joe Biden görüşmesinin çerçevesini somutlaştırdı. S-400 
başta olmak üzere demokrasi, insan hakları, kadın hakları, dış politika, İstanbul Sözleşmesi mesajları veren 
Sherman’ın Anıtkabir ziyareti ve Atatürk övgüsü dikkat çeken bir söylem oldu!  

ABD Dışişleri Bakan Yardımcısı Wendy Sherman’ın Ankara ziyareti yapılan açıklamalar, dile getirilen konular ve 
verilen diplomatik mesajlarla 14 Haziran’da NATO zirvesinde bir araya gelecekleri açıklanan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan ile ABD Başkanı Biden’ın görüşme gündemini de somutlaştırdı.  

ABD Büyükelçiliğinde bazı sivil toplum örgütleri ve kadın örgütlerinin temsilcileriyle de bir araya gelen 
Sherman’ın demokrasi, insan hakları, hukuk devleti vurgusu yanında Cumhurbaşkanının Türkiye’yi İstanbul 
Sözleşmesi’nden çekme kararının kendilerinde ve Başkan Biden’da büyük düş kırıklığına yol açtığını ifade etmesi 
önemli bir ayrıntıydı.  

Türkiye’nin ani bir kararla İstanbul Sözleşmesi’nden çekilmesinin ABD yönetiminde ve Beyaz Saray’da büyük 
hayal kırıklığı yarattığını ifade eden Sherman, küresel ölçekte cinsiyetçi şiddetin artmasıyla dünya genelinde 
kadın haklarını desteklemenin her zamankinden daha önemli hale geldiğini vurguladı.  

Anıtkabir ziyareti sonrasında ABD’li Bakan Yardımcısı fotoğrafla birlikte; ‘Atatürk'ün anısını ve mirasını 
simgeleyen mekânı ziyaretten onur duyduğumu, Yurtta sulh, cihanda sulh ilkesine bağlılığın ve barışın önemini 
anımsatmak isterim’ mesajını paylaştı.  

Wendy Sherman Türk muhataplarıyla Afganistan, Suriye ve bölgesel konularda verimli bir görüşme 
gerçekleştirdiğini belirterek, 'Türkiye'nin 4 milyon mülteciye sürdürdüğü desteğin takdirle karşılandığını 
vurgulayan bir açıklamada bulundu. ABD’li Bakan Yardımcısının görüşmeler sonrasında yaptığı açıklamalara ve 
verdiği röportajlardaki ifadelerine bakıldığında Erdoğan-Biden görüşmesinin ana ekseninin S-400, Demokrasi 
İnsan Hakları ve Kuzey Suriye’de PYD-SDG’ye verilen ABD desteğinin olacağı anlaşılıyor.  

Sherman, Erdoğan-Biden görüşmesinde ABD Başkanının Türkiye’ye ve izlenen politikalara yönelik endişeleri dile 
getireceğini, özellikle insan hakları ve demokrasi konusunda Türkiye'nin nasıl bir yola gittiği konusunda Başkan 
Biden yönetiminin ciddi endişeleri olduğunu vurguladı. Türkiye’nin ABD için stratejik bir müttefik olduğunu 
ifade eden Sherman, Türkiye'ye uygulanan S-400 yaptırımları için bazı alternatifleri Türk muhataplarına ilettiğini 
artık karar ve tercihin Türkiye’de olduğunu belirtti.  

- ABD yönetimi iktidara S-400’lerden her koşulda vazgeçilmesi şartıyla bazı seçenekler sunmuş ve yaptırımların 
bu konuda iktidarın takınacağı tavır ve atacağı adımlara bağlı olarak kalkabileceğini ya da daha da 
genişleyebileceğini iletmiş. Tercihi de hükümete bırakmış.  

Sherman’ın ziyaretiyle iletildiği anlaşılan bu alternatifler konusunda Erdoğan-Biden buluşmasına kadar kararın 
netleştirilmesi ve görüşmede Erdoğan tarafından Biden’e bildirilmesi istenmiş. Şimdi iktidarın S-400’ler 
konusunda ciddi bir baskı altında olduğu ve karar verme sürecinin daraldığı anlaşılıyor.  

Sherman’ın Ankara ziyareti sırasında iktidara yakın bazı medya organlarında S-400’lerin Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyeti’ne (KKTC) konuşlandırılmasının düşünüldüğü yönünde bir takım haberlere yer verilmesi de 
iktidarın 14 Haziran’a kadar bir karar verme arayışında olduğunu, bir şekilde sıkışmışlık yaşandığını işaret 
ediyor!  

ABD Başkanı Joe Biden, Cumhurbaşkanı Erdoğan’dan 14 Haziran’da karşı karşıya geldiklerinde S-400’ler için net 
bir yanıt vermesini bekliyor. ABD’nin Türkiye’nin tepkisine ve rahatsızlığına rağmen PYD-YPG-SDG’ye 
desteğinin devam edeceği ortaya çıkıyor. Biden-Erdoğan görüşmesinin oldukça zorlu geçeceğini, beklenen 
adımlar atılmaz ve ödünler verilmezse mevcut sorunların çözümü doğrultusunda ciddi bir sonuç 
alınamayacağını öngörmek yanlış olmaz.   
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YUNANİSTAN İLE TÜRKİYE ARASINDAKİ DOĞU AKDENİZ GÖRÜŞMELERİ 

Yunanistan ile Türkiye arasındaki Doğu Akdeniz görüşmeleri Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu’nun Atina 
ziyareti ile devam ediyor. Çavuşoğlu’nun Atina’dan önce ilk olarak Batı Trakya’yı ziyareti, Yunan hükümeti ve 
medyasında eleştirilere yol açtı. Ancak Yunan Bakan Dendias da Ankara’daki resmi görüşmelerden önce 
İstanbul’a giderek Fener Rum Ortodoks Patrikhanesi’ni ziyaret etmiş, Patrik Bartholomeos ile görüşmüştü!  

Türkiye ile Yunanistan arasında Doğu Akdeniz’de gerilimi azaltmak ve Ege’deki adaların silahlandırılması, Ege ve 
Akdeniz’de karasularının sınırlarının çizilmesi çerçevesinde başlatılan istikşafi görüşmelerin yeni aşaması 
Atina’da gerçekleştirilecek. Daha önce Yunanistan Dışişleri Bakanı Nikos Dendias Ankara’ya gelmiş, yapılan 
müzakerelerden sonra Mevlüt Çavuşoğlu’nun Atina’yı ziyareti kararlaştırılmıştı. Bakan Çavuşoğlu’nun 31 
Mayıs’ta Atina’daki resmi müzakerelerden önce 30 Mayıs’ta Batı Trakya’yı ziyaret etme ve Batı Trakya 
Türkleriyle bir araya gelerek sorunlarını ele alması Yunan hükümeti ve medyasında oldukça sert eleştirilere ve 
tepkilere neden oldu.  

- Oysa Ankara’daki resmi müzakereler öncesinde Yunan Bakan Dendias resmi program dışında öncelikle 
İstanbul’a gitmiş ve Fener Rum Ortodoks Patrikhanesi’ni Patrik Bartholomeos’u ziyaret etmişti. İktidar resmi 
program dışı bu ziyarete herhangi bir tepki göstermemişti. Anlaşıldığı kadarıyla iktidar mütekabiliyet diplomasisi 
çerçevesinde Dendias’ın bu yaptığına karşılık vererek mukabelede bulunuyor.  

Bakan Çavuşoğlu, Batı Trakya'ya özel ziyaretinde Müslüman Türk azınlığın temsilcileriyle görüşerek yaşanan 
sorunları ve sıkıntıları ilk elden dinledi. Ardından da pazar akşamı Atina'ya geçerek Yunan mevkidaşı Nikos 
Dendias ile akşam yemeğinde bir araya geldikten sonra 31 Mayıs pazartesi günü resmi programını başlattı. 
Resmi program çerçevesinde Çavuşoğlu, Yunanistan Başbakanı Kiriakos Miçotakis ile bir araya gelecek.  

Yunanistan Dışişleri Bakanlığı, Çavuşoğlu'nun Atina'dan önce Batı Trakya'ya gitmesine itiraz etmediklerini ancak 
bu özel ziyaretin Atina'daki resmi temaslarından sonra gerçekleştirmesini önerdiklerini, Türk tarafının bu öneriyi 
reddettiğini açıkladı.  

Hatırlanacağı gibi Yunanistan Dışişleri Bakanı Nikos Dendias'ın 16 Nisan'daki Ankara ziyaretinde de Dışişleri 
Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu ile ortak basın toplantısı sırasında kameralar önünde tartışmalar yaşanmış, iki bakan 
birbirlerine karşılıklı suçlamalarda bulunmuşlardı.  

Yunan basını Çavuşoğlu’nun resmi program öncesi Batı Trakya ziyaretini, Dendias’ın Ankara öncesi İstanbul’da 
patrikhane ziyaretine misilleme olarak değerlendirirken, diğer yandan da Atina’daki ortak basın toplantısında da 
Çavuşoğlu’nun bu kez tartışma başlatacağını, 16 Nisan Ankara olayının rövanşını almak isteyeceğini öne süren 
haberlere yer veriyor.  

Yunanistan ve Türkiye Dışişleri Bakanlarının Atina’daki görüşmelerinde, Cumhurbaşkanı Erdoğan ile Yunanistan 
Başbakanı Miçotakis’in 14 Haziran’daki NATO zirvesinde bir araya gelmeleri ve ikili görüşme gerçekleştirmeleri 
konusunda da gündem çalışması yapıldığı anlaşılıyor.  

Bu arada ikili ilişkilerdeki olumlu bir adımın ise Türkiye ve Yunanistan arasında Covid salgını nedeniyle 
duraklayan ekonomik ve ticari ilişkilerin yeniden başlatılması girişimi olduğunu söyleyebilirim. Bu doğrultuda 
Dışişleri Bakan Yardımcısı Sedat Önal ile Yunanistan Dışişleri Bakan Yardımcısı Kostas Frangoyannis’in 
Yunanistan'ın Kavala kentinde bir araya gelmeleri ve karşılıklı ekonomik ilişkilerin, ticaret ve turizmin 
canlandırılarak salgın öncesi düzeye getirilmesi müzakereleri kanımca önemli bir gelişme.   

SURİYE’DE ESAD DÖNEMİ DEVAM EDİYOR… 

Beşşar Esad, Suriye’de 26 Mayıs’ta yapılan devlet başkanlığı seçimini oyların yüzde 95,1’ini alarak, kazandı. 
Görevde 4’üncü döneme başladı. 

Suriye’de 26 Mayıs’ta yapılan devlet başkanlığı seçimini oyların yüzde 95,1’ini alan Beşşar Esad kazandı. 
Görevde 4’üncü döneme başladı. ABD ve AB’nin ambargo ve yaptırımlarla Esad’ı devirme politikalarının 
sonuçsuz kaldığı, bu yaptırımların asıl mağdurunun açlığa mahkûm edilen milyonlarca Suriyeli olduğu açığa 
çıktı. ABD-AB sonucu tanımadığı ilan etse de Esad seçimle güven tazeledi. Putin Esad’ı ilk kutlayan isim oldu.  

Suriye’de 26 Mayıs’ta yapılan devlet başkanlığı seçimlerini oyların yüzde 95,1’ini aldığı açıklanan Beşşar Esad 
kazandı, seçimlerde katılım yüzde 78,6 oldu.  

ABD destekli PYD ve Suriye Demokratik Güçleri’nin (SDG) kontrolündeki bölgelerde Rojava Özerk Yönetimi Kürt 
seçmenlerin sandığa gitmesini yasakladı, seçim sandıklarının kurulmasına izin verilmedi. Aynı şekilde 
Türkiye’nin, TSK ve ÖSO’nun kontrolündeki bölgelerle, İdlib’te de seçim sandıkları kurulmasına ve oy 
kullanılmasına izin verilmedi.  
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Şam yönetimi 20 Mayıs’tan itibaren yurt dışı temsilciliklerde oy kullanma sürecini başlatmıştı. Ancak bu konuda 
da Suriye’nin büyükelçiliklerinin açık olduğu ülkelerde bu imkân kullanılabildi. Almanya ülkedeki Suriyelilerin oy 
kullanmasına izin vermedi. Bazı Avrupa ülkelerinde ve ABD’de de aynı durum yaşandı. ABD ve AB seçimlerin adil 
ve özgür olmadığını açıklarken, yurt dışındaki Suriye muhalefeti de seçimin ‘saçmalık’ olduğunu savundu.  

Fransa, Almanya, İtalya ve İngiltere Dışişleri Bakanları ile ABD, seçim öncesi ortak yazılı açıklama yayımlayıp 
oylamanın “meşru olmadığını” ifade etmişlerdi. Açıklamada, Birleşmiş Milletler gözetimi olmadan düzenlenen 
seçimlerin “özgür veya adil olamayacağı” belirtilerek; “Seçim sürecini kınayıp gayri meşru ilan eden sivil toplum 
kuruluşları ve Suriye muhalefeti dâhil bütün Suriyelilerin seslerine destek çıkıyoruz” denildi.  

Beşar Esad’ın oy kullanmak için Duma kentini seçmesi de yurtdışındaki Suriyelilere, Şam’ın kontrolü dışındaki 
bölgeleri kontrol altında tutan ülkelere ve destekledikleri silahlı gruplara mesaj niteliğindeydi. Duma kenti uzun 
süre cihatçı milislerin ve Türkiye destekli ÖSO ve bazı grupların hâkimiyetindeki Doğu Guta’nın merkezi 
durumundaydı. Şam’a yönelik saldırıların üssü olduktan sonra Rusya destekli Suriye ordusunun başlattığı 
operasyon ile kurtarıldı ve Doğu Guta’daki cihatçılar Türkiye tarafından İdlib’e ve Fırat Kalkanı harekât bölgesine 
tahliye edildi.  

Aslında geçtiğimiz yıl ABD’nin Suriye’ye karşı uygulamaya koyduğu Sezar Yasası yaptırımları ile milyonlarca 
Suriyelinin gıda maddesine, ilaca, temel ihtiyaçlara erişimi zorlaştırılırken, ağır ekonomik baskı altına alındı.  
Bunun yanı sıra AB de seçim sonuçlarının açıklandığı gün Suriye’ye yönelik yaptırımları bir yıl daha uzattığını 
açıkladı. Yaptırım ve ambargolarla Suriyelileri sıkıntıya düşürüp Esad’a karşı tepki göstermelerini, Esad’ın 
devrilmesini hedefleyen bu yaptırımlar mevcut durumda ters tepmiş görünüyor.  

Milyonlarca Suriyeli tüm olumsuzluklara rağmen sandığa giderek seçime oldukça yüksek bir katılım sağladı ve 
Esad’ın kazanmasını kutladı. Yaptırım uygulayan ülkelerin ‘halk çektiği acıdan dolayı Esad’ı desteklemekten 
vazgeçecek’ beklentisi gerçekleşmedi. Seçim sonuçlarını şaibeli olarak değerlendirilse de bir yandan da 
Suriyelilerin Esad’ı sahiplendiği şeklinde okumak olanaklı. Bu yüzden de bir anlamda ABD ve AB yaptırımları 
uzatarak milyonlarca Suriyeliyi açlığa mahkûm edip cezalandırmış oldu ve Suriyelilerin ABD-AB karşıtlığını 
yeniden güçlendirdi.  

- Esad’ı ilk kutlayanların Putin, Hameney, Ruhani, olması da bu açıdan Esad’ı Rusya ve İran’a dayanmak dışında 
seçeneksiz bırakıyor.  

ABD-AB’nin Türkiye’nin de sonuçlarını tanımayacağını ilan ettiği bu son seçimde kanımca Suriyeli seçmenler 
rekor katılımla sandığa giderek kendilerince bir eylem yaptılar. Sonucu baştan belli bir seçim de olsa asıl mesajı 
ülkelerinde iç savaşı başlatan, 2011’den bu yana Suriye’yi iç savaşla, bombardımanlarla yerle bir eden, ardından 
da ambargolarla kendilerini açlığa yokluğa mahkûm ederek ülkelerini bölmeyi, parçalamayı hedefleyen ülkelere, 
destekledikleri silahlı gruplara tepkisini gösterdi ve sandıkta mesaj verdi.  

ABD Savunma Bakanlığı 2022 bütçesinde YPG-PYD-SDG’ye IŞİD’e karşı mücadele ve ‘Eğit-Donat Programı’ 
çerçevesinde 522 milyon dolar ödenek koyarken, ABD Başkanı Joe Biden da Trump tarafından bu bölgede bir 
ABD şirketine tanınan petrol arama ve üretim imtiyazını iptal etti.  

16 Haziran’da Cenevre’de gerçekleşeceği açıklanan Biden-Putin görüşmesi öncesinde ABD’li şirketin Kürt 
bölgesinde Suriye petrolünü çıkartma, işleme izninin iptali, Kuzey Suriye’de özerk Kürt Bölgesi için ABD-Rusya 
uzlaşısı aramanın bir ön adımı olarak görülebilir. Önümüzdeki dönemde Suriye’de yeni ve sıcak gelişmelere 
hazırlıklı olunması gerektiğini öngörmekteyim.   

MİLLETİMİZ BU HAİN VE GAFİLLERİ EZİP GEÇER 

Atatürk’e Devlet Ricalinin Önünde Hakaret Edildi 

İstanbul’un fethinin 568. yıl dönümünü kutladık. İstanbul’u Fatih Sultan Mehmet Han aldı. Emperyalistlerin 
işgalinden de, Gazi Mustafa Kemal Atatürk kurtardı. Biz her iki atamızla da gurur duyuyoruz. Her ikisini de 
rahmetle, sevgiyle, saygıyla anıyoruz. Ama dün Ayasofya Camii’nde devlet ricalinin önünde, bir defa daha Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk’e lanet okunmasını hiçbir şekilde kabul etmiyoruz. Kibir, şımarıklık, hazımsızlık ve yalan 
kutsal mekan Ayasofya’yı adeta mesken tutmaya başladı. Bir emekli imam bu defa, Atatürk’e lanet okumaya 
cüret etti. O sözleri söylediği Ayasofya’yı, İstanbul’u, Rize’yi ve tüm memleketi emperyalistlerin işgalinden 
kurtaranın, onların çizmelerinin altından kurtaranın Mustafa Kemal Atatürk olduğunu unuttu cehaletini 
sergiledi. 
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İmamın Yaptığı Suçtur 

İmamın yaptığı suçtur, büyük büyük bir rezalettir. Ama buna, orada oturan devlet ricalinin sessiz kalması da çok 
daha büyük bir rezalettir. Tarihini bilmeyen kendini bilmez. Bu imam müsveddesine ve ona sessiz kalan devlet 
ricaline soruyoruz. Gazi Mustafa Kemal Atatürk olmasaydı, bugün Ayasofya’da, Sultanahmet’te, Süleymaniye’de 
ecdadın mukaddes emanetleri üzerinde, hak iddia edebilir miydiniz? Bu camilerimizde Kuran-ı Kerim tilaveti icra 
edebilir miydiniz? Aklı, izanı ve azcık vicdanı olan bunun cevabını bilir. Bugün Kudüs’te, Mescidi Aksa’da 
yaşananlara bir bakın. Bu topraklarda bugün böyle bir zül yaşamıyorsak, bunu Gazi Mustafa Kemal Atatürk’e 
borçluyuz.   

Aziz Milletimiz Bu Gafilleri Ezip Geçer 

Tarihi, “Keşke Yunan galip gelseydi” diyen, meczuplardan öğrenenler, elbette milletinin tarihine de, milli 
mücadeleye de, Türkiye Cumhuriyeti Devleti’ne de, bu devletin kurucusu, Gazi Mustafa Kemal Atatürk’e de 
böyle eğri bakar. Ama şunu herkes bilsin. Aziz milletimizin vicdanı çok güçlüdür. Tüm bu eğrileri, hain ve gafilleri 
mahkûm eder. Ezip geçer. Tarihimizde “Kuvayımilliyecilerin katli vaciptir” diye, fetva veren Sarayın Şeyhülislamı 
Dürrizade varsa, o fetvayı yırtıp atan, “Her kim ki Mustafa Kemal ve Kuvayımilliye aleyhine fetva verip 
düşmanlık yapar, bilin ki onların damarlarında kâfir kanı akar” diyen, milletin kahramanı, Sütçü İmam da vardır. 

Rezalete Çocuklarını, Torunlarını Dekor Yapana da Yazıklar Olsun 

Kininin, nefretinin esiri olmuş, zavallı bir zihniyete, bu ülkenin çocuklarının tertemiz zihinlerinin emanet 
edilmesi de ayrı bir ibret vesilesidir. Nasıl emanet edebiliyorsunuz? Milletimiz o gün o camide olan devlet 
ricalinin nasıl sustuğunu gördü. Bu rezalete, çocuklarının, torunlarının dekor edilmesine göz yuman, buna da 
sessiz kalanlara yazıklar olsun. Ne güzel demiş Yunus Emre; “Bir kez gönül yıktın ise bu kıldığın namaz değil, 
yetmiş iki millet dahi elin yüzün yumaz değil.” Hak, hukuk tanımayan, izan yoksunu bu kibre düşmüşlere, 
milletimiz elbette hakkını helal etmeyecektir. 

Suç Duyurusunda Bulunduk, Savcılar Harekete Geçmeli 

Grup başkanvekilimiz bu şahıs hakkında, suç duyurusunda bulunmuştur. Ayrıca bizim burada yaptığımız 
konuşma üzerine savcılar böyle bir suçla ilgili olarak resen harekete geçmelidir. Son olarak bu konuda şunu 
söyleyeyim; bu olup bitene sessiz kalanlara, gizli gizli alkış tutanlara, milleti bölenleri ve bundan siyasi medet 
umanlara, milletimizin notunu verdiğini; ve bunlara önce seçim sandığına, ardından da tarihin çöplüğüne 
gömeceğinden en ufak bir tereddüdümüzde yoktur.     

Marmara Denizi de İsyan Ediyor 

İstanbul Fatihi Sultan Mehmet Han, “Ormanlarımdan bir dal kesenin, başını keserim” buyurmuş. Atalarımız, 
“Yaş kesen, baş keser” demiş. İstanbul, Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün ifadesiyle: “Türk vatanının ziyneti, Türk 
tarihinin serveti, Türk milletinin gözbebeğidir.” İstanbul’u çeyrek asır yönetenler, tarihi yarımadanın siluetini 
bile, rant için katletmişlerdir. Milletimizin göz bebeğine acımadan ihanet etmişlerdir. Sonrada bunu utanmadan 
itiraf etmişlerdir. Şimdi bugün Marmara Denizi de, bu acımasız ihanete artık isyan etmektedir. Müsilaj, yani 
deniz salyası, tüm Marmara’yı kaplamıştır. Marmara bütün gücüyle, “Artık yeter!” diye feryat etmektedir. Genel 
Başkan Yardımcımız Ali Öztunç, bu konuda, bugün Merkez Yönetim Kurulumuza çözüm önerileri raporu sundu 
ve çözüm önerilerini sundu. Şimdi bunu da en kısa sürede kamuoyuna da açıklayacak.   

Kanal İstanbul Bölgenin İdam Fermanıdır 

Dünyada tamamı tek bir ülkeye ait nadir denizlerden biri, Marmara’yı bitiriyoruz. “Kendi denizinizi 
koruyamadınız, diğer denizlerde nasıl hak iddia ediyorsunuz” diyenlerin eline, bunu yaparak koz veriyoruz. 
“İstanbul’a ihanet ettik” diyenler, Marmara’nın feryadını duymak yerine, ihanet sürecine hız veriyorlar. Hafta 
sonu esnafımız kulak kesilmiş, 1 Haziran sonrasında nasıl bir açılma olacağını duymayı bekliyor kendini ona göre 
ayarlayacak. Ama bunlar Kanal İstanbul projesine, Haziran sonunda kazma vuracaklarını açıklıyorlar. Bu proje, 
Marmara Denizi’nin ve bölgenin idam fermanıdır. Kanal, Trakya’yı Anadolu’dan koparma, ülkeyi bölme 
projesidir. Talan İstanbul projesidir. Bu projenin ekolojik, stratejik, ekonomik, siyasi, askeri, hiçbir sonucu doğru 
düzgün değerlendirilmemiştir. 

Doğanın Yeşilini, Doların Yeşiline Feda Ettiler 

Devlet akılla ve bilimle yönetilir. Ama Erdoğan Şahsım Hükümetinin devleti yönetmek gibi bir derdi yoktur. Şehit 
kanlarıyla sulanmış vatan topraklarımızı, talan edilecek kupon arazi, Beytülmali ise ganimet olarak 
görmektedirler. Doların yeşili için, doğanın yeşilini feda etmeyi göze almışlardır. İşte bu hastalıklı zihniyet 
yüzünden, devlet krizi her gün daha da derinleşmektedir. Şimdi giderayak, beş müteahhidi, buralarda arazi 
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kapatmış yandaşlarını ve Katarlı dostlarını daha da zengin etmek için, ülkeyi bir defa daha gırtlağına kadar borca 
batırmaya hazırlanıyorlar. Kendi rant sevdalarının bedelini, çocuklarımıza, torunlarımıza ödetecekler.  

CHP İktidarında Bu Projeye Tek Kuruş Çalışmaz 

Milletimiz bunların ekonomiyi, devleti ve pandemiyi yönetememesinin faturası altında zaten yeterince ezildi. 
Erdoğan Şahsım Hükümetini ve bu projeye mali destek verecekleri şimdiden uyarıyoruz. Cumhuriyet Halk Partisi 
iktidarında, Kanal İstanbul’a tek kuruş çalıştırmayacağız. İmzalanan sözleşmeler de, Yargıya, hatta gerekirse, 
uluslararası tahkime götürülecek. Bunu şimdiden herkes bilsin, ayağını da ona göre denk alsın.  

Milleti Suç Örgütü Elebaşının Tefrikalarıyla Başbaşa Bıraktılar 

Devlet krizi, her gün derinleşiyor. Erdoğan Şahsım Hükümeti’ni açıkça destekleyen, Erdoğan’a karşı çıkanları 
alenen tehdit eden, hükümetin polis koruması bile verdiği, bir organize suç örgütü elebaşı, bir aydır tefrika 
halinde, bir takım kirli ilişkileri ifşa ediyor. Kendi ilişkilerini de itiraf ediyor. Millete hesap vermekten kaçan, 
bağımsız medyayı yok eden Erdoğan Şahsım Hükümeti, sonunda gerçeği arayan milleti, bir suç örgütü 
elebaşının tefrikalarıyla baş başa bırakma noktasına geldi. Milletin haber alma özgürlüğüne darbe yapmak 
Erdoğan’a şimdi çok pahalıya mal oluyor. Dün bu suç örgütü elebaşı bir defa daha kendini ihbar etti. Suriye’ye 
giden silahların, Bayır-Bucak Türkmenlerine gönderilmediğini, El Nusra’ya gittiğini itiraf etti. Daha önce de bir 
MHP milletvekili, Tuğrul Türkeş, “Vallahi de billahi de o silahlar Türkmenlere gitmiyordu” demişti.   

Berberoğlu Davasında Gizlilik Kararını Kaldırın, Millet Gerçekleri Görsün 

Bizim Suriye’ye silah gönderme meselesini bir suç örgütü elebaşının ağzından dinleme ihtiyacımız yok. Bu 
hususlar, ülkemizde çok iyi bilinen hususlar ve bu husus Türkiye’de çok da mağdur yarattı. Bunlardan biri de, 
bizim değerli arkadaşımız Enis Berberoğlu’. Haksız, hukuksuz bir şekilde MİT TIR’ları davasıyla ilişkilendirilerek 
arkadaşımız hapse atıldı. Sayın Genel Başkanımız buna ve ülkedeki tüm haksızlıklara, hukuksuzluklara, 
adaletsizliklere karşı Ankara’dan İstanbul’a kadar yürüdü. Ardından Enis Berberoğlu mahkemede aklandı. 
Yeniden milletvekili seçildi. Meclis’e girdi. Ama yönetim bu konunun ortaya çıkmasından o kadar rahatsızdı ki, 
Berberoğlu’nun milletvekilliğini düşürmek için, olmadık yargı kumpasları kurdurdu. Meclis Başkanı, 
milletvekilinin hukukuna sahip çıkamadı. Erdoğan’ın vesayeti altındaki mahkemeler Anayasa Mahkemesi’nin 
kararlarına bile direndiler. Ama sonunda hak yerini buldu, arkadaşımız Meclis’e döndü. Biz buradan bir kere 
daha çağrıda bulunuyoruz: Milleti suç örgütü elebaşının açıklamalarına mahkum etmeyin. Enis Berberoğlu 
davasıyla ilgili dosyanın üzerindeki gizlilik kararını derhal kaldırın. Kaldırın da gerçeklerin ne olduğunu milletimiz 
bir görsün. 

Bu Kafayla Millet Daha Çok Bedel Öder 

Erdoğan Şahsım Hükümetinin bir zamanlar beraber yol yürüdüğü, bu suç örgütü elebaşı, “Beni bu silah 
kaçakçılığı işinde de kullandılar” diyor. “Mehdi gelecek. Ortamı buna göre hazırlamalıyız” diyen, bir dönem 
Erdoğan’a danışmanlık da yapan, devletin resmi güvenlik toplantılarına katılan, bir general emeklisinin başında 
olduğu SADAT şirketinin, bu işlerde aracılık yaptığını iddia ediyor. Tabi bu sözlerden sonra bu sorumlulara; 
“Mehdiye ortam hazırlamak için mi Suriye’de bulundunuz?” diye, soracak bir savcı Türkiye’de yok… Firma da 
gönül rahatlığıyla iddiaları reddediyor. Suriye’deki iç savaş, Türkiye’yi ne yazık ki çok yordu. “Emevi Camii’nde 
namaz kılma” hülyası, yanlış kararlar, yanlış politikalar ülkemize çok büyük bedeller ödetti. Devlet akılla ve 
adaletle yönetilmezse, liyakatsizlik ve beceriksizlikte ısrar edilirse, bu kafayla gidilirse, ne yazık ki milletimiz 
bedel ödemeye de maalesef devam edecek.   

Finlandiya 300 Avronun Peşinde, Biz 128 Milyar Doların 

Devletin tüm kurumları Saray vesayeti altında adeta bir ciddi çöküş yaşanıyor. Yılların birikimiyle, tecrübesiyle 
yükselen kurumlarımız, Erdoğan Şahsım Hükümeti’nin elinde, hak ile yeksan oluyor. Bunların başında da bir 
itibar kurumu olması gereken Türkiye Cumhuriyeti Merkez Bankası geliyor… Önce Merkez Bankası’nda milletin 
kefen parası olan ihtiyat akçesine çöktüler. Yine Merkez Bankası’nın eline, enflasyonla mücadelede, siyasetçinin 
müdahalesi olmadan bağımsız bir şekilde kullan diye yasayla verilen döviz rezervlerini, bir protokolle 
siyasetçilerin elinde oyuncak ettiler. Rezervler suyunu çekti. Finlandiya’da, Başbakanlık konutunda 300 Avro 
ödenen kahvaltı soruşturma konusu oluyor. Finlandiya halkı “300 Avro nerede?” diye soruyor. Bizde milletimiz 
adına, “128 milyar dolar nerede?” diye soruyoruz. Mahkemeler afişlerimizi toplatıyor. Araştırma önergeleri 
veriyoruz, AK Parti ve MHP milletvekillerinin oylarıyla reddediliyor. Finlandiya’da kişi başına düşen gelir 48 bin 
981 dolar. Türkiye’de ise 8 bin 599 dolar. Bir Finlandiyalı, 6 Türk’ün gelirine sahip. Finlandiya, 300 Avronun 
hesabını sorduğu için, bugün dünyanın en zengin ülkelerinden biri... Ama buradan bir kez daha söz veriyoruz. 
Bugün değilse yarın, bu ülkede de, 128 milyar doların hesabı mutlaka sorulacak.   
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Merkez Bankası’nın Ankara’da Olması Aklın İcabı 

Erdoğan Şahsım Hükümeti’nin işbaşına gelmesinden bu yana üç yıl geçti. Üç yılda dört Merkez Bankası başkanı 
gördük. Gece yarısı kararnameleriyle görevden alınan başkan yardımcıları gördük. Geçen Perşembe günüde, 
Genel Müdürlüklerinden Birim Müdürlüklerine, orta ve alt kademelerde yüze yakın yönetici yine bir gece yarısı 
operasyonuyla görevden alındı. Geçmişte ülkenin en yetenekli gençleri sınavla bu kuruma alınıyordu. Kurumsal 
kapasite yıllar içinde damla damla birikmişti. Ama Erdoğan Şahsım Hükümeti, son üç yılda bu kurumu 
darmadağın etti. Banka’nın bazı birimlerini İstanbul’a taşıdılar. Şimdi Banka’nın kalan birimlerini de İstanbul’a 
taşıyacaklarmış. Anlaşılan görevden almak yetmedi, şimdi de personele mobing uygulayacaklar. Ya İstanbul’a 
gidersin ya da işten ayrılırsın. Merkez Bankası, ekonomi politikalarının uygulanmasında, önemli bir aktördür. 
Banka’nın Ankara’da ekonomi yönetimiyle birlikte olması, aklın icabıdır. Bu kurumu parçalamak, personelini 
oradan oraya savurmak… hele bugünde, kasayı boşaltmışsınız, dışarıdan bir ters rüzgar estiğinde ortalık altüst 
oluyor. Türk lirası 8,5 liranın üstüne çıkmış dolar karşısındaki değeri. Yani bunu yapmak hangi akla, hangi izana 
sığıyor?   

Finans Merkezi Yasayla Değil Güvenle Olur 

Hazine ve Maliye Bakanı, İstanbul Finans Merkezi’yle ilgili olarak “Kanun teklifi hazırladık, en kısa sürede 
Meclis’e sunacağız” demiş. Güler misin, ağlar mısın? Hukuk devletini bıraktık, artık kanun devleti olduğumuz 
bile tartışmalı haldeyken, dokuz ayda bir Merkez Bankası başkanı değiştiren bir hükümet işbaşındayken, 128 
milyar doları yok yere buharlaştırıp hesabını vermeyen bir ekonomi yönetimi varken, Allah aşkına, İstanbul nasıl 
Finans Merkezi olacak? Finans Merkezi olmak için gereken yasa çıkarmak ve bina yapmak değildir. Yasayla 
finans merkezi olunmaz, finans merkezi güvenle olunur. 

İnsanı Güldürmeyin 

Bu Hükümet güveni bitirmiş, iş bildiği varsayılan bakanları bile, ipin ucunu kaçırmış vaziyette. Erdoğan bu ucube 
rejimi pazarlarken ne diyordu? “Hükümetin hazırladığı tasarılarla yürüyen yasama faaliyetleri, artık tamamen 
milletvekillerinin uhdesine geçiyor.” Güzel. Şimdi kendi bakanı çıkıyor, kanun tekliflerini Saray’da 
hazırlayacaklarını ve milletvekillerinin eline tutuşturacaklarını itiraf ediyor. Bu zihniyetle mi İstanbul Finans 
Merkezi olacak? İnsanı güldürmeyin...   

Bunlar Varken Dış Mihrak Aramaya Gerek Yok 

Bu gayri ciddiliklerin bedelini, hep milletimiz ödüyor. AK Partili belediyeler gri pasaportla insan kaçırıyor. 
Faturayı milletimiz ödüyor. Almanya’ya şimdi gri ve yeşil pasaport sahiplerinden, ilave evrakla ancak 
girilebiliyor. Tedbirler sıkılaştırılıyor. Pasaport bir devletin namusudur. Kendi pasaportuna sahip çıkamayan bir 
hükümet, başka neye sahip çıkacak? Böyle bir hükümetin elinde, ülkeye komplo kuracak dış mihrak aramaya hiç 
gerek yok. Bunlar bu ülkeye, hiçbir dış mihrakın veremeyeceği zararı tek başlarına zaten veriyorlar.  

Rakama Bakıyorsun Hac Farz Olmuş, Cüzdana Bakıyorsun Zekata Muhtaç 

Erdoğan Şahsım Hükümeti’nin açıkladığı verilere yönelik ciddi şüpheler var. İnsanlar artık ne pandemi, ne 
işsizlik, ne enflasyon rakamlarına güveniyor. Çünkü yaşadıkları gerçek ile resmi veriler arasındaki makas her 
geçen gün biraz daha açılıyor. Bugün 2021 yılının ilk üç ayına ait milli gelir ve büyüme rakamlarını açıkladılar. 
Her şeyden önce; yani bir kere her şeyden önce şunu söyleyeyim sene 2021. TÜİK’in internet sitesinden veri 
indirmek, deveye hendek atlatmaktan hala çok daha zor… Rakamlara bakınca da durum, Erzurumlu esnafın 
fıkrasına benziyor. Rakamlara bakıyorsunuz “hac farz olmuş.” Ama cüzdana bakıyorsunuz, cüzdan “zekâta 
muhtaç.” Bu yılın ilk üç ayı ile geçen yılın aynı dönemi arasında, gerçekten işsiz olan yurttaşlarımızın sayısı, 2 
milyon 520 bin kişi artmış, 10 milyonun üzerinde vatandaşımız işsiz. Ama ekonomi bu dönemde yüzde 7 
büyümüş. Büyüme rakamlarında, gerçekten izaha muhtaç gelişmeler var. İlk çeyrekte büyümenin yüzde 47’si 
hizmetler sektöründen gelmiş böyle diyor TÜİK. Ama yine aynı dönemde, hizmetler sektöründe çalışanların 
sayısı 322 bin kişi düşmüş. Yani o zaman bu büyüme yani bu katma değer nasıl yaratılmış? Bu sorunun cevabını 
merak ediyoruz.   

Büyüme Sürdürülebilir Değil 

Bu arada büyümenin ivmesi de durmuş. Mevsim ve takvim etkisinden arınmış büyüme, bir önceki çeyrekle aynı 
seviyede kalmış. İlk üç aylarda, üçer yıllık hareketli ortalamalar alarak büyümeye baktığımızda ise, 2021’in 
birinci üç ayında ortalama büyüme yüzde 3’e kadar düşmüş. 2018’den bu yana bu sürekli düşüyor. Yine ilk 
çeyrekte büyüme çalışana değil, zengine yaramış. Geçtiğimiz yılın ilk üç ayında emekçilerimiz, milli gelirden 
yüzde 39 pay alırken, bu yılın aynı çeyreğinde bu pay yüzde 35,5’e düşmüş. Pandemi gelir dağılımını bozmuş. 
Bunda kayda değer bir doğrudan destek verilmemesinin bütçeden payı çok yüksek… Bu büyümenin 
sürdürülebilir olmadığı her bakımdan belli. Bir kere önce bunun arkasında, krediyle şişirilen bir iç talep var. Yine 
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diğer taraftan bu krediyle şişirmeyi sürdürebilmek mümkün değil. Nitekim zaten bugünlerde durmuş vaziyette. 
Bankada dövizi olanın, otomobili ve evi olanın serveti artışmış neden? Çünkü değeri artmış. Yani yine bu 
büyümenin arkasında bir servet etkisi de var. Bunun da devam etmesi çok zor. 

TÜİK’in Rakamları İle Sokağın Gerçeği Farklı 

İşte bu nedenle milli gelir büyürken milletin kahir ekseriyeti bunu hissetmiyor. Özellikle gençlerimiz, artık 
geleceğe ümitle bakamıyor. Sakarya’da 21 yaşındaki Tuğrul Erüklü, geçtiğimiz hafta içimizi yaktı. Arkasında 
bıraktığı bir notta, “Geleceğe dair umudum yok, hayalim yok” dedi. Sadece bu yılın ilk 5 ayında, 150’den fazla 
vatandaşımız, geçim sıkıntısı nedeniyle yaşamına son vermiş. Türkiye’de antidepresan kullanımı sürekli artıyor. 
Gencecik evlatlarımız, milyonlarca kutu antidepresanı leblebi gibi yutuyor. Bu ülkede büyüme varsa, gelir 
artıyorsa, her yer güllük gülistanlıksa, bu insanlar acaba neden depresyona giriyor? Neden bu ilaçları 
kullanıyorlar? İnsanlarımız neden umutsuzluktan yaşamlarına kıyıyorlar? Ne yazık ki TÜİK’in rakamlarıyla, 
sokağın gerçekleri birbirinden çok farklı...   

Herkes Dertli, Herkes Perişan 

Hayat pahalılığı tencereyi boşaltıyor. Milletin mutfağını yangın yerine çeviriyor. Bin bir emekle yetiştirdiği ürünü 
para etmeyen Adanalı çiftçi, karpuzunu yere çalıyor. 41 il kuraklıktan kırılıyor. Az önce gelen bir habere göre 
Konya'da kendilerine su verilmediğini iddia eden çiftçilerimiz Konya–Adana kara yolunu trafiğe kapatmış. 
Çiftçilerimiz acilen tüm bankalara olan borçlarının, faizsiz olarak yeniden yapılandırılmasını bekliyor. Sanayici 
girdi ve finansman maliyetlerine artık sesini yükseltiyor. Müteahhitler de sadece bir yılda yüzde 150 zam gören, 
demir fiyatlarına çare bekliyor. Yani bu ne biçim bir düzendir dolarla iş yapan müteahhit abat ediliyor, ama Türk 
Lirasına güvenip Türk Lirasıyla iş yapan bir müteahhit perişan ediliyor. Taahhüt sektöründe dolardaki artış 
nedeniyle zor duruma düşenler için bir düzenlemenin acilen yapılması gerekiyor. Herkes dertli, herkes perişan. 
Bu zaten ekonomik güven endekslerine de, azalan güven olarak yansıyor.  

Kazmayı Kanal’a Değil Esnafın Beline Vurdular 

Yarın Haziran’ın ilk günü, tam kapanmanın üzerinden iki hafta geçti. Artık yeni bir açılma dönemi bekleniyor. 
Ama açılma nasıl olacak ben buraya inene kadar hala belli değildi. Hafta sonu “Haziran’da Kanal İstanbul’a 
kazma vuracağız” diyenler esnaf için belirsizliği ortadan kaldıracak tedbirleri ve takvimi hala açıklamıyorlar. 
Esnaf nefes alamıyor. “Kanal İstanbul’a kazma vuracağız” diyenler, asıl kazmayı, esnafın beline beline vurmaya 
devam ediyor. Hafta sonları sokağa çıkma kısıtlaması bitecek mi? Müşteri nerede, nasıl kabul edilecek? Dükkâna 
müşteri kabul edilecekse sınırlamalar ne olacak? Belirsizlik hala sürüyor. Ha deyince dükkân açılmıyor. Çalışanı 
var, malzeme tedariki var, ciddi bir hazırlık süresi var… Ama şu saat olmuş, ülkenin esnafı, hala Erdoğan Şahsım 
Hükümeti’nin keyfini bekliyor. Diğer taraftan yeme içme sektöründeki STK’lar, yarın tam açılma olsa bile, 
kepenk kapatan dükkânların üçte birinin bundan sonra kepenklerini açmasının zor olduğunu ifade ediyor. 

Millet Laf Değil, Derli Toplu Bir Takvim Bekliyor 

Aşılamada da sorunlar devam ediyor. Bakan rakam yağdırıyor. Ama ortada hala aşı yok. Özellikle Sinovac 
aşısında randevu sorunlarının devam ettiği haberleri geliyor. 2021’in ilk 5 ayı geçti. Türkiye hala, derli toplu bir 
aşı takvimi, derli toplu bir açılma takvimi ve tüm bu süreçte esnafını, çiftçisini, emekçisini, iş dünyasını ayakta 
tutacak derli toplu tedbirleri içeren bir destek programını bekliyor. 

Zulüm Düzeninin Vakti Doldu 

Büyük Selçuklu Veziri Nizamü’l Mülk “Bir memlekette yönetenler, kötü gidişe karşı tedbir almıyorsa, bunun iki 
anlamı olabilir” diyor. Birincisi, hükümettekiler olan bitenden haberdar değildir. Haberdar değilse, bu 
“ahmaklıktır, aymazlıktır, cehaletin karasıdır” diyor. İkinci ihtimal de hükümettekilerin olan bitenden haberdar 
olmasına rağmen tedbir almamayı tercih etmesidir diyor. O zaman hükümet edenler, “Zulme rıza gösteren 
zalimlerden” demektir diyor. Ve Nizamü’l Mülk sözlerini şöyle bağlıyor: “Saltanat küfür ile belki devam bulur 
amma; zulüm ve gaddarlıkla asla paydâr olmaz…” Erdoğan’ın zulüm düzenin artık vakti doldu. Şapkasını önüne 
koyması, Cumhurbaşkanı koltuğunda oturmakta ısrar ettiği her günün milletin zararına olduğunu görmesi, o 
koltukta daha fazla oturamayacağını idrak etmesi, sandığı milletin önüne getirmesi ve biran önce evine gidip, 
dinlenmeye çekilmesi gerekiyor.   

Biz Hazırız, Milletten Korkma Erdoğan 

Cumhuriyetin İkinci Yüzyılında, biz Cumhuriyet Halk Partisi olarak, siyaseti kötülüklerden arındırmaya hazırız. 
Küslükleri giderip bir olmaya hazırız. Bir birimizi anlamak için hoşgörüyle ve şefkatle kucaklaşmaya hazırız. Yol 
bulmak kolay, gönül bulmaya hazırız. Ve yine diyoruz ki; vakit tamam! Seçim zamanıdır bu zaman… Sandıktan 
kaçma, milletten korkma Erdoğan. 
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